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 برنامه هفتم
 و برنامه ريزي مبتني بر نتايج

حدود يك ماه پي��ش خبر پر 
سر و صداي رونمايي از برنامه 
هفتم توس��عه و مت��ن لايحه 
رونمايي ش��ده منتشر شد كه 
البته همچنان اين لايحه جهت 
بررسي به مجلس ارايه نشده 
است. با انتشار خبر رونمايي از 
لايحه هفتم، انتقاداتي مبني بر 
عدم مشاركت برخي بخش هاي اقتصادي در تدوين برنامه 
مطرح شد. از جمله انتقادات اتاق بازرگاني در خصوص 
عدم مشاركت بخش خصوصي در تدوين برنامه هفتم. اين 
در حالي است كه شنيده مي شد برنامه هفتم با بهره گيري 
از روش مديريت مبتني بر نتايج تنظيم شده و مشاركت 
ذي نفعان در اين فرآيند اتفاق افتاده است.در اين نوشتار 
نويسنده بر آن است تا ضمن ارايه توضيح مختصري در 
خصوص روش برنامه ريزي در چارچوب مديريت مبتني 
بر نتايج، در خصوص حد فاصل برنامه رونمايي ش��ده تا 

برنامه مبتني بر نتايج ،تحليلي ارايه دهد. 
1( مديريت مبتني بر نتايج، يك راهبرد مديريتي گسترده 
اس��ت كه با ارايه يك الگوي كارآمد، دستيابي به نتايج از 
پيش تعيين شده- طبق برنامه- را تا حد زيادي ممكن 
مي سازد. در اين رويكرد برنامه ريزي، پايش و ارزيابي به 
عنوان سه ركن چرخه حيات اين شيوه مديريتي با تمركز 
بر هدف گذاري اس��مارت )SMART( مشخص، قابل 
اندازه گيري، قابل دستيابي، واقعي و مرتبط، در چارچوب 
زماني و دس��تيابي به اهداف ص��ورت مي پذيرد. اهداف 
در اين ش��يوه به صورت زنجيره نتايج ديده مي شوند. به 
عبارتي از س��طوح بالاي هدف تا سطوح مياني در قالب 
دس��تاورد و س��طوح پايين تر در قالب خروجي در كنار 
ورودي ه��ا و اقدامات مورد نياز در دس��تيابي به نتايج به 
عنوان زنجيره نتايج تعيين مي شوند. تاريخچه معرفي 
اين روش به پس از جنگ جهاني دوم باز مي گردد. شايد 
بتوان گفت پيتر دراكر اولين كسي بوده كه براي اولين بار 
و در كتاب »تمرين مديريت از سال 1۹۵۴« مفهوم روش 
شناختي مديريت بر اساس اهداف را مطرح كرده است. 
در اواي��ل دهه 1۹۹۰، اصطلاح مديريت مبتني بر نتايج 
)RBM( ابداع شد. اين شيوه مديريتي از آن زمان به طور 
گسترده اي در سازمان ها، سازمان هاي بين المللي و به 
ويژه سازمان هاي با ماهيت توسعه اي - از جمله دفاتر 
تخصصي سازمان ملل متحد- مورد استفاده قرار گرفت. 
يكي از دلايل استفاده گسترده از اين شيوه مديريتي، 
ظرفيت اين ش��يوه در برنامه ريزي مبتني بر تنظيم 
هوش��مند - به معناي اخص كلمه- اهداف و فرآيند 
دس��تيابي به اهداف در كنار پايش و ارزيابي مس��ير 
برنامه ريزي شده و نتايج پيش بيني شده تا حصول نتايج 
است. از ويژگي هاي مهم اين روش، حضور ذينفعان در 
كل چرخه حيات است. بدين معني كه ذينفعان چه 
در مرحله برنامه ريزي و چه در مراحل پايش و ارزيابي 
مشاركت فعال و موثر دارند.   ادامه در صفحه 3

 مشكل ادامه دار
 صنعت خودرو

اولين خبري كه ما شنيديم 
و براي مان جذابيت داش��ت، 
عرض��ه  خ��ودرو در ب��ورس 
كالا ب��ود و ق��رار ش��د يكي 
از خودروس��ازان يك��ي از 
خودرو هايي كه از بورس كالا 
خارج كرده ب��ود را دوباره به 
اي��ن ب��ازار برگرداند. رييس 
س��ازمان بورس نيز گفته بود ك��ه منعي براي حضور 
خودرو در بورس كالا وجود ندارد و ما ديديم اتفاق افتاد 
و عرضه خودور در بورس كالا آگهي شد. اما اين روزها دو 
اظهارنظر متفاوت را در ديديم؛ آن هم اظهارنظر يكي از 
نمايندگان مجلس و عضو كميسيون اقتصادي مجلس 
بود كه در رابطه با اينكه هيچ منعي برای حضور خودرو 
در بورس كالا ندارد و انتظار داشتند خودرو خيلي زود 
به بورس كالا بيايد و معامله شود، البته صحبت هاي 
شوراي رقابت ش��د كه خودور را انحصاري تشخيص 
مي دهد و اج��ازه ورود كالاي انحص��اري را به بورس 
نمي دهد. البته بايد به اين نكته دقت كنيم كه يك بار 
خودرو از بورس كالا خارج ش��ده و اين كش و قوس ها 
ادامه دار خواهد بود و بايد ديد تكليف آن چه مي شود. 
اما نكته قابل توجه اينجاست كه به نظر مي رسد تا زماني 
كه تعيين تكليف نشود كه شوراي رقابت متولي بحث 
قيمت گذاري خودرو در كشور است يا خير؛ مي تواند 
به اين موضوع خاتمه دهد كه چه اتفاقي مي خواهد رخ 
دهد. پس تا آن زمان كش وقوس ها و اظهارنظرها بسيار 
زياد است و اينكه ما مدتي را مي خواهيم كه اگر كسي 
مي خواهد در بحث خودرويي سرمايه گذاري كند بايد 
نتيجه اين مذاكرات و بحث ها را ببيند، البته مي تواند با 
ريسك  و ديتاهاي فعلي سرمايه گذاري را انجام دهد و 
اين نگاه فعلي كه چه اتفاقي قرار است براي خودور در 
بورس رخ دهد. مي دانيم كه تقاضاي عجيب و غريبي 
كه براي خريد خودرو داشتيم كاهش پيدا كرده، قاعدتا 
يك سري خودرو اضافه آمده و قرار است اين خودروها 
را وارد بورس كالا كنند. مهم است كه قيمت كارخانه 
براي فروش خودرو در بورس كالا چقدر است؛ چراكه 
ممكن اس��ت با تعيين عدد آن س��ود و اضافات براي 
س��هامدار چندان جذاب نباشد. البته به نظر مي رسد 
قضايا براي مصرف كنندگان س��هل تر مي شود حالا 
فرقي ندارد در بورس كالا و سامانه يكپارچه بايد ديد 
كه براي مصرف كنندگان عادي در نهايت پس از اين 
كش وقوس ها به كجا مي رسد.چون هم به نظر نمي رسد 
راه مشخصي باشد و صرفا اظهارنظر است و البته مشكل 
خودرو در ايران كمبود عرضه است و تا زماني كه اين 
كمبود حل نشود دوباره اين مشكلات )دير و زود دارد اما 
سوخت و سوز ندارد( پديد مي آيد. بحث عرضه بايد حل 
شود و با حل شدن اين مشكل حباب قيمت ها شكسته 
مي شود و حباب فرو  مي پاشد و به نفع مصرف كنندگان 

در نهايت تمام مي شود.

پيام الياس كردي

 گراني 
و مديريت اقتصادي

اجراي سياس��ت هاي كلان 
اقتصادي از سوي هر دولتي 
بايد وابس��ته ب��ه واقعيت ها 
و البته بر اس��اس تجربيات 
گذش��ته و تحقيقات علمي 
باش��د. اگر م��ا از تجربيات 
گذشته و آنچه در سال هاي 
گذش��ته رق��م خ��ورده به 
درس��تي اس��تفاده نكنيم، همچنان اس��ير برخي 
مشكلات كلان كه براي دوراني طولاني با آنها دست 

به گريبان بوديم باقي خواهيم ماند.
يكي از اصلي ترين مسائل در اقتصاد ما همواره بحث 
مقابله با گرانفروشي و نقش دولت در اين حوزه بوده 
اس��ت. با وجود تمام وعده ها و شعارها، هنوز بخش 
قابل توجه��ي از اقتصاد ايران مس��تقيما در اختيار 
دولت و شركت هاي دولتي است و از پتروشيمي ها 
گرفته تا س��طوح پايين تر مانند خودروس��ازي ها را 
دولت اداره مي كند. بخش ديگري از اقتصاد در اختيار 
نهادها يا شركت هاي حاكميتي يا خصولتي است و 
بخش ديگري را نيز مانند هلدينگ شستا، هرچند 
روي كاغذ خصوصي سازي كرده اند اما همچنان به 
شكل دولتي اداره مي شوند. سهم بخش خصوصي 
واقعي در اقتصاد ايران تنها حدود 1۰ درصد اس��ت. 
اين در حالي اس��ت كه از نظر اشتغال و گستردگي 
حضور بالاترين س��هم در اختي��ار بخش خصوصي 
است. ما س��ه ميليون واحد صنفي فعال داريم و اگر 
خانواده اين افراد و كاركنان و كارگران فعال در آنها 
را لحاظ كنيم جمعيت��ي نزديك به 1۸ ميليون نفر 

را شامل مي شود.
آيا نبايد تكليف اين بازارها را به شكل دقيق مشخص 
كرد؟ آيا زمان آن نرسيده كه دولت بگويد كه سرانجام 
به بازار آزاد اعتقاد دارد يا قصد قيمت گذاري دستوري 
را دارد؟ اينكه ما هر بازار را به يك ش��كل اداره كنيم 
و توقع نظم داشته باش��يم از اساس اشتباه است. در 
چنين شرايطي مي توان انتظار داشت كه بسياري از 
سرمايه گذاران در شرايط دشوار يا كار خود را رها كنند 
يا براي ادامه فعاليت نياز به حمايت هاي مس��تقيم 
دولتي داشته باشند. اين موضوع نيز چندان در اقتصاد 
ايران كارنامه مناسبي نداشته است. يعني در شرايطي 
كه دولت ها بارها در موقعيت های مختلف وعده بهبود 
ش��رايط و حمايت هاي اجرايي و قطعي را داده اند اما 
در عمل بسياري از اين وعده ها نهايي نشده كه خود 
به مش��كلي جديد براي اقتصاد ايران بدل مي شود. 
در ح��وزه بازرگاني خارجي ني��ز صادركنندگان ما 
سال هاست با مشكلاتي درباره قوانين صادرات، نحوه 
بازگشت ارز و استفاده از ظرفيت هاي بين المللي رو 
به رو هس��تند. از اين رو قطعا با تفكيك وزارتخانه ها 
و تاسيس وزارت بازرگاني مي توان انتظار داشت كه 

برخي از اين مشكلات برطرف شوند.
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 6  عامل عدم تحقق
 سند چشم انداز ۲۰ ساله 

گزارش »تعادل« از توسعه روابط نفتي ايران 
با امريكاي لاتين

بانك مركزي و مركز آمار چرا به افكارعمومي توضيح نمي دهند؟

توسعه حوزه انرژي تا ونزوئلا 

 سلب حق دسترسي آزاد
به آمارهاي مسكن

 »وزارت خارجه و بانك مركزي براي آزاد شدن ارزهاي 
بلوكه شده مشخصاً مورد كره جنوبي و نظاير آن اقداماتي 
انجام مي دهند كه پيش��رفت خوبي داش��ته و اميدوار 
هستيم در هفته هاي آينده شاهد رويت نتايج عملي آن 

در اقتصاد باشيم و به بازار ارز ثبات بخشي كند.«

اين بخشي از صحبت هايي است كه روز گذشته از سوي 
وزير اقتصاد به عنوان سخنگوي اقتصادي دولت اعلام 
شده است. خبري كه در ادامه گمانه زني هاي روزهاي 
گذشته درباره آزادسازي ارزهاي بلوكه شده ايران مطرح 
مي ش��ود. در روزهاي گذشته نيز ابتدا يك خبرگزاري 

دولتي از آزادي 2۴ ميليارد دلار از منابع ارزي ايران خبر 
داد و س��پس اعلام شد كه اين فرآيند در حال پيگيري 
است و در گام نخست حدود 2.7 ميليارد دلار از منابع 
ارزي ايران آزاد ش��ده كه بخشي از آن به نيازهاي ارزي 
صفحه 2 را بخوانيد حجاج اختصاص يافته است. 

ايران سال هاس��ت كه با تحريم هاي متعدد امريكا روبرو 
بوده است. يكي از اصلي ترين صنايعي كه تحت تاثير اين 
تحريم ها قرار گرفته، صنعت نفت كشور است. تحريم ها 
منجر به كاهش صادرات نفت ايران شده است كه تاثير 
قابل توجهي بر اقتصاد داش��ته اس��ت. با اين حال، بازار 
جديدي براي نفت خام ايران پديد آمده است و حول محور 
صادرات تجهيزات و فرآيندهاي پالايشگاهي بومي سازي 
شده است.  به گزارش خبرنگار »تعادل«، باوجود تشديد 
تحريم هاي امريكا عليه ونزوئلا و سنگ اندازي واشنگتن 
در روابط اين كش��ور با چين، شاهد افزايش فروش نفت 
ايران به امريكاي لاتين هستيم؛ موضوعي كه در سال هاي 
اخير مورد توجه قرار گرفته و در سفر اخير رييس جمهوري 

نيز بايد منتظر اتفاقات مثبت بيشتر بود. ونزوئلا نخستين 
مقصد وزير نفت در سفر به كشورهاي امريكاي لاتين بود؛ 
كشوري كه با بيش از ۳۰۰ ميليارد بشكه ذخاير قطعي، 
بزرگ ترين ذخاير نفت را در ميان هر كشوري در جهان 
دارد. ونزوئلا س��ال 2۰11 از عربستان سعودي به عنوان 
دارن��ده بزرگ ترين ذخاير نفت هم س��بقت گرفت و در 
صدر ايستاد. با اين حال توسعه اين ذخاير عظيم، به دليل 
ناآرامي سياسي و تحريم امريكا در چند سال اخير عقب 
افتاده است. ايران اما در تمامي اين سال ها در كنار اين 
كشور ايستاده و در سخت ترين شرايط محموله هاي 
پرش��ماري از بنزين و ميعانات گازي را به اين كشور 
صفحه 3 را بخوانيد رسانده است.  

گروه راه و شهرسازي|6 ماه از انتشار آخرين گزارش 
رس��مي درباره تحولات بازار مس��كن تهران مي گذرد، 
اما تاكنون هيچ يك از دو مرج��ع بانك مركزي و مركز 
آمار ايران نس��بت به حبس آمار هي��چ گونه توضيحي 
ب��ه افكار عمومي ارايه نكرده اند. اين در حالي اس��ت كه 
بررسي هاي ميداني بازار مسكن توسط رسانه ها و مردم 
طي اين مدت حاكي از رشد قيمت هاي پيشنهادي و طي 
روزهاي اخير كاهش قيمت هاي پيشنهادي بوده است. 
البته كاهش قيمت هاي پيشنهادي در برابر جهش هاي 

قيمتي مسكن، اندك و جزيي بوده است. موتور و علت 
بلافصل اين افت و خيز قيمتي نيز نوسان نرخ دلار بوده 
است، به گونه اي كه با افزايش آن، قيمت مسكن هم رشد 
كرد و با كاهش آن طي روزهاي گذشته نيز قيمت هاي 
پيشنهادي مالكان پول لازم براي فايل هاي عرضه شده 
كاهش يافته است.  اگر چه رصد قيمت هاي پيشنهادي تا 
حدودي جو بازار را به متقاضيان و بازيگران اين بازار نشان 
مي دهد، اما شاخص كليدي بازار مسكن يعني قيمت هاي 
صفحه 5 را بخوانيد معاملاتي و ... 

  چرا عدالت 
چرا آزادي؟

چرا بحث هايك امروز در 
جامعه ايراني مطرح شده 
است؟ اين سوالي است كه 
در حوزه جامعه شناسي 
مط��رح اس��ت. بايد ديد 
چه عواملي در جامعه رخ 
داده ك��ه در مي��ان همه 
انديش��مندان يك اسم 
بيش��تر در جامعه )محافل اقتصادي( مطرح شده 
است؟ حس ما اين است كه امروز در جامعه ايراني با 
بحران هايي عملي در بخش هاي مختلف اقتصادي، 
راهبردي، ارتباطي و... مواجه هستيم كه بايد پاسخ 
اساسي به آنها داده شود. قدرت خريد مردم كاهش 
پيدا كرده، تورم بيشتر شده و فقر در حال گسترش 
اس��ت و... وقتي مشكلي عملي به اين صورت ظاهر 
مي شود، باورها اين است كه مسائل از سطح سياست 
اقتصادي فراتر رفته است. سوال اين است موضوعات 
در چه سطحي فروكاسته شده است؟ برخي مي گويند 
بحث را بايد به سطح نهادها كش��اند. عده اي ديگر 
عميق تر مي شوند و مي گويند همين ترتيبات نهادي، 
محصول يك سري نظامات انديشه اي است. يعني به 
گونه اي فكر شده كه چينش نهادي خاصي در جامعه 
شكل گرفته است. يعني سياست هاي ناكارا استخراج 
شده است. يك چنين نظم استدلالي وجود دارد كه 
هر كدام هم طرفداران خاص خود را دارد. مساله بعدي 
اين اس��ت كه ايران كشوري است كه در سنت خود 
جريان هاي فلسفي جدي دارد. يعني از قديم الايام 
فلسفه در نظامات حوزوي و آموزشي و... جاي جدي 
دارد. فلسفه غرب هرچند بخش��ي از اين جايگاه را 
گرفته، اما به هر حال قوت نگاه فلس��في در جامعه 
ايراني بالاست. به نظرم در مقابل يك چنين نگاهي 
كه همه  چيز را تلاش مي كند به بطن فلسفي ببرد، 
ادامه در صفحه 8 نگاه عمل گرايانه است.  

علي سرزعيم

يادداشت-1

در جلسه راي اعتماد وزير پيشنهادي چه گذشت؟

»علي آبادي« آخرين وزير صمت دولت خواهد بود؟

علي آبادي سكاندار 
جديد ساختمان سميه 



 »وزارت خارجه و بانك مركزي براي آزاد ش��دن ارزهاي 
بلوكه شده مشخصاً مورد كره جنوبي و نظاير آن اقداماتي 
انجام مي دهند كه پيشرفت خوبي داشته و اميدوار هستيم 
در هفته هاي آينده شاهد رويت نتايج عملي آن در اقتصاد 

باشيم و به بازار ارز ثبات بخشي كند.«
اين بخشي از صحبت هايي است كه روز گذشته از سوي 
وزير اقتصاد به عنوان سخنگوي اقتصادي دولت اعلام شده 
است. خبري كه در ادامه گمانه زني هاي روزهاي گذشته 
درباره آزادسازي ارزهاي بلوكه شده ايران مطرح مي شود. 
در روزهاي گذشته نيز ابتدا يك خبرگزاري دولتي از آزادي 
24 ميليارد دلار از منابع ارزي ايران خبر داد و سپس اعلام 
شد كه اين فرآيند در حال پيگيري است و در گام نخست 
حدود 2.7 ميليارد دلار از منابع ارزي ايران آزاد ش��ده كه 
بخشي از آن به نيازهاي ارزي حجاج اختصاص يافته است.

حالا نيز وزير اقتصاد مي گويد ك��ه پيگيري ها ادامه دارد 
و باز هم بحث بر س��ر پول هاي ايران در كره جنوبي است. 
پيش از خروج امريكا از برجام، حدود هفت ميليارد دلار از 
ارز حاصل از فروش نفت ايران در اختيار كره جنوبي بوده 
كه با بازگشت تحريم ها، اين كشور پول را در اختيار ايران 
قرار نداده است. در سال هاي گذشته، بارها از اين موضوع 
صحبت ش��ده كه پول هاي ايران در كره به مرحله آزادي 
رسيده اما هرگز فرآيند نهايي نشده است. نگاهي به سوابق 
خبر در خبرگزاري دولتي ايرنا به خوبي اين موضوع را نشان 
مي دهد. اين خبرگزاري در اسفند 1399 نوشته: گزارش ها 
حاكي است كره جنوبي و ايران بر سر طرحي براي پرداخت 
بخشي از دارايي هاي 7 ميليارد دلاري بلوكه شده ايران كه 
در حال حاضر در كره جنوبي مسدود شده است، به توافق 
رسيده اند. رييس بانك مركزي ايران گفته است اين رقم 
با يك ميليارد دلار آغاز مي ش��ود. با اين حال گزارش هاي 
جديد حاكي از آن است كه كره جنوبي و ايران علاوه بر اين 
1۶ ميليون دلار، در مورد جزييات انتقال بخش بزرگ تري 
از وجوه بلوكه شده از طريق كانالي به نام »توافق نامه تجارت 

بشردوستانه سوييس« نيز توافق كرده اند.
خبرگ��زاري دولت در مهر ماه 1401 نيز نوش��ته: به نظر 
مي رس��د دولت بايدن در حال آماده ش��دن براي صدور 
يك معافيت امنيت ملي است كه بر اساس آن اجازه داده 
مي شود تا به دولت سئول اجازه دهد تا مبلغ 7 ميليارد دلار 
از پول هاي ايران در حساب هاي مستقر در بانك هاي كره 
جنوبي كه بر اساس تحريم هاي تروريسم امريكا مسدود 

شده اند، به ايران منتقل شود.
سرانجام در 9 خرداد امسال نيز در خبري ديگر آمده: يك 
رس��انه كره جنوبي به نقل از منابع دولتي و ديپلماتيك 
اين كشور نوشت: سئول و واشنگتن به دنبال راهي براي 
آزادس��ازي هفت ميليارد دلار پول مسدود شده ايران نزد 

كره جنوبي هستند.
حالا و با گذش��ت حدود دو هفته از اين خبر، وزير اقتصاد 
بار ديگر ابراز اميدواري ك��رده كه در روزهاي آينده، راهي 
براي بازگش��ت اين پول ها به ايران فراهم شود، موضوعي 
كه باعث شده ديگر حتي بازار نيز نسبت به اين خبرهاي 
اميدوار كننده واكنش جدي نداشته باشد و اميد به بازگشت 
اين پول ها در شرايط فعلي كاهش يافته و تا زماني كه گام 
نهايي و عملي برداش��ته نشود، حتي در سطح خبرها نيز 

تاثيرگذاري اين گمانه زني به حداقل رسيده است.
در كنار تلاش براي آزادس��ازي مناب��ع، دولت همچنان 
برنامه هاي داخلي خود براي كاهش تورم و مديريت نرخ ارز 
را نيز دنبال مي كند. احسان خاندوزي - سخنگوي اقتصادي 
دولت - در ابتداي نشست خبري هفتگي خود با بيان اينكه 
بسته مهار تورم و رشد توليد با برنامه زمانبندي ابلاغ شده و از 
ارديبهشت تا امروز هفته اي يك جلسه در حضور معاون اول 

رييس جمهوري در اين زمينه برگزار مي شود، اظهار كرد: 
اميدواريم اتفاقاتي كه در هدف گذاري تورم صورت مي گيرد 
و مشخصا هدف گذاري 2۵ درصدي رشد نقدينگي براي 
امسال هم اجرايي ش��ود كه در دوماه اخير اين ميزان 2.1 
درصد بوده و حدود 0.2 درصد نسبت به مدت مشابه سال 
قبل كاهش يافته است. وي افزود: تلاش دولت اين است كه 
بتواند همزمان بين دو هدفي كه رهبري انقلاب اعلام كردند 
توازن ايجاد كند و هم به مهار تورم و هم رشد توليد كمك 
كند. كمك مي كنيم كه تنگناي تامين مالي توليدكنندگان 

كاهش پيدا كند و همزمان هر دو سياست را پيش ببرد.
خاندوزي با اشاره به تازه ترين گزارش بانك مركزي، رشد 
كارگاه هاي بزرگ صنعتي در س��ال 1401 را 9.۶ درصد 
اعلام كرد و گفت: از 24 شاخص بزرگ صنعتي 23 شاخص 
نشانگر به حركت درآمدن بخش صنعت است و بيشترين 
رشد مربوط به توليد وسايل نقليه موتوري است. همچنين 
صنايع توليد ماشين آلات و تجهيزات نيز سال قبل به طور 
ميانگين 17.۵ درصد رش��د داش��ته اس��ت. سخنگوي 
اقتصادي دولت يادآور شد: صنايع غذايي كشور اگر چه در 
نيمه اول سال قبل صنايع غذايي در بهار 7.4 و در تابستان 
۵.4 درصد كاهش را تجربه كردند ولي در نيمه دوم سال 
ورق برگش��ت و در پاييز 7.۶ و در زمستان 1۵ درصد رشد 
مثبت را در صنايع بزرگ غذايي شاهد هستيم. وي ادامه 
داد: بانك جهاني نيز در گزارش جديد خود رشد اقتصادي 
ايران در پاييز را 4.7 درصد اعلام كرده كه مويد روند رو به 
رشد اقتصاد ايران است.خاندوزي اظهار كرد: طبق گزارش 
بانك مركزي رشد اقتصادي كشور در پاييز گذشته با نفت 

۵.3 و بدون نفت 4.۵ درصد بوده است.
س��خنگوي اقتصادي دولت با بيان اينكه اقتصاد ايران در 
حال خروج از چاله س��رمايه گذاري منفي اس��ت، گفت: 
گزارش هاي مراجع رسمي كشور از افزايش سرمايه گذاري 
و تشكيل سرمايه نشانگر آن است كه بخش واقعي اقتصاد 
ايران در حال خروج از چاله ركودي سال هاي 1397 به بعد 
است. وي ادامه داد: اميدواريم با مجموعه سياست هايي كه 
امسال در نظر گرفته شده در كنار همتي كه توليدكنندگان 
و صادركنندگان انجام خواهند داد اين خروج با س��رعت 
بهتري ادامه يابد. خاندوزي با بيان اينكه س��ال گذش��ته 
س��هم مردم و نيازهاي مصرفي و تس��هيلات خرد حدود 
1۵.4 درصد از كل تسهيلات بود، اظهار كرد: ۸4.۶ درصد 
تس��هيلات ش��بكه بانكي نيز به توليدكنندگان كشور و 
صاحبان كس��ب و كارها پرداخت شده و تسهيلات خرد 
بدون ضامن نيز از بهمن 1400 تا پايان ارديبهشت امسال 
به 1 ميليون و ۸۵0 هزار نفر بدون ضامن پرداخت شده كه 

معادل ۶7 هزار ميليارد تومان است. سخنگوي اقتصادي 
دولت يادآور ش��د: بر اس��اس آمار خزانه داري كل كشور، 
دولت از منابع بانك مركزي اس��تقراض نكرد اما توانست 
پرداخت هاي عمراني را 90 درصد رشد دهد. اين در حالي 
اس��ت كه بخش عمده پرداخت هاي عمراني در گذشته 
به صورت اوراق صورت مي گرفت ولي اكنون س��هم اوراق 
كاهش يافته و س��هم پرداخت هاي نقدي به پيمانكاران 

افزايش يافته است.
وي با بيان اينكه رش��د نقدينگي در دو ماه اخير نسبت به 
مدت مشابه سال قبل كمتر شده است، تاكيد كرد: در دو 
ماهه اول سال جاري، نرخ رشد نقدينگي معادل 2.1 درصد 
شد. اين رش��د در دو ماهه اول سال 9۸ در 3.1 درصد قرار 
داشت كه در دو ماهه اول سال ١٣٩٩ به ۵ درصد رسيد و 
در دو ماهه اول س��ال 1400 عدد 3.۶ درصد را تجربه كرد 
و نهايتاً در دو ماهه اول س��ال 1401 به 2.3 درصد رسيد. 
خاندوزي ادامه داد: با اين روند برآورد مي شود هدف گذاري 
صورت گرفته براي كاهش رشد نقدينگي به 2۵ درصد در 
پايان امسال محقق شود. همچنين با مجموع اقدامات و 
سياست هاي دولت در زمينه تورم توليدكننده روند كاهشي 
آن در ارديبهشت امسال ادامه يافت و تورم نقطه به نقطه 

توليدكننده با كاهش ۸.3 درصدي به 32.4 درصد رسيد.
وزير اقتصاد در پاسخ به پرسشي در مورد آزادسازي اموال 
بلوكه شده ايران اظهار كرد: وزارت خارجه و بانك مركزي 
براي آزاد شدن ارزهاي بلوكه شده كشور مشخصاً مورد كره 
جنوبي و نظاير آن اقداماتي انجام مي دهند كه پيشرفت 
خوبي داشته و اميدوار هستيم در هفته هاي آينده شاهد 
روي��ت نتايج عمل��ي آن در اقتصاد باش��يم و به ب��ازار ارز 
ثبات بخشي كند. وي افزود: هيچ وامي از صندوق بين المللي 
پول گرفته نمي شود بلكه بحثي كه مطرح شد، مربوط به 
افزايش سرمايه ايران در اين صندوق و نحوه استفاده از آن 
است. سخنگوي اقتصادي دولت در پاسخ به پرسشي درباره 
اعطاي تسهيلات به اشخاص مرتبط با بانك ها، گفت: با وجود 
ضوابط در اين زمينه، اين ضوابط اجرايي نمي شد. به اين 
بانك ها تذكر داده شده و هيات انتظامي بانك مركزي هم 
در حال شناسايي متخلفان و تدوين احكام بازدارنده است. 
در اين زمينه برخي بانك ها از سوي اين هيات سلب اعتبار 
شدند كه برخي از آنها اعتراض كردند و در حال بازنگري در 

اين احكام هستيم.
وي در پاسخ به پرسش��ي درباره كنترل ناترازي بانك ها و 
ادغام آنها اظهار كرد: بانك مركزي درجه بندي مختلفي 
را در اين زمينه فراهم كرده و برنامه هاي خود را از بالاترين 
ناترازي شروع كرده و يك مهلت شش ماهه در كنار برنامه 

ترميم در اختيار بانك ها قرار داده اس��ت. اگر در اين مدت 
ترميم اتفاق نيفتد، بانك مركزي نسبت به برخورد با اين 
بانك ها اقدام مي كند. خاندوزي يادآور شد: سياست تجاري 
و ارزي دولت تنوع بخشيدن به سبد ارزي در مرحله تسويه 
مبادلات تجاري است و اولويت دولت تمركز بر روش هايي 
است كه كمتر قابل تحريم باشد و اتكاي اقتصاد ايران را به 
دلار كم كند. سخنگوي اقتصادي دولت ادامه داد: در برخي 
از كش��ورها سياس��ت كاهش اتكا به دلار رخ داده و ثمره 
تلاش هاي دولت سيزدهم در اين راستا اين است كه سهم 
دلار از 30 درصد به كمتر از 10 درصد در معاملات تجاري 

كشور رسيده است.
وي يادآور ش��د: تأمين مالي بخش واقعي اقتصاد س��ال 
گذشته رشد خوبي ثبت كرد و افزايش سرمايه شركت هاي 
سهامي عام از 1۸1 هزار ميليارد تومان در سال 1400 به 
2۸4 هزار ميليارد تومان در سال 1401 افزايش يافت كه 
رش��د ۵۶ درصدي ثبت كرد. سخنگوي اقتصادي دولت 
گفت: همچنين با انضباط مالي و استفاده كمتر دولت از 
ظرفيت بازار بدهي، س��هم بخش خصوصي از بازار بدهي 
افزايش يافت به طوري كه انتشار اوراق شركتي در بورس 
از عدد 32 هزار ميليارد تومان در سال 1400 به 124 هزار 
ميليارد تومان در سال قبل افزايش يافت كه حاكي از رشد 
4 برابري يا 300 درصدي است. خاندوزي با اشاره به آمار 
پرداخت هاي دولت ادامه داد: بر اس��اس آمار خزانه داري 
كل كش��ور، دولت از منابع بانك مركزي استقراض نكرد 
اما توانس��ت پرداخت هاي عمراني را 90 درصد رشد دهد 
در حالي كه بخش عمده پرداخت هاي عمراني در گذشته 
به ص��ورت اوراق صورت مي گرفت اما اكنون س��هم اوراق 
كاهش و سهم پرداخت هاي نقدي به پيمانكاران افزايش 

يافته است.
وزير اقتصاد با بيان اينكه روند كاهشي تورم توليدكننده 
تداوم خواهد داشت، گفت: با مجموع اقدامات و سياست هاي 
دولت، روند كاهشي تورم توليدكننده در اريبهشت امسال 
ادامه يافت و تورم نقطه به نقطه توليدكننده با كاهش ۸.3 
درصدي به 32.4 درصد رسيد. پيش بيني مي كنيم اين روند 
كاهشي در خرداد ماه نيز ادامه يابد. سخنگوي اقتصادي 
دولت در پاسخ به پرسشي درباره تشكيل كميته مشترك 
سرمايه گذاري بين ايران و عمان، گفت: قدم اوليه تشكيل 
اين كميته در ابتداي سفر سلطان عمان به ايران برداشته 
شد. چند روز است كه هيات ايران در مسقط حضور دارد 
و گفت وگوها انجام مي شود. نتايج اين مذاكرات در پايان 
آن به اطلاع خواهد رس��يد. خاندوزي در پاسخ به پرسش 
ايسنا درباره برنامه دولت جهت مواجهه با شركت هايي كه 
درآمد دلاري دارند اما ارز ناشي از صادرات را در سامانه هاي 
مشخص ش��ده عرضه نمي كنند؟ اظهار كرد: اين مساله 
بسيار مهمي براي ماست و تاكيد دولت را هم به همراه دارد. 
در جلسه شوراي عالي هماهنگي اقتصادي سران سه قوه 
مصوب شده رصد اجراي اين قانون و استنكاف از آن به عهده 
خود بانك مركزي باشد كه شركت هايي كه در اين زمينه 
همكاري نمي كنند شناسايي و به مراجع ذي صلاح معرفي 
كند. دولت تاكيد دارد در صورت لزوم حتي مديران عامل 

اين شركت ها بركنار شوند.
هرچند بازارها نش��ان داده اند كه در صورتي كه خبر 
قطع��ي از بهبود روابط با كش��ورهاي مختلف جهان 
منتشر ش��ود به آن واكنش مثبت نشان مي دهند اما 
در عين حال تكرار وعده هايي كه به جايي نمي رسند 
نيز بدبيني هايي را به وجود آورده است، موضوعي كه 
بايد ديد در نهايت آيا تغييري در وضعيت آن به وجود 
مي آيد يا همچنان پول هاي ايران در كره جنوبي فقط 

بر روي كاغذ آزاد مي شوند. 

اقتصاد کلانسیاست ايـران2   Wed. Jun 14. 2023    2513   چهارشنبه 24 خرداد 1402     25 ذی القعده 1444    سال دهم      شماره

براي حجاب
به مجلس كمك كنيد

رييس مجلس شوراي اسلامي تاكيد كرد: موضوع 
مربوط به حجاب قبل از آنكه قضايي و جرم انگاري 
باشد بحث فرهنگي، اجتماعي، شرعي، فلسفي و از 
همه مهم تر موضوع هويتي ما در انقلاب اس��لامي 

است.
محمد باقر قاليباف در جلسه علني بعد از تصويب 
ي��ك فوريت لايح��ه حمايت از فرهن��گ عفاف و 
حجاب )حمايت از سلامت اجتماعي( گفت: هيچ 
شكي نيس��ت كه موضوع لايحه عفاف و حجاب از 
اولويت هاي اول جامعه و وظيفه همه ما است. اينكه 
مجلس به دو فوريت اين لايحه راي نداد و يك فوريت 
آن تصويب شد به اين دليل نيست كه ما به اهميت 
آن توجه نكرديم چون اساس��ا اين موضوع داراي 

اهميت بالايي است.
وي ادامه داد: موضوع بر س��ر آن اس��ت كه در اين 
لايحه تنها جنبه جرم انگاري آمده بود. حال اينكه 
موضوع مربوط به حجاب قبل از آنكه قضايي بوده و 
جرم انگاري شود بحث فرهنگي، اجتماعي، فلسفي 
و از همه مهم تر موضوع هويتي ما در انقلاب اسلامي، 

ايران عزيز و بحث تمدني ما است.
رييس مجل��س تاكيد كرد: ما دس��ت نياز به همه 
نخبگان جامعه، دانشگاهيان، حوزه هاي علميه و 
دلس��وزان نظام دراز مي كنيم كه به مجلس كمك 
كنند تا بتوان يك لايحه همه جانبه اي داش��ت كه 
در آن ابعاد مختلف ديده شده و در نهايت تبديل به 
سند پر افتخاري شود كه جلوي ولنگاري ها را بگيرد.

قاليباف ادامه داد: حتما يك عده اي در اين موضوع 
معارض بوده و با حجاب دش��مني مي كنند. بايد با 
آنها برخورد شود و فضاي قهري هم داشته باشيم 
اما نقش آموزش و پرورش و صدا و سيما مهم است و 

دستگاه هاي فرهنگي هم وظيفه دارند.
وي با اش��اره به گزارش اخير كميسيون فرهنگي 
گفت: در آن گزارش، كميس��يون فرهنگي اشاره 
داشت كه 32 دستگاه فرهنگي و اجتماعي به وظايف 

خود عمل نكردند. همه بايد به قانون عمل كنيم.
رييس مجلس در پايان گفت: اينكه دوستان به دليل 
انجام دقت در تكميل كار به يك فوريت لايحه راي 
دادند قابل قدرداني است. مطمئن باشيد كه در اسرع 
وقت با يك لايحه جامع و كاملي مواجه خواهيم بود.

بيش از ۹۰  درصد مشكلات 
امنيتي ما مربوط به ايران است

نخس��ت وزير رژيم صهيونيس��تي با بي��ان اينكه 
اين رژيم به هيچ گونه توافق مي��ان ايران و امريكا 
پايبند نخواهد بود تاكيد كرد كه بيش از 90 درصد 
مشكلات امنيتي رژيم صهيونيستي به ايران مربوط 

مي شود.
بنيامين نتانياهو، نخست وزير رژيم صهيونيستي در 
اظهاراتي تاكيد كرد كه بيش از 90 درصد مشكلات 
امنيتي اين رژيم متعلق به ايران و بازوهاي آن است.

وي در نشست كميس��يون امنيت و روابط خارجه 
كنس��ت گفت كه هرگون��ه توافق اي��ران و امريكا 
درخصوص برنامه هسته اي براي تل آويو الزام آور 

نخواهد بود.
نتانياهو تاكيد كرد كه موضع ما اين است كه هيچ 
توافقي با ايران، اسراييل را ملزم نخواهد كرد زيرا ما 
تمام تلاش خود را خواهيم كرد تا از خود دفاع كنيم.

نخست وزير رژيم صهيونيستي خاطرنشان كرد كه 
ما قويا مخالف بازگش��ت به توافق اصلي هستيم و 

به طور علني و روشن موضع خود را بيان مي كنيم.
نتانياهو اخيرا در اظهاراتي گفت: به آنتوني بلينكن، 
وزير خارجه امريكا تاكيد كردم كه بازگشت به توافق 
هسته اي ايران، پروژه هسته اي اين كشور را متوقف 

نخواهد كرد.
وي گفت كه چه با ايران توافق ش��ود چه نشود، ما 
براي محافظت از اسراييل هركاري لازم باشد انجام 

مي دهيم.
نتانياهو پيش از اين نيز در گفت وگو با شبكه اسكاي 
نيوز ادعاهاي واهي خود عليه ماهيت فعاليت هاي 
هسته اي در ايران را تكرار و تاكيد كرد كه اسراييل 
براي مقابله با برنامه تسليحات هسته اي تهران هر 

كاري لازم باشد، انجام خواهد داد.
نتانياهو در ادامه ادعاهاي نخ نما و بي اساس خود با 
تاكيد بر اينكه تلاش هاي دولت امريكا براي متوقف 
كردن برنامه هس��ته اي اي��ران از طريق گفت وگو 
به نتيجه نرسيده اس��ت، گفت: من فكر نمي كنم 
كه ديپلماسي به تنهايي كارساز باشد. ديپلماسي 
زماني موثر خواهد بود كه با يك تهديد نظامي معتبر 
يا تمايل براي به كارگيري گزينه نظامي در صورت 

شكست بازدارندگي همراه باشد.
وي همچنين مدعي شد كه اگر سران ايران تصور 
مي كنند كه مي توانند ما را با يك اقدام هس��ته اي 
تهديد كنند، در اشتباهند چراكه ما هر كاري لازم 

باشد براي دفاع از خود انجام مي دهيم.
نخس��ت وزير رژيم صهيونيستي در بخش ديگري 
از اين مصاحبه با اش��اره به تلاش ه��اي خود براي 
برقراي روابط با عربس��تان س��عودي گفت كه در 
صورت حصول چنين توافقي، اي��ن رويداد تاريخ 
را تغيير خواه��د داد و بزرگ ترين هدف او از زماني 
كه به قدرت بازگشته، صلح با عربستان و مقابله با 

ايران است.
نخست وزير و ساير مقامات رژيم صهيونيستي در 
حالي به طور مكرر ادعاهاي خ��ود مبني بر تلاش 
ايران براي دس��تيابي به سلاح هس��ته اي را تكرار 
مي كنند كه اين رژيم خود تنه��ا دارنده زرادخانه 
هسته اي در منطقه خاورميانه به شمار مي آيد در 
حالي كه هرگز اين مساله را به طور رسمي نپذيرفته 
است اما تلاش مي كند كه با دستاويز قرار دادن اين 
قبيل ادعاها توجه جامعه بين الملل را منحرف و براي 
ايران هراسي هاي خود توجيهي قابل قبول ارايه كند.

آيين نامه پرداخت تسهيلات
به كاركنان بانك ها ابلاغ شد

بان��ك مركزي در راس��تاي اج��راي تكاليف مقرر 
در قانون بودجه س��ال 1402، آيين نامه پرداخت 
تسهيلات به كاركنان بانك ها و شركت هاي وابسته 

آنها را تدوين و ابلاغ كرد.
در متن اين بخشنامه بانك مركزي آمده است: »در 
اج��راي تكاليف مقرر در جزءه��اي )3( و )4( ذيل 
بند )ح( تبصره )1۶( »قانون بودجه س��ال 1402 
كل كشور«، مبني بر اين كه؛ »بانك مركزي مكلف 
است حداكثر تا يك ماه پس از لازم الاجرا شدن اين 
قانون، آيين نامه پرداخت تس��هيلات به كاركنان 
بانك ها و شركت هاي وابسته آنها را تدوين و ابلاغ 
نمايد و سقف پرداخت تسهيلات به كاركنان بانك ها 
و شركت هاي وابسته به آنها را كه با نرخ پايين تر از 
نرخ مصوب شوراي پول و اعتبار پرداخت مي شود، 

مشخص نمايد.«
به پيوست نسخه اي از »آيين نامه پرداخت تسهيلات 
به كاركنان موسسات اعتباري« مصوب جلسه مورخ 
0۸ /3 /1402 هيات عامل محترم بانك مركزي براي 

استحضار ايفاد مي گردد.
در خاتمه اين بخش��نامه آمده است، مراتب به قيد 
تسريع و با لحاظ مفاد بخشنامه شماره 1491۵3 /9۶ 
مورخ 1۶ /۵ /139۶ به تمامي واحدهاي ذي ربط آن 
بانك /موسس��ه اعتباري غيربانكي ابلاغ شده و بر 

حسن اجراي آن نيز نظارت دقيق به عمل آيد.  «

اجراي طرح كارمزد
مانع تعطيلي كارتخوان هاست

معاون سابق فناوري بانك مركزي گفت: بانك ها 
همواره به دنبال جذب منابع بيشتر هستند و براي 
دس��تيابي به اين هدف اقدامات بسياري از جمله 
حذف كارمزد در شبكه پرداخت را انجام دادند كه 
به نوبه خود موجب شكل گيري رقابت ناسالم بين 

آنها شده است.
ناصر حكيمي در پاس��خ س��والي مبني بر اينكه 
اصلاح نظام كارمزد در كشور تا چه ميزان ضروري 
اس��ت، اظهار كرد: در شبكه پرداخت 10 ميليون 
پايان��ه  داريم كه بيش از 40 ه��زار ميليارد تومان 
سرمايه گذاري در آن صورت گرفته است. هزينه 
نگهداري اين شبكه در س��ال حدود 20 درصد و 
ميزان استهلاك آن نيز 20 درصد است. بنابراين 
سالانه 1۶ هزار ميليارد تومان هزينه سرپا ماندن 

آن بدون توسعه آتي است.
وي افزود: در سال هاي گذشته با ناترازي بانك ها و 
مشكلات پيش آمده براي آنها به لحاظ سودآوري 
و هزينه كرد از محل سود و زيان شان اين نگراني را 
درپي داشته است كه آيا مي توان اين شبكه را مثل 
گذشته سرپا نگه داشت يا خير؟ واقعيت اين است 
كه هزينه هاي نگهداري شبكه باتوجه به شرايط 

پيش آمده براي بانك ها ديگر ممكن نبود.
حكيمي با تاكيد بر اينكه ضروري بود بخش��ي از 
هزينه هاي نگهداري ش��بكه پرداخت را ذي نفع 
نهاي��ي پرداخت كند ن��ه بانك ه��ا، تصريح كرد: 
خوش��بختانه در نهايت بانك مركزي با همكاري 
ساير بانك ها به اين جمع بندي رسيد كه بخشي 
از هزينه هاي نگهداري شبكه پرداخت از پذيرنده 

دريافت شود.
به گفته معاون س��ابق بانك مركزي اگر اين اتفاق 
رخ نمي داد ش��بكه پرداخت در كش��ور روزبه روز 
كهنه تر و فرسوده تر مي شد و خدمات آن روندي 
نزول��ي به خ��ود مي گرفت، بنابراي��ن كمكي كه 
اصناف و دارندگان كارت خوان ه��ا در اين زمينه 
مي كنند، كمكي در راستاي بهبود وضعيت شبكه 

و سرويس دهي آن است.
اين كارشناس ارشد امور بانكداري در پاسخ به اين 
سوال كه اصلاح نظام كارمزد چه كمكي به بهبود 
كيفي��ت خدمات دهي ش��بكه پرداخت مي كند، 
خاطرنش��ان ك��رد: كارمزدي كه به عن��وان پول 
جديد وارد اكوسيستم پرداخت مي شود به منزله 
سرمايه گذاري جديد براي نوآوري، به  روزرساني و 
استفاده از ابزارهاي جديد پرداخت است. بنابراين 
به باور م��ن كارمزد ي��ك س��رمايه گذاري براي 

نگهداري و توسعه شبكه پرداخت است.
حكيمي ادامه داد: پول اصناف در ش��بكه بانكي 
است و براي آنها تفاوتي نمي كند پولشان در كدام 
بانك باش��د. اما رقابت ناسالمي بين بانك ها براي 
رسوب پول ش��كل گرفته است كه باعث مي شود 
هزينه هاي شبكه بانكي بالا برود. يكي از هزينه ها 
هم حذف كارمزد ب��ود. در بانك ها گمان مي رفت 
رسوب گذاري پول جذاب اس��ت و لذا كارمزد به 
س��مت حذف ش��دن رفت اما در واقعيت پول در 
سيس��تم بانكي در جريان است و رسوب آن عملا 

بي معني است.
وي گفت: بانك ها س��ال ها بابت استفاده از شبكه 
پرداخت يارانه داده اند، ول��ي اكنون منابع آنها به 
پايان رسيده است و توان دادن يارانه بيش از اين را 
ندارند. به همين دليل قرار است بخشي از يارانه اي 
كه به سيستم پرداخت داده شده، را كنار بگذاريم.

معاون سابق بانك مركزي در پاسخ به اين سوال كه 
اصلاح نظام كارمزد در پرداخت كارتي چه تاثيري 
در بهبود ارايه خدمات به پذيرنده ها مي كند، گفت: 
اولين فايده آن بهبود وضعيت صورت سود و زيان 
و ترازنامه ش��ركت هاي پرداخت اس��ت. وضعيت 
اقتصادي س��ال هاي اخير موجب زيان دهي اين 
ش��ركت ها ش��ده و زيان دهي و ورشكس��تي اين 
ش��ركت ها به معني از كار افتادن كارتخوان ها در 
سراسر كشور اس��ت. وي با تاكيد بر اينكه اصلاح 
نظ��ام كارمزد باع��ث تقويت بنيه ش��ركت هاي 
پرداخت الكتروينك مي ش��ود، اظهار كرد: حتي 
مي توان اميدوار به س��رويس دهي بيش��تر آنها و 

معرفي ابزارهاي جديد از سوي آنها بود.

پولهاييكهازاسفند99تاخرداد1402درحالآزادشدنهستند

رييسجمهور:

ماجراي عجيب هفت ميليارد دلاري در كره جنوبي

حجم مبادلات تجاري ايران و ونزوئلا به ۲۰ ميليارد دلار قابل افزايش است
رييس جمهور با اش��اره ب��ه اينكه روابط مي��ان ايران و 
ونزوئلا روابط ديپلماتيك معمولي نيست، بلكه راهبردي 
است، اظهار داشت: برخورداري از منافع، نگاه و دشمن 
مش��ترك، همكاري هاي فيمابين را عميق و راهبردي 

كرده است.
سيد ابراهيم رييسي در نشست مطبوعاتي مشترك با 
همتاي ونزوئلايي خود كه در جريان برنامه هاي س��فر 
رسمي به اين كشور برگزار مي شد، با تمجيد از سال ها 
مقاومت مردم ونزوئلا در برابر امپرياليسم و اداي احترام 
به قهرمانان ملي اين كشور گفت: ايران و ونزوئلا منافع 
و ديدگاه هاي مشتركي در زمينه هاي استقلال طلبي، 
آزادي و عدالت خواهي دارند كه باعث شده مردم اين دو 

كشور كنار هم قرار گيرند.
رييس جمهور همچنين با بيان اينكه مردم ايران و ونزوئلا 
داراي دشمنان مشتركي هس��تند كه نمي خواهند ما 
مستقل زندگي كنيم، افزود: ملت ايران در طول سال هاي 
گذش��ته دوس��تي خود را با مردم ونزوئلا اثبات كرده و 
همواره نشان داده كه دوست روزهاي سخت آنان است.

دكتر رييسي با اشاره به اينكه روابط ميان ايران و ونزوئلا 
روابط ديپلماتيك معمولي نيس��ت، بلك��ه راهبردي 
است، اظهار داشت: برخورداري از منافع، نگاه و دشمن 
مش��ترك، همكاري هاي فيمابين را عميق و راهبردي 

كرده است.
رييس جمهور با بيان اينكه ايران و ونزوئلا در سال هاي 
گذش��ته گام هاي خوب��ي در جهت توس��عه روابط در 
حوزه هاي اقتصادي، تجاري، ان��رژي و خدمات فني و 
مهندسي برداشته اند، تصريح كرد: امروز دو كشور مصمم 

به توسعه روابط در حوزه هاي مختلف هستند.
رييسي در ادامه خاطرنشان كرد: جمهوري اسلامي ايران 
به بركت انقلاب اسلامي، خون مطهر شهدا و ايستادگي و 
مقاومت ملت ايران توانسته فشارها و تحريم ها را تبديل 

به فرصت كرده و از اين طري��ق ظرفيت هاي متنوعي 
فراهم آورد كه آماده به اش��تراك گذاشتن آنها با ملت 

مقاوم ونزوئلا است.
رييس جمهور با مفيد و سازنده توصيف كردن مذاكرات 
با همتاي ونزوئلايي خود در راستاي ارتقاي سطح روابط 
دو كش��ور گفت: در مذاكرات انجام ش��ده هر دو طرف 
تاكيد داشتند كه با وجود اقدامات صورت گرفته براي 
توسعه روابط، همچنان ظرفيت زيادي براي گسترش 

همكاري هاي فيمابين وجود دارد.
رييسي با اشاره به افزايش حجم تبادلات تجاري ميان 
دو كشور از ۶00 ميليون دلار در سال 1400 به بالاي 3 
ميليارد دلار در حال حاضر افزود: حجم مبادلات تجاري 
فيمابي��ن در گام اول به 10 و در گام دوم به 20 ميليارد 

دلار قابل افزايش است.
رييس جمهور امضاي 19 سند همكاري ميان دو كشور 
در عرصه هاي صنعتي، معدني، كشاورزي، انرژي و علمي 
و فن��اوري را جلوه اي از اراده دو طرف براي گس��ترش 
روابط فيمابين توصيف و تصريح كرد: اميدوارم با اجراي 
اين اسناد بتوانيم گام بلندي در ارتقاي سطح روابط دو 

كشور برداريم.
رييسي در پايان بار ديگر به قهرمانان ملي ونزوئلا اداي 
احترام كرد و ياد و نام شهيد مقاومت حاج قاسم سليماني 

را گرامي داشت و به روح بلند او درود فرستاد.
سيد ابراهيم رييسي در جريان سفر رسمي به ونزوئلا، در 
نشست مشترك هيات هاي عاليرتبه دو كشور، با تشكر 
از استقبال گرم دولت و مردم ونزوئلا، روابط دو كشور را 
راهبردي توصيف و تصريح كرد: با وجود گسترش روابط 
ايران و ونزوئلا در س��ال هاي اخير، ظرفيت هاي متنوع 
متقابل ايجاب مي كند توافقات دو كشور هر چه سريع تر 

اجرايي و روابط فيمابين به سطوح بالاتري ارتقا يابد.
رييسي با اش��اره به توانمندي هاي كشورمان در عرصه 

صدور خدمات فني-مهندس��ي و فرآوري محصولات 
كشاورزي و معدني، خاطرنشان كرد: ملت ايران به واسطه 
ايس��تادگي در برابر نظام س��لطه و غلبه ب��ر تحريم ها 
تجربيات و دستاوردهاي ارزشمندي در زمينه علمي و 
فناوري به دست آورده است كه مي تواند اين دستاوردها 

را با ونزوئلا تبادل كند.
رييس جمهور با اشاره به هدفگذاري حجم تبادلات دو 
كش��ور تا 10 ميليارد دلار در ميان  مدت تاكيد كرد كه 
اين رقم مي تواند در گام بع��دي تا 20 ميليارد دلار نيز 

افزايش يابد.
رييسي با تاكيد بر فعال تر شدن خطوط كشتيراني ميان 
دو كشور، گسترش همكاري ها در حوزه هاي صنعتي، 
معدني، انرژي و مسائل پولي و بانكي را در تعميق و تقويت 

روابط دو كشور حائز اهميت دانست.
رييس جمهور با بيان اينكه نظام جديدي در جهان در 
حال ش��كل گيري اس��ت، آينده اين تحولات را به نفع 

كشورهاي آزادي خواه و مستقل جهان دانست.
نيكلاس مادورو، رييس جمهور ونزوئلا نيز در نشس��ت 
مشترك هيات هاي عاليرتبه دو كشور با تمجيد از سابقه 
روابط راهبردي تهران و كاراكاس، از عزم خود و اعضاي 
كابينه اين كش��ور براي آغاز دور جدي��دي از تلاش ها 
و اقدامات براي گس��ترش روابط با جمهوري اسلامي 

ايران خبر داد.
وي با اش��اره به تلاش هاي ايران و ونزوئلا براي كاهش 
وابس��تگي اقتصادي به درآمدهاي نفت��ي و در نتيجه 
افزاي��ش مقاومت اقتصاد دو كش��ور در برابر تكانه هاي 
خارجي گفت: در جهان جديدي كه در حال شكل گيري 
است، امپرياليسم در حال سقوط بوده و كشورهايي كه 
در برابر زياده خواهي مستكبران مقاومت و ايستادگي 

كردند در آستانه پيروزي قرار دارند.
رييس جمه��ور ونزوئلا همچنين با ابراز خرس��ندي از 

فعال شدن دوباره شركت هاي صنعتي ايراني همچون 
تراكتورسازي و خودروسازي در ونزوئلا، بر تلاش براي 
تحقق هدف گ��ذاري افزايش حجم تبادلات تجاري دو 

كشور به رقم 10 ميليارد دلار تاكيد كرد.
مادورو با تاكيد بر ضرورت راه اندازي خط هوايي مستقيم 
بين دو كش��ور و نيز تقويت خطوط كش��تيراني براي 
افزايش مب��ادلات تجاري ميان اي��ران و ونزوئلا گفت: 
دو كش��ور در حوزه گردشگري، كشاورزي و دامپروري 

ظرفيت هاي مناسبي براي همكاري دارند.
وي همچنين س��رمايه گذاري ايران در استخراج طلا 
در ونزوئلا و همكاري شركت هاي ايراني در حوزه هاي 
صنعتي با اين كش��ور را روابط برد- ب��رد براي دو طرف 

دانست.
در نشست هيات هاي عاليرتبه ايران و ونزوئلا، روساي 
جمهور دو كش��ور ش��هيد »حاج قاسم س��ليماني« و 
»س��يمون بوليوار« سياس��تمدار فقي��د ونزوئلايي را 

قهرمانان مبارزه با سلطه و امپرياليسم خواندند.
سيد ابراهيم رييس��ي در آخرين برنامه از روز اول سفر 
رس��مي به ونزوئلا، در نشست مش��ترك بازرگانان دو 
كشور، تقويت  فعاليت ها و همكاري هاي دانش بنيان را 
از جمله اقدامات مهم در حوزه اقتصادي دانس��ت و بر 

ضرورت ايجاد دفتر فناوري در ونزوئلا تاكيد كرد.
وي بي اثرس��ازي تحري��م و قدرتمندش��دن در حوزه 
اقتص��ادي را موثرترين راه مقابله با تحريم ها دانس��ت 
و خاطرنشان كرد: جوانان ايراني به وسيله شركت هاي 
دانش بنيان از تحريم ها فرصت ساختند و توانستند ايران 

را در برابر تكانه ها به آرامش و ثبات برسانند.
وي روابط ميان ايران و ونزوئلا را بسيار خوب توصيف و 
تصريح كرد: در جهت تسهيل و تسريع توسعه مبادلات 
اقتصادي، با اجراي توافقات انجام شده، موانع گمركي، 

بانكي  و تعرفه اي مرتفع خواهد شد.



ايران سال هاس��ت كه با تحريم هاي متعدد امريكا روبرو 
بوده است. يكي از اصلي ترين صنايعي كه تحت تاثير اين 
تحريم ها قرار گرفته، صنعت نفت كشور است. تحريم ها 
منجر به كاهش صادرات نفت ايران شده است كه تاثير 
قابل توجهي بر اقتصاد داش��ته اس��ت. با اين حال، بازار 
جدي��دي براي نفت خام ايران پديد آمده اس��ت و حول 
محور ص��ادرات تجهيزات و فرآيندهاي پالايش��گاهي 

بومي سازي شده است. 
به گزارش خبرنگار »تعادل«، باوجود تشديد تحريم هاي 
امريكا عليه ونزوئلا و س��نگ اندازي واشنگتن در روابط 
اين كشور با چين، ش��اهد افزايش فزروش نفت ايران به 
امريكاي لاتين هستيم؛ موضوعي كه در سال هاي اخير 
مورد توجه قرار گرفته و در سفر اخير رييس جمهوري نيز 

بايد منتظر اتفاقات مثبت بيشتر بود.
ونزوئلا نخستين مقصد وزير نفت در سفر به كشورهاي 
امريكاي لاتين بود؛ كشوري كه با بيش از ۳۰۰ ميليارد 
بشكه ذخاير قطعي، بزرگ ترين ذخاير نفت را در ميان هر 
كشوري در جهان دارد. ونزوئلا سال ۲۰۱۱ از عربستان 
س��عودي به عنوان دارنده بزرگ تري��ن ذخاير نفت هم 
سبقت گرفت و در صدر ايس��تاد. با اين حال توسعه اين 
ذخاير عظيم، به دليل ناآرامي سياسي و تحريم امريكا در 
چند سال اخير عقب افتاده است. ايران اما در تمامي اين 
سال ها در كنار اين كشور ايستاده و در سخت ترين شرايط 
محموله هاي پرشماري از بنزين و ميعانات گازي را به اين 

كشور رسانده است.
ايران و ونزوئلا در دولت س��يزدهم مسيري تازه  براي 
توس��عه همكاري ها در پيش گرفته اند و اين كش��ور 
امريكاي لاتين يكي از نقاط كانون ديپلماسي وزارت 
نفت بوده و همكاري هاي گسترده اي در اين زمينه در 
حال اجراس��ت، موضوعي كه طي يك سال اخير نيز 
ش��اهد آن هس��تيم، اكنون در حالي كه نفتكش هاي 
ايران در ابتداي دولت س��يزدهم با ذخيره بسيار بالا و 
حدود ۷۸ ميليون بش��كه اي روي آب مانده بود، همه 
آنها در اين مدت به كشورهاي مختلف از جمله ونزوئلا 

فروخته شد و امروز نفت روي آب تقريبا صفر است.
در جريان سفر ارديبهشت ماه ۱۴۰۱ اوجي و هيات همراه 
به ونزوئلا قرارداد و تفاهم نامه هاي پرش��ماري در زمينه 
توسعه و توليد در ميدان هاي نفت و گاز، ارتقا و نوسازي 
پالايش��گاه ها و بهره گيري از ظرفيت هاي پالايشگاهي، 
آموزش سرمايه انساني و كارشناسي در صنايع نفت، گاز و 
پتروشيمي، صدور خدمات فني مهندسي و انتقال فناوري 
و توس��عه بازارهاي صادراتي نفت خام، ميعانات گازي و 

فرآورده هاي نفتي امضا شد.
در همين حال طي سفر رسمي خردادماه نيكلاس مادورو، 
رييس جمهوري ونزوئلا به ايران كه به دعوت رسمي سيد 
ابراهيم رييسي، رييس جمهوري انجام شده بود، تهران و 
كاراكاس افزون بر سند جامع همكاري هاي راهبردي ۲۰ 

ساله، اس��نادي را براي همكاري در زمينه هاي سياسي، 
فرهنگي، گردش��گري، اقتصادي، نفتي و پتروش��يمي 

امضا كردند.
همچنين وزير نفت مهرماه پارسال از راه اندازي نخستين 
پالايش��گاه فراس��رزميني به نام ال پاليتو در ونزوئلا و 
پالايش روزانه ۱۰۰ هزار بش��كه نفت خام ميدان هاي 

كشور در اين مجتمع پالايشي خبر داده بود.
در ادامه پيرامون سياس��ت موفق تجارت انرژي ايران در 
حوزه كش��ورهاي امريكاي جنوب��ي و اتكا به توانمندي 
ش��ركت هاي دانش بنيان ايراني در جهت توليد بار اول 
تجهيزات و فرآيندهاي گلوگاهي صنعت نفت خام ايران 
با فرش��اد، جامع، كارش��ناس حوزه انرژي به گفت وگو 
خواهيم پرداخت. فرشاد جامع، كارشناس حوزه انرژي، 
با اش��اره به فرصت مهم صادرات نفت خام ايران به بازار 
امريكاي جنوبي با تمركز بر پالايشگاه هاي نيمه فعال در 
اين منطقه در گفت وگو با خبرنگار »تعادل« اظهار كرد: 
بازار امريكاي جنوبي فرصت بي نظيري را براي ايران فراهم 
مي كند تا صادرات نفت خام خود را افزايش دهد. بسياري 
از كشورهاي منطقه داراي پالايش��گاه هاي نيمه فعال 

هستند كه نياز مبرمي به نوسازي دارند. 
وي ادام��ه داد: ايران س��ابقه طولاني در پالايش��گاه ها و 
فن��اوري پالايش دارد. در س��ال هاي اخي��ر نيز به لطف 
حضور شركت هاي دانش بنيان در زنجيره ارزش صنعت 
پالايش��گاهي به توفيقات خوبي در زمينه بومي سازي و 
توليد براي بار اول تجهيزات راهبردي و گلوگاهي صنعت 

پالايشگاهي رسيدند.
وي تصريح كرد: ايران نيز با استفاده از اين دانش مي تواند 
تجهيزات و فرآيندهاي بومي سازي پالايشگاهي را به اين 
كش��ورها صادر كند و از اين طريق به آنها كمك كند تا 
پالايشگاه هاي خود را مدرن كرده و ظرفيت خود را افزايش 

دهند و به ظرفيت اسمي خود برسند. با افزايش ظرفيت 
پالايش��گاه ها، تقاضا براي نفت خام اي��ران نيز افزايش 
مي يابد زيرا اين تجهيزات و فرآيند پالايشي، متناسب با 
ويژگي هاي نفت خام ايران است و اين موضوع فرصتي را 
براي ايران فراهم مي كند تا صادرات نفت خام خود را نيز 
افزايش دهد. وي ادامه داد: سياست مربوط به بومي سازي 
تجهيزات پالايش��گاهي از ساليان قبل مورد توجه ايران 
قرار گرفته بود و اين موضوع در تامين نياز داخل نيز بسيار 
مهم بود و استفاده از تجهيزات بومي سازي شده، موجب 
كاهش وابستگي به تامين كنندگان خارجي شده است. 
اين به نوبه خود باعث صرفه جويي در هزينه ها و سرعت 
بخشيدن به انتقال پالايش��گاه ها به سمت مدرن سازي 
مي شود. استفاده از تجهيزات و فرآيندهاي بومي سازي 
پالايشگاه براي موفقيت اين بازار بسيار مهم است و ايران 
با صادرات چنين تجهيزاتي مي تواند رابطه بلندمدتي با 
مش��تريان خود برقرار كند كه به نوبه خود منبع درآمد 

پايداري را تضمين مي كند.
جام��ع با اش��اره به اهميت حض��ور اي��ران در بازارهاي 
كش��ورهاي امريكاي جنوبي و صادرات نفت خام به اين 
كشور در راستاي بازطراحي سياست هاي تجارت انرژي 
ايران اظهار كرد: تكيه بر توان ش��ركت هاي دانش بنيان 
ايراني از ديگر جنبه هاي مهم اين بازار جديد است. ايران 
داراي شركت هاي متعددي است كه در توسعه و اجراي 
فناوري هاي نوآورانه تخصص دارند. اين تخصص مي تواند 
براي كمك به كشورهاي امريكاي جنوبي براي بازسازي 
پالايش��گاه هاي خود و ايجاد فرآينده��اي جديد براي 

كارآمدتر كردن آنها استفاده شود.
وي بيان كرد: شركت هاي دانش بنيان ايران نيز مي توانند 
با ارايه آموزش و پشتيباني به تكنسين هاي داخلي در اين 
كشورها، آنها را قادر سازند تا تجهيزات و فرآيندهايي را 

كه از ايران دريافت مي كنند، خدمات بهتري ارايه دهند. 
وي تصريح كرد: ش��ركت هاي ايراني با دانش و تخصص 
مي توانند به كش��ورهاي امريكاي جنوبي در رسيدن به 
خودكفايي در صنعت پالايشگاه كمك كنند. همچنين با 
ايجاد همكاري هاي بلندمدت، اين كشورها مي توانند براي 
سال هاي آينده از تخصص شركت هاي ايراني بهره ببرند 
و همه اين عوامل مس��ير اصلي بازطراحي سياست هاي 
تجارت انرژي ايران در حوزه نفت خام بوده است كه توانايي 

مقابله هدفمند ايران با تحريم هاي غرب را داده است.
وي ادامه داد: عامل مهم ديگري كه توانسته است به ايران 
كمك كند تا بازار جديدي براي صادرات نفت خام خود 
ايجاد كند، استفاده از سرمايه گذاري مستهلك شده اين 
كشورها در حوزه پالايشگاهي است. بسياري از كشورهاي 
امريكاي جنوبي در گذشته سرمايه گذاري هنگفتي در 
صنعت پالايشگاه انجام داده اند، اما به دليل بحران هاي 
اقتص��ادي و كمبود بودج��ه و همچني��ن تحريم هاي 
اقتصادي اكثر اين پالايش��گاه ها نيم��ه فعال يا متروكه 
مانده اند. جامع گفت: ايران نيز از اين فرصت مهم با ارايه 
تخصص و تجهيزات خود براي نوسازي اين پالايشگاه ها 
و تبديل آنها به تأسيسات كاملًا كاربردي و كارآمد، بهره 
برده است و چندين قرارداد بازسازي و نوسازي پالايشگاه 
فراسرزميني با ونزوئلا به امضا رسانده است.  وي مطرح 
ك��رد: اين اس��تراتژي اي��ن پتانس��يل را دارد كه منافع 
اقتصادي متعددي را هم براي ايران و هم براي كشورهاي 
امريكاي جنوبي فراهم كند. نوسازي يك پالايشگاه نياز 
به سرمايه گذاري قابل توجهي دارد و تجهيز بودجه براي 
چنين پروژه اي مي تواند چالش برانگيز باشد.  وي گفت: 
استفاده از س��رمايه گذاري مستهلك شده اين كشورها 
براي هر دو طرف اين امكان را فراهم مي كند كه علاوه بر 
افزايش تبديل نفت خام به محصولات نفتي نظير بنزين 
در ونزوئلا، ايران نيز نفت خام خود را به فروش برس��اند و 
فرصتي را براي هر دو طرف فراهم كند تا از منابع موجود 

خود استفاده كنند.
جامع اصل در پايان اضافه كرد: ايجاد بازاري جديد براي 
صادرات نفت خام ايران با استفاده از صادرات تجهيزات 
و فرآيندهاي بومي سازي پالايشگاهي و با تكيه بر توان 
ش��ركت هاي دانش بنيان ايراني در راس��تاي بازسازي 
پالايشگاه هاي نيمه فعال كشورهاي امريكاي جنوبي و 
استفاده از س��رمايه گذاري مستهلك شده اين كشورها 
در حوزه پالايشگاهي راهبردي صحيح و اميدواركننده 
است. وي عنوان كرد: اين رويكرد مي تواند منافع اقتصادي 
متعددي را هم براي ايران و هم براي كشورهاي امريكاي 
جنوبي فراهم كند. مي تواند به ايران كمك كند تا صادرات 
نفت خام خود را افزايش دهد و در عين حال به اين كشورها 
در نوسازي صنعت پالايش، افزايش ظرفيت پالايشي و 
حركت به سمت خودكفايي در صنعت پالايشگاه كمك 
كند اين فرصتي است كه بايد از آن نهايت استفاده را كرد.
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قيمت نفت در بودجه عراق 
چقدر بسته شد

روز گذشته مجلس عراق بزرگ ترين بودجه تاريخ 
اين كش��ور را تصويب كرد، ب��ا توجه به اينكه نفت 
اصلي ترين منبع درآمد دولت اين كش��ور به شمار 
مي رود بايد ديد اين بودجه روي نفت با چه قيمتي 
بسته شده است. به گزارش فارس به نقل از آرگوس 
مديا، مجل��س عراق روز گذش��ته ب��راي مخارج 
اين كش��ور در سال جاري و ۲ س��ال  آينده سالانه 
۱9۸.9 تريليون دينار برابر با بيش از ۱5۳ ميليارد 
دلار بودجه تصويب ك��رد. در واقع اين بزرگ ترين 
بودجه اي اس��ت كه عراق در تاريخ معاصر به خود 
ديده و مبناي براب��ري ارزي دلار با دينار هم روي 
۱۳۰۰ دينار به ازاي هر دلار در نظر گرفته شده است. 
بودجه عراق براي سال جاري و دو سال  آينده نسبت 
به سال ۲۰۲۱ كه ۸9 ميليارد دلار بود بيش از ۷۰ 
درصد افزايش داشته است. بر اساس توافق اربيل با 
بغداد هم قرار شده ۱۲.6 درصد اين بودجه به دولت 
اقليم كردستان تخصيص داده شود. نكته مهم آنكه 
بودجه عراق روي نفت ۷۰ دلار در هر بش��كه براي 
سال  جاري تا س��ال ۲۰۲5 بسته شده و اين كشور 
پيش بيني كرده كه در اين ب��ازه زماني روزانه ۳.5 
ميليون بشكه صادرات نفت خواهد داشت و ۴۰۰ 
هزار بشكه از آن از ميادين اقليم كردستان برداشت 
مي شود موضوع ديگري كه در بودجه امسال عراق 
بايد به آن توجه كرد اين است كه پيش بيني شده 
بغداد براي سال جاري با كسري بودجه ۴9 ميليارد 
دلاري روبرو باشد كه نسبت به سال ۲۰۲۱ دو برابر 
شده است. صندوق بين الملل پول اعلام كرده كه 
عراق بايد هر بشكه نفت خود را 96 دلار بفروشد تا 

بتواند بدون كسري از سال ۲۰۲۳ عبور كند.

گزارش»تعادل«ازتوسعهروابطنفتيايرانباامريكايلاتين

توسعه حوزه انرژي تا ونزوئلا 

برنامههفتموبرنامهريزيمديريتمبتنيبرنتايج

تقاضاي جهاني براي نفت خام در حال سقوط است

اين ش��يوه مديريتي به دليل برخورداري از يك ماهيت 
جامع، قابليت استفاده در س��طوح مختلف مديريتي از 
مديريت پروژه تا مديريت و برنامه ريزي در سطوح مياني و 
كلان و نيز سياست گذاري در سطح كلان را داراست. اين 
روش همچنين به دليل استفاده از مشاركت ذينفعان در 
تمامي لايه ها، در برنامه ريزي براي همكاري هاي چند جانبه 
داراي قابليت بسيار است.  موفقيت استفاده از اين روش در 
سازمان هاي بين المللي سبب شده كه اين روش به صورت 
گسترده اي مورد استفاده قرار گيرد و به صورت يك زبان 
مشترك مديريتي در بسياري از سازمان هاي بين المللي 
مطرح شود. فارغ از ورود به جزييات اين شيوه مديريتي- كه 
مستلزم صرف ساعت ها زمان است- در ضرورت استفاده از 
چنين شيوه اي در برنامه ريزي هاي كلان كشور ترديدي 

نيست. 
۲( همانطور كه در ابتداي اين نوشتار اشاره شد، لايحه برنامه 
هفتم توسعه كشور رونمايي شده است و شنيده مي شود در 
تدوين برنامه از شيوه مديريت مبتني بر نتايج بهره گرفته 
شده است؛ از يك سو شنيده مي شود كه نظرات ذينفعان 
در قالب جداول زنجيره نتايج دريافت شده است و از سوي 
ديگر برخي از ذينفعان اشاره مي دارند كه به صورت موثر در 
فرآيند تدوين برنامه مشاركت داده نشده اند.در كنار ضعف 
در شريك نمودن ذينفعان كه مغاير با روش مبتني بر نتايج 
است، نگاهي به اهداف اعلام شده در برنامه توسعه و مواد 
مرتبط نيز نشان مي دهد كه تنطيم اين برنامه در چارچوب 
مديريت مبتني بر نتايج نبوده اس��ت و اگر هم همتي بر 

استفاده از اين روش وجود داشته منجر به استفاده درست 
و كامل از روش نشده است. اهداف تعيين شده در برنامه 
هفتم بسيار مشابه برنامه قبل و در مواردي بلند پروازانه تر از 
قبل است. به عنوان مثال همچون برنامه قبل هدف گذاري 
رشد اقتصادي ۸ درصد جزو اولين اهداف است. سال هاست 
كه هدف گذاري براي رشد اقتصادي هشت درصد به عنوان 
يكي از اهداف اصلي برنامه هاي توسعه اعلام مي شود، ليكن 
موفقيتي در حصول اين هدف وجود نداشته و در برنامه 
قبل به جز دوره توافق برجام، اقتصاد رشد زير هشت درصد 
و حتي صفر و منفي را تجربه كرده است. چنين چالشي در 
خصوص ساير اهداف برنامه توسعه نيز وجود دارد . گزارش 
ديوان محاسبات كش��ور در خصوص تحقق ۳۰ درصد از 
اهداف برنامه شش��م توسعه، گوياي اين مطلب است كه 
اهداف تعيين شده بسيار دور از واقعيت اقتصادي كشور 
بوده و بي شك بخشي از چنين شكاف عميقي مربوط به 

برنامه ريزي ناصحيح است. 
۳( در تدوين برنامه مبتني بر نتايج، تعيين اهداف نه تنها بايد 
در سطوح مختلف و به صورت اسمارت تعريف شود، بلكه 
بايد با توجه به مفروضات و مخاطرات و ضمن مشاركت با 
ذينفعان تعيين گردد. در هدف گذاري هاي لايحه منتشر 
شده تفاوت چنداني با هدف گذاري هاي برنامه قبل ديده 
نمي شود. چنين هدفگذاري اين سوالات را در ذهن ايجاد 
مي كند كه مخاطرات و مفروضات در برنامه هفتم توسعه 
چگونه ديده شده است؟ آيا با وجود تحريم ها تحقق رشد 
هشت درصدي و ساير اهداف كمي ممكن است؟ آيا اين 

حقيقت كه در برنامه قبل صرف��ا در دوره توافق برجام با 
رشد بالاي هشت درصد مواجه بوديم، ضرورت توجه به 
مساله تحريم به عنوان يك مخاطره و حتي يك مفروض 
كه هدفگذاري ها را تحت الشعاع قرار داده نشان نمي دهد؟ 
علاوه بر اين دستاوردهاي مورد انتظار ذيل اهداف تعيين 
شده و اقدامات مترتب بر هر هدف در همكاري با دستگاه ها و 
نهادهاي اقتصادي چگونه تعريف شده است؟ اين ارتباطات 
در كجاي لايحه ديده مي شود؟ متاسفانه در لايحه منتشر 
ش��ده رنگ و بوي رويكرد مديريت مبتني بر نتايج وجود 
ن��دارد. در صورتي كه از اين روش به صورت دقيق و كامل 
براي تدوين برنامه استفاده مي شد، نه تنها اهداف پنج ساله 
بلكه دس��تاوردهاي مورد انتظار و دس��تاوردهاي مياني 
متناسب با اهداف پنج س��اله مي بايست تعيين مي شد. 
در تعيين هر ي��ك از اين اهداف مي بايس��ت مخاطرات 
و مفروضات مش��خص مي ش��د و با توجه به مخاطرات و 
مفروضات مربوطه ضمن مش��اركت دادن تمامي شركا 
و ذينفعان )كه مي بايس��ت در قالب جلسات تخصصي و 
ضمن گفتمان و اجماع صورت پذيرد و نه صرفا به ارسال 
پرسش��نامه هايي جهت تكميل اكتفا شود( مي بايست 
دس��تاوردها و دس��تاوردهاي مياني انتظ��اري تعريف 
مي گرديد. همزمان دس��تگاه هاي اجرايي و بخش هاي 
اقتصادي مي بايست بر روي خروجي هايي كه متناسب 
با اين اهداف و دس��تاوردها تعريف مي شود، متمركز و بر 
آن اساس برنامه هاي پنج ساله خود را تدوين مي نمودند. 
۴( شايان ذكر است كه در مديريت مبتني بر نتايج نه تنها 

اهداف پنج ساله كلان كه دستاوردها و دستاوردهاي مياني 
نيز مي بايست به صورت هوشمند تدوين گردد.همچنين 
طبق اصل شفافيت مي بايست تمامي اين موارد منتشر 
شود.در چنين فرآيندي است كه تمامي دستگاه ها، اتاق ها 
و ساير نهادهاي كش��وري نه تنها مي بايست برنامه هاي 
پنج ساله كه مي بايست برنامه هاي كاري يكساله متناسب 
با برنامه هاي توسعه را به روش مبتني بر نتايج تدوين نمايند. 
لازم به ذكر است كه در كنار بحث برنامه ريزي مبتني بر 
نتايج در اين فرآيند مي بايست برنامه پايش و ارزيابي مبتني 
بر نتايج نيز تدوين، اقدامات مترتب و نقش ذينفعان و شركا 
نيز در تمام اين فرآيند تعيين گردد. در كنار تمام موارد فوق 
گزارش دهي در اين نظام نيز مي بايست مبتني بر نتايج 
باشد و مي بايست سامانه هاي يكپارچه بر بستر اين روش 
تعريف گردد تا امكان ردگيري فرآيندها در مسير دستيابي 
به نتايج و انجام اصلاحات لازم در صورت لزوم فراهم آيد. 
آنچه در لايحه فعلي مشاهده مي شود، از اصول پيش گفته 

تبعيت نمي كند. 
 انتظار مي رود نمايندگان محترم مجلس در بررسي لايحه 
مذكور، موارد مورد اش��اره فوق را در نظر داش��ته باشند. 
همچنين انتظار مي رود دولت زمينه لازم براي پياده سازي 
نظام متناسب با مديريت مبتني بر نتايج را كه در برگيرنده 
برنامه ريزي، پايش، ارزيابي و نظام گزارش دهي مبتني بر 
نتايج است در حين اجراي برنامه هفتم توسعه فراهم نمايد. 
در غير اين ص��ورت امكان تكرار عدم تحقق اهداف و قرار 

گرفتن در تله توسعه نيافتگي محتمل خواهد بود.

يك كارشناس حوزه انرژي با اشاره به احتمال به توافق 
رسيدن برجام گفت: ممكن است در چارچوب اين توافق 
فرصت هايي براي ايران به منظور صادرات خدمات فني و 
مهندسي فراهم شود. محمود خاقاني در گفت وگو با ايلنا، 
با اشاره به امكان همكاري ايران و ونزوئلا در حوزه انرژي 
از جمله ساخت پتروپالايشگاه و تبادل فرآورده و بنزين 
اظهار داشت: البته اكنون غير از ايران كشورهاي ديگري 
نيز به دنبال اس��تفاده از ظرفيت هاي ونزوئلا درحوزه 
انرژي و نفت هس��تند، به طوري كه س��فر اخير مادارو 
به عربستان و در همين حال توافق آشكار و پنهان اين 
كشور با امريكا و كم شدن فشار تحريم ها بر كشور ونزوئلا 
را شاهديم، اكنون شركت امريكايي شورون به ونزوئلا 
برگشته و روزي 6۰۰ هزار بشكه نفت توليد مي كند و 
مدعي است بابت بدهي ونزودلا به شورون است و اين 
6۰۰ هزار بشكه مستقيم به امريكا صادر مي شود. وي 
ادامه داد: ش��ركت هاي ديگر امريكايي هم كه قبلا در 

ونزوئلا فعال بودند در حال اخذ مجوز از وزارت خارجه 
و خزانه داري امريكا هس��تند كه ب��ه ونزودلا برگردند، 
عربستان هم اعلام آمادگي كرده كه بنا دارد در اين كشور 
سرمايه گذاري كند، عربستان سرمايه تامين مي كند و 
كارهاي فني و تكنولوژي را شركت هاي امريكايي و اروپا 
به اجرا مي رسانند، يعني مجموعه اي از كنسرسيوم هاي 
مختلف تعريف خواهد شد. اين كارشناس حوزه انرژي 
تصريح كرد: امريكا به اين نتيجه رس��يده دولت فعلي 
ونزئولا در شرايطي قرار دارد كه مي تواند با آن كنار بيايد 
و حتي دولت فعلي مذاكراتي هم با مخالفان خود آغاز 
كرده كه به آنها هم ميدان فعاليت سياسي بدهد، علاوه بر 
اينها روسيه و چين هم در ونزوئلا حضور فيزيكي دارند و 
سياست خارجي چين بر اساس تنش زدايي در امريكاي 
لاتين، خاورميانه و حتي افريقا استوار است. وي در ادامه 
با اشاره به احتمال به توافق رسيدن برجام گفت: ممكن 
است در چارچوب اين توافق فرصت هايي براي ايران به 

منظور صادرات خدمات فني و مهندسي فراهم شود، 
يعني سرمايه را كش��ورهاي ديگر تامين كنند و ايران 
خدمات فني و مهندسي صادر كرده و تعمير و نگهداري 
پالايشگاه، ايجاد پتروپالايشگاه، ساختارهاي مختلف 
صنعت نفت و زيرس��اخت بنادر را عهده دار شود، ما در 
دوران تحريم ونزوئلا تمام اين تجربه ها را پيدا كرده ايم 
و اكنون هر دو كشور مي توانند از آنها بهره ببرند. خاقاني 
درباره دريافت بنزين و فراورده از ونزوئلا خاطرنشان كرد: 
در نش��ريات حرفه اي دنيا گزارش هايي مبني بر اينكه 
امريكا در حال تعمير و نگهداري برخي پالايشگاه هاي 
ونزوئلا است، منتشر شده است، براي امريكا به صرفه تر 
است در پالايشگاه هايي كه امريكا قبلا سرمايه گذاري 
ك��رده بود ورود و نفت اين كش��ور را فراورش كند. وي 
ادامه داد: ونزوئلا بزرگ ترين مخازن نفتي جهان را در 
اختيار دارد كه البته بيشترين ميزان آن نفت سنگين 
اس��ت و در پالايش��گاه هاي خاصي از جمله خود اين 

كشور امكان فرارورش دارد و اين تخصص در ايران نيز 
وج��ود دارد، ما زماني كه مردم ونزوئلا در تحريم بودند 
و براي بنزين صف كشيده بودند به اين كشور صادرات 
داشتيم اكنون مي توانيم به جاي پول فرآورده هايي كه 
به اين كشور ارس��ال كرديم بنزين و گازوئيل دريافت 
كنيم، اما بايد ببينيم مشخصات شيميايي فرآورده هاي 
ونزوئلا در اتومبيل ايراني مش��كل ايجاد نمي كند و با 
مش��خصات بنزين ايران مطابقت داشته باشد، در هر 
حال واردات بنزين و فرآورده هايي كه توس��ط ايران و 
در پتروپالايش��گاه هاي كه ايران در اين كشور احداث 
مي كند، مي تواند تجارت انرژي دو كشور را توسعه دهد.

اين كارشناس حوزه انرژي بيان داشت: اكنون باتوجه 
به اوضاع بازارها، تقاضاي جهاني براي نفت خام در حال 
سقوط اس��ت، به نحوي كه انرژي جايگرين اقتصادي 
مي شود بنابراين ونزوئلا دنبال بازار جديد است و ايران 

مي تواند اين بازار باشد.

خريد ارزان به نجات نفت آمد

قيمت نفت پس از ريزش چهار درصدي در ش��ب 
گذش��ته، در معاملات روز سه ش��نبه تحت تاثير 
تقاضا براي خريد ارزان، بهبود يافت اما رشد قيمت 
به دليل احتياط سرمايه گذاران در آستانه نشست 
سياست گذاري بانك مركزي امريكا، محدود شد.

بهاي معاملات نفت برنت با 5۲ سنت معادل ۰.۷ 
درصد افزايش، به ۷۲ دلار و ۳۴ سنت در هر بشكه 
رس��يد. بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت 
امريكا با ۳5 س��نت معادل ۰.5 درصد افزايش، به 

6۷ دلار و ۴۷ سنت در هر بشكه رسيد.
هر دو شاخص روز دوشنبه پس از اينكه تحليلگران 
به رش��د عرضه جهاني اش��اره كردند و نگراني ها 
نسبت به رشد تقاضا در آس��تانه انتشار آمار تورم 
و نشس��ت سياس��ت پولي بانك مرك��زي امريكا 
تجديد شد، با حدود سه دلار كاهش در هر بشكه 

بسته شدند.
تاس��وفومي اوكوش��ي، اقتصاددان ارشد شركت 
»نومورا س��كيوريتيز« در اين باره گفت: بعضي از 
سرمايه گذاران پس از فروش سنگين روز گذشته، 
به دنبال خريد ارزان بودند، در حالي كه برخي ديگر 
با اين انتظار كه عربس��تان سعودي ممكن است 
كاهش بيشتر توليد را اعلام كند، قراردادهايشان 
را حفظ كردند. اين اقتصاددان اظهار كرد: به دليل 
ضعف احياي اقتصادي چين، قيمت نفت ممكن 
است كاهش بيشتري پيدا كند و پيش بيني كرد 
وست تگزاس اينترمديت در طول تابستان، در بازه 
6۲ دلار و 5۰ سنت تا ۷5 دلار معامله خواهد شد 
اما عمدتا، پايين ۷۰ دلار در هر بشكه خواهد بود.

اكثر فعالان بازار انتظار دارند بانك مركزي امريكا، 
نرخ بهره را در نشس��ت سياست پولي خود بدون 
تغيير نگه دارد. افزايش ن��رخ بهره امريكا، قيمت 
دلار را تقويت كرده و كالاهايي مانند نفت كه به اين 

ارز قيمت گذاري مي شوند را گران تر كرده است.
انتظ��ار مي رود بان��ك مركزي اروپا، در نشس��ت 
سياس��ت پولي روز پنجش��نبه خود، نرخ بهره را 
براي مهار تورم، ي��ك چهارم درصد افزايش دهد. 
همچنين پيش بيني مي شود بانك مركزي ژاپن 

سياست پولي فوق تسهيلي خود را حفظ كند.
در چين، آمار اقتصادي مايوس كننده اي كه هفته 
گذشته منتشر شد، نگراني ها نسبت به رشد تقاضا 
براي سوخت در بزرگ ترين واردكننده نفت جهان 
را برانگيخ��ت و حمايت��ي كه قيمت ه��ا از برنامه 
عربستان سعودي براي كاهش توليد به ميزان يك 
ميليون بشكه در روز در ژوييه، پيدا كرده بودند را 

تحت الشعاع قرار داد.
به گفته اوكوش��ي، بازار همچنين منتظر گزارش 
بازار نفت اوپك و آژانس بين المللي انرژي اس��ت 
كه روز سه ش��نبه منتشر خواهند شد تحليلگران 
بانك ملي اس��تراليا در يادداشتي نوشتند: از نظر 
ما، جديدترين كاهش قيمت نفت، احتمال اينكه 
عربستان سعودي كاهش عرضه يكجانبه خود را 
پس از جولاي ادامه دهد را افزايش مي دهد. بر اين 
مبنا، گمانه زني بازار درباره كاهش بيش��تر توليد 
در نشس��ت بعدي اوپك، احتمالا باعث نوس��ان 
قيمت مي شود. بر اساس گزارش رويترز، عربستان 
سعودي هفته گذشته اعلام كرد توليد نفت خود 
را در جولاي به ميزان يك ميليون بش��كه در روز 
كاهش داده و به 9 ميليون بشكه در روز مي رساند.

مشاركت دولت در انتقال تكنولوژي
عموما مهندسان چه در زمان 
دوران تحصيل در دانشگاه و 
چ��ه در دوران زندگي كاري 
خود در حوزه مسائل اجتماعي، 
فرهنگي و اثرات آن در حرفه 
مهندس��ي نگاه نمي كنند و 
توفيق كارهاي مهندس��ي را 
تنها در حوزه مس��ائل فني و 
ضوابط اينچنيني مي بينند. متاسفانه اين نگاه رفع اختلاف 
تاكنون در مراكز مهندسي مورد توجه قرار نگرفته و به آن 
بها داده نشده است.  در نيم قرن گذشته كه حضور كامپيوتر 
در انجام كارهاي مهندس��ي وجود نداشت مهندسان به 
پروژه هاي مهندسي با تفاوت چشمگير با شرايط امروز نگاه 
مي كردند. اولا با علوم انساني اشنا نبودند و بسط علوم انساني 
كه از يك قرن بيش در حوزه تحول كس��ب و كار و زندگي 
فردي در غرب حاكم بود در ايران به آن يا توجه نمي شد يا 
كمتر توجه مي شد.  اعتقاد نگارنده پس از تجربه نيم قرن 
آشنايي با فضاي حرفه مهندسي در كشورمان به اين نتيجه 
رسيده است كه عدم وجود توجه به فضاي مسائل اجتماعي 
و فرهنگي تاكنون غفلت كامل بوده است و به قطع يقين 
اين امر در توفيق هر چه بيشتر فعاليت هاي مهندسي ما 
اثرگذار بوده است. گرچه با پيشرفت تكنولوژي كامپيوتري 
در فضاي كسب و كار و توليد، در فضاي فكر مهندسان به 
جهت تفكر در انجام و اجراي كار تفاوت هاي بسيار به وجود 
آمده و در پي آن ما را از فكر كردن براي حل مسائل اطراف 
خود به واقع به دور داشته ولي به انجام كارها سرعت بخشيده 
است. سه نگاه متفاوت هم اكنون در فضاي كارهاي مهندسي 
جاري است. نگاه اول: ورود كامپيوتر به فضاي كار و گرفتن 
اختيار فكر كردن از مهندس به عنوان طراح و توليد كننده 
در ساختار انواع پروژه هاي مختلف. اين ديدگاه تا چه ميزان 
درس��ت اس��ت؟  نگاه دوم: نگاه به اينكه ارزش كار زماني 
براي مهندس بسيار بالاست و سيستم هاي نرم افزاري و 
كامپيوتري زمان كار مهندس را به حداقل ممكن رسانده و 
در صرفه جويي وقت با ارزش موثر بوده و موضوع فكر كردن 
را از مهندس گرفته است؟ اين مطلب تا چه اندازه صحيح 
است؟ نگاه سوم: تركيبي از دو روش فوق الذكر مي باشد. در 
شرايط موجود سيستم آموزشي در دانشگاه هاي جهاني و به 
تبع آن در دانشگاه هاي كشور، به كدام صورت انجام مي شود 
؟ و نگاه هاي دراز مدت مطلوب در اين زمينه براي ما چگونه 
است؟  توجه به مباحث فرارشته اي از ويژگي هاي روزگار ما 
است. فناوري ديگر به صورت اختصاصي تنها در حوزه علوم 
مهندسي و مهندسان قرار ندارد و توجه به جنبه هاي علوم 
انساني و اثرات آن در حوزه مهندسي قابل ذكر و توجه است. 
براي مدت ها كارشناسان مختلفي به كارگيري علوم انساني 
را به عنوان حوزه اي كه بايد در طرح درس هاي رشته هاي 
مهندسي مورد توجه قرار گيرند، مطرح كرده اند. اين تاكيد 
به اندازه اي است كه بررس��ي پيامد هاي فناوري در علوم 
اجتماعي به عنوان ديده باني براي يافتن اثرات اهميت اين 
مفاهيم در اجتماع و در پي آن يك مهندسي موفق شناخته 
شده است.  آيا دولت ها بايستي رد انتقال تكنولوژي نقشي 
ايفا نمايد ؟ دو ن��گاه بازار ازاد و س��رمايه گذاري و ديگري 
سيس��تم هاي دولتي يا به زعمي سوسياليستي در دنيا 
حاكم اس��ت.  در گروه اول عموما دولت ها به بازار ازاد وارد 
نمي ش��وند و بخش خصوصي با اختيار و با قبول رقابت و 
بااخلاق حرفه اي بر اساس قوانين موضوعه در ان كشور عمل 
مي نمايند. البته در سيستم سرمايه داري غرب تفاوت هايي 
في المث��ل در كنترل هايي كه در قواني��ن انگليس براي 
بخش خصوصي جاري است ممكن است در امريكا جاري 
نباشد. دولت بايد يك» برنامه استراتژيك بلندمدت « براي 
توسعه تكنولوژي كش��ور داشته باشد و با توجه به ارتباط 
مستقيم توسعه تكنولوژي و توسعه اقتصادي، برنامه توسعه 
تكنولوژيكي را در برنامه هاي توسعه اقتصادي بلندمدت 
خود ادغام كند. همچنين دولت بايد سرمايه گذاري هاي 
لازم را براي ايجاد يك نظام مناسب مديريتي در كشور و 
تربيت نيروهاي مديريت آگاه و توانا انجام دهد.  متاسفانه 
بايستي اذعان نماييم ارتباط بين دانشگاه ها براي توليد و 
خلق صنعت با صنعتگران ما به طور اعم يا ضعيف است يا 
اصلا صورت نمي گيرد لذا اين دو سازمان بايستي تنگاتنگ 
با يكديگر در بسط و گسترش صنعت كشور و انتقال و اوردن 
تكنولوژي هاي نو عمل نمايند.  شكي نيست بخش فناوري 
در زمان حاضر در توسعه همه كشورها نقشي بسيار اساسي 
دارد، و حلّ مسائل انسانها و دغدغه هاي آنها بايد هدف آن 
باشد. يك مهندس بايد كارهاي مختلفي بكند كه مستلزم 
داشتن مهارتهاي گوناگون مانند نظارت فني، اداره كردن 
كاركنان، شكل دادن به پروژه ها، تشخيص مشكلات فني و 
مشكلات محيط كار و داشتن ارتباط خردمندانه با همكاران 
و جامعه خويش است.  نگرش فعلي به علوم انساني بايد در 
جامعه ما تغيير اساسي كند و اگر بخواهد تغيير كند، بايد نگاه 
به شأن علوم انساني در كشور توسط هم دولت و خصوصا 
بخش خصوصي تغيير كند. براي تأمين اين منظور لازم 
است در دانش��گاه ها درباره رابطه فناوري و علم، فناوري و 
جامعه و فناوري )در نگاه به مسائل اجتماعي، فرهنگي و 
سياسي( و دين و اخلاق مطالعه ش��ود. براي اين منظور، 
بايد دانش��كده هاي علوم و مهندسي به دروس تخصصي 
خود اكتفا نكنند، بلكه به ابعاد فلسفي، جامعه شناختي و 
علوم اجتماعي و مردم شناختي حوزه هاي تخصصي نيز 
بپردازند. در واقع، در ش��رايط فعلي جهاني مهندسان نه 
تنها بايد مسائل حوزه تخصصي خود را حل كنند، بلكه بايد 
منابع را اداره و براي آنها سياس��ت گذاري كنند و استفاده 
بهينه از فناوري در جوامع انساني را مد نظر داشته باشند. 
اين موضوع به تخصصي بيش از دروس صرف مهندسي 
نياز دارد. رويكرد كلنگرانه مهندسان را قادر ميسازد تا در 
استفاده از دانش تخصصي شان انتقادي تر عمل كنند و در 
خصوص مسائل انساني محيطي كه در آن كار مي كنند، 
حساس تر باشند. متاس��فانه بايد اذعان شود كه تاكنون 
مهندساني كه در زمان هاي بسيار طولاني در پروژه هاي 
صنعت احداث كشور فعال بودند و اثرات مسائل اجتماعي، 
فرهنگي، شرايط آب و هوايي، مسائل مذهبي و مهم تر اثرات 
فضاي ژئوپليتك كشور توجه يا نشده يا بسيار كم رنگ بوده 
است. در شرايط كنوني نگارنده تلاش دارد كه اين فرهنگ 
را به جامعه مهندسي كشور چه در بخش پيمانكار و چه در 
بخش مهندسين مشاور توسعه دهد و پيشنهاد مشخص اين 
است كه مسوولان ذيربط دانشگاهي در دورس دانشگاهي 
از روش هاي به كارگرفته ش��ده در ۱۰۰ سال گذشته در 

فرهنگ مهندسي غرب استفاده شود. 

رضا طبيب زاده 

ادامه از صفحه اول



بازار س��رمايه تقريبا پنج روزي روند نزولي داشت و شاهد 
افت شاخص ها و قيمت  پاياني سهام بوديم؛ اما با اين شرايط 
نقدينگي هرچند خرد وارد بازار شد و بالاخره تالار شيشه اي 
توانست در چهارمين روز كاري هفته روند نسبتا خوبي را 
تجربه كند ولي همچنان معاملات بازار بي رمق است و به 
نوعي بازار سهام همچنان تحت تاثير ريزش  روزهاي اخير و 
اخبار منفي است. در روزهاي اخير خبرهاي زيادي مبني بر 
توافق منتشر شد و بسياري عقيده داشتند شاهد انجام توافق 
و تغيير شرايط كشور خواهيم بود. حتي قيمت دلار بازار آزاد 
نيز كه پيش از اخبار در محدوده 51 هزارتومان بود كاهشي 
شده بود و به كانال 46 هزارتومان رسيده بود؛ اما به واسطه 
اينكه سخنگوي وزارت خارجه كشور و همچنين يكي از 
سياس��ت گذاران امريكايي عنوان كردند كه گزارش هاي 
منتش��ر ش��ده در رابطه با ايجاد يك توافق موفق درست 
نيست اگرچه تبادل پيام بين طرف هاي مذاكره همچنان 
در جريان است؛ بازار كمي تغيير روند داد و شاهد افزايش 
گام به گام قيمت دلار و رشد نه چندان قابل توجه بازارهاي 
مالي هستيم. برخي از كارشناسان سياسي مي گويند كه 
احتمالا توافقي در وهله كنوني صورت نگيرد و تنها شاهد 
توافق موقت يا بازگشت گام به گام باشيم كه اين موضوع 
تاثير بسيار كوچكي مي تواند روي اقتصاد كشور داشته باشد 
و احتمالا با اين شرايط شاهد گشايش هاي اقتصادي چندان 
قابل توجه نباشيم. مساله اصلي اينجاست زماني كه مذاكرت 
برجام به نتيجه قطعي يعني توافق يا عدم توافق برسد بازارها 
و اقتصاد مي توانند واكنش نشان دهند و به نوعي پس از آن 
گشايش اقتصادي خواهيم داشت. درحال حاضر اقتصاد 

كشور و به نوعي بازارها در يك ابهام به سر مي برند.
عسكرشهبازي، كارشناس بازار سرمايه اعتقاد دارد كه روند 
اين روزهاي بورس تهران نزولي اس��ت و ارزش معاملات 
پايين نيز نشان مي دهد كه فعلا قدرت بالايي براي برگشت 
وجود ندارد. او عنوان كرد كه به دليل شناسايي سود توسط 
سهامداران ميان مدت و همچنين ابهامات موجود، بازار سهام 
در كوتاه مدت سورپرايز خاصي براي سهامداران نداشته 
باشد و شاهد تشكيل يك روند صعودي قدرتمند نباشيم. 
وي پيش بيني مي كند كه شاخص بورس تا محدوده هاي 
دو ميليون و زير آن كاهش داشته باشد و با افزايش جذابيت 
قيمت سهام، شاهد افزايش ارزش معاملات به بيش از 15 
هزار ميليارد تومان باشيم و سپس روند صعودي قدرتمندي 
ايجاد شود و در غير اينصورت احتمالا اصلاح زماني مدت 
بيشتري به طول بينجامد.  شهبازي در ادامه به تاثير نوسانات 
نرخ ارز بر معاملات بورس پرداخت و عنوان كرد كه رابطه 
اين دو بازار با يكديگر به صورت مستقيم است اما از لحاظ 
زماني به شكل يك به يك اتفاق نمي افتد و با تاخير شاهد 
اين موضوع خواهيم بود اما روند اين روزهاي بورس تهران 
بيشتر از روي هيجانات بود تا يك رفتار منطقي. وي در رابطه 
با مباحث افزايش خوش بيني به توافق هسته اي و خبرهاي 
حول آن معتقد بود كه اين اتفاق به هرحال به نتيجه مي رسد 
اما اين موضوع در كوتاه مدت نخواهد بود و همچون سال هاي 
گذشته كه وجود داشته، ادامه مي يابد و فعلا ريسك آن بر 
اقتصاد كشور و بازار سرمايه خواهد ماند. او در همين رابطه 
افزود كه متغير مهم تر از مباحث برجام و نرخ ارز، تيم جديد 
وزارت صمت و ديدگاه و عملكرد آنها به خصوص در صنعت 
خودروست زيرا اين موضوع مي تواند مسير يك ساله بازار 
سهام را مشخص كند و به قطع شاهد تاثير تصميم گيري ها 

و سياست اين وزارتخانه بر روند معاملات خواهيم بود.

   غرب مذاكرات وين را سياسي كرد
ميخاييل اوليانوف، نماينده روس��يه در س��ازمان هاي 
بين المللي در وين و مذاكره كننده ارش��د اين كشور در 
مذاكرات وين در پي وقفه چند ماهه ايجاد شده در روند 
اين مذاكرات در صفحه توييترش نوش��ت: كشورهاي 
غربي مذاك��رات چندجانبه در وين را تا جايي كه امكان 
داشت سياسي كردند. اما ظاهرا، اكنون فهميده اند كه 
چنين سياستي با منافع خودشان مطابقت ندارد. موضع 
ما به سياست خودشان بستگي خواهد داشت. در صورت 
لزوم، پاسخ خواهيم داد. مذاكرات احياي توافق هسته اي 
پس از چند ماه از آغاز آن در اوايل س��ال ۲۰۲۲، با وجود 
برخي گشايش هاي انجام شده، به دليل برخي مسائل 
حل نشده متوقف ش��د. ايران و امريكا از طريق طرفين 
مذاك��رات در جريان مواضع يكديگ��ر قرار مي گرفتند 
و مذاكرات مستقيمي نداش��تند. دولت امريكا با وجود 
اينكه مي گويد ديپلماسي اولويت اول آن براي رسيدگي 
به مساله هسته اي ايران است، در چند ماه اخير با اتخاذ 
رويكردي مداخله جويانه درباره امور داخلي ايران و ادعاي 
نقض حقوق بشر، همچنين ادعاي حمايت نظامي ايران از 
روسيه در جنگ اوكراين-ادعايي كه از سوي مقامات ايران 
و روسيه رد شده است، گفته است كه احياي برجام فعلا 
در دستور كار آن قرار ندارد. واشنگتن در اين مدت سعي 
كرده است ايران را مقصر مطرح كردن مسائل فرابرجامي 
در مذاكرات وين جلوه دهد و آن را عامل مهمي در روند 
كند و ايجاد وقفه در مذاك��رات جلوه دهد. در حالي كه 
مقامات ايران با انتقاد از اين رويكرد امريكا و شركاي غربي 
توافق اعلام كرده اند، در صورتي كه غرب اراده سياس��ي 
لازم را نش��ان دهد، آماده نهايي كردن توافقي »خوب« 
در وين براي لغو تحريم ها هستند كه در راستاي منافع 

ملت ايران باشد.

   حال بازار خوب مي شود؟
به عقيده كارشناس��ان روند اين روزهاي بورس تهران 
نزولي اس��ت و ارزش معاملات پايين نيز نشان مي دهد 
كه فعلا قدرت بالايي براي برگشت وجود ندارد. به دليل 
شناسايي سود توسط سهامداران ميان مدت و همچنين 
ابهامات موجود، بازار سهام در كوتاه مدت سورپرايز خاصي 
براي سهامداران نداشته باشد و شاهد تشكيل يك روند 
صعودي قدرتمند نباشيم. رابطه نرخ ارز و معاملات بازار 
به صورت مستقيم است؛ اما از لحاظ زماني به شكل يك 
به يك اتفاق نمي افتد و با تاخير شاهد اين موضوع خواهيم 
بود اما روند اي��ن روزهاي بورس تهران بيش��تر از روي 
هيجانات بود تا يك رفتار منطقي. افزايش خوش بيني 
به توافق هس��ته اي به هرحال به نتيجه مي رسد اما اين 
موضوع در كوتاه مدت نخواهد بود و همچون سال هاي 
گذشته كه وجود داشته، ادامه مي يابد و فعلا ريسك آن 

بر اقتصاد كشور و بازار سرمايه خواهد ماند.

   بازار از دريچه معاملات
بازار سهام، روز گذشته با واكنش منفي واشنگتن درخصوص 
شايعات احياي برجام مواجه شد. با افزايش قيمت دلار در 
بازار آزاد، روز جاري شاهد رشد شاخص كل و كاهش خروج 
پول حقيق��ي در معاملات بوديم. در رون��د معاملات روز 
سه ش��نبه ۲3 خرداد بورس تهران شاخص كل با افزايش 
45 صدم درصدي نس��بت به روز كاري قبل تا س��طح دو 
ميلي��ون و 155 هزار و 169 واحد بالا آمد. بر اس��اس آمار 
اكوايران؛ شاخص كل هم وزن بورس نيز در ابتداي معاملات 
چهارمين روز كاري هفته با افت تراز دو هزار و 54۰ واحدي 
مواجه شد اما با رشد تراز نماد هاي شاخص ساز بازار، شاخص 
كل هم وزن نيز حمايت شد و با شروع نيمه دوم بازار تا 666 
واحد بالاتر از تراز ابتداي روز خود حركت كرد. ش��اخص 

كل هم وزن در انتهاي معاملات در رقم 73۰ هزار و 41۲ 
واحدي ايستاد. همچنين شاخص كل فرابورس )آيفكس( 
با افزايش 3۰.6 واحدي در سطح ۲7 هزار و 549 واحد قرار 
گرفت. شاخص كل هم وزن فرابورس اما مقاومت شاخص 
هم وزن بورس را نداش��ت و با ۲۲5 واحد افت به رقم 133 
هزار و 899 واحدي رسيد. در پايان معاملات  روز سه شنبه، 
39۲ نماد رشد قيمت داشتند و ۲77 نماد كاهش قيمت 
داشتند. به عبارت ديگر، 59 درصد بازار رشد قيمت داشتند 
و 41 درص��د بازار افت قيمت داش��تند. در چهارمين روز 
كاري هفته، ارزش خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي 
بازار براي پنجمين روز متوالي منفي شد. در اين روز 1۲3 
ميليارد تومان از مالكيت كد هاي حقيقي بازار كاسته شد. 
در معاملات روز سه شنبه بيشترين خروج پول حقيقي به 
س��هام وبملت اختصاص داشت كه ارزش تغيير مالكيت 
حقيقي به حقوقي آن 1۲3 ميليارد توم��ان بود. خزاميا 
دومين رتبه خروج را داشت و پس از آن، نمادهاي زملارد، 
وتجارت، وپاسار و خودرو بيشترين خروج پول حقيقي را 
داشتند. در سوي ديگر، ونوين با ورود 5۲ ميليارد تومان، 
بيش��ترين ورود پول حقيقي را داشت و فزر و ثمسكن در 
رتبه هاي بعدي بودند. طي روز سه شنبه نمادهاي بزرگ 
بازار با افزايش قيمت دلار در بازار آزاد حمايت شدند و با تأثير 
مثبت موجب رشد تراز شاخص شدند. فولاد، رمپنا، شبندر، 
فارس و شپنا بيشترين تأثير را در رشد شاخص كل بورس 
داشتند. همچنين ارزش معاملات كل بازار سهام با كاهش 
به 1۲ هزار و 1۲9 ميليارد تومان رس��يد. ارزش معاملات 
اوراق بدهي در بازار ثانويه هزار و ۲9 ميليارد تومان بود كه 
99.5 درصد به نسبت روز كاري قبل كاهش پيدا كرده بود. 
در چهارمين روز كاري هفته ارزش معاملات خرد سهام نيز 
با كاهش 3۲ درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل به رقم 7 

هزار و 31 ميليارد تومان رسيد.
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۵  شركت در مرحله 
ارزش گذاري براي عرضه اوليه

س�نا| محمدعلي ش��يرازي مديرعامل فرابورس در 
خصوص برنامه اين ش��ركت براي عرضه هاي اوليه در 
سال 14۰۲، اظهار كرد: فرابورس مطابق برنامه ريزي ها 
سعي داشته تا به قابليت عرضه يك شركت در طول هفته 
در بازار اول و دوم دس��ت يابد. زمان عرضه شركت ها بر 
اساس ميزان تقاضا و ظرفيت هاي بازار معين مي شود، 
در حال حاضر تقريبا ارزش گذاري پنج ش��ركت انجام 
شده است و در صورت تكميل برخي اطلاعات قابليت 
 SME عرضه دارند. او گفت: اكنون در حال تغيير نام بازار
به بازار »نوآفرين« هس��تيم كه دو تابلوي شركت هاي 
نوپا و دانش بني��ان را در درون خود جا داده و مخاطب 
اين بازار عمدتا ش��ركت هاي متوسط حوزه استارتاپ 
و دانش بنيان هستند. مديرعامل فرابورس بيان كرد: 
بازار SME طي سال هاي اخير تقريبا غيرفعال بود اما 
براساس برنامه ريزي هاي صورت گرفته به طور مجدد 
در محور پذيرش ش��ركت ها قرار گرفت. ش��يرازي در 
پايان گفت: اولين پذيرش امسال مربوط به يك شركت 
دانش بنيان در حوزه غذا مي ش��د و آخرين پذيرش در 
حوزه صندوق هاي جسورانه طي سال گذشته مربوط 
به بزرگ ترين صندوق يك ه��زار ميليارد توماني بود. 
همچنين در رابطه با ساير ش��ركت هاي دانش بنيان 
كه قابليت پذيرش در ساير بازارهاي فرابورس را دارند 

برنامه ريزي هايي را انجام داديم.

بازگشت خودرو به بورس
ايرنا| پس از نهايي ش��دن تصميم ب��ه عرضه خودرو 
در بورس كالا و عملياتي ش��دن اين تصميم، سازمان 
بازرسي كل كش��ور با ورود به اين ماجرا، مخالفت خود 
را به صورت ش��فاف اعلام كرد. به طوري كه »ذبيح الله 
خداييان« رييس سازمان بازرسي كل كشور اعلام كرده 
بود: براساس بند ٥ ماده ٥٨ قانون نحوه اجراي اصل 44 
قانون اساسي، تنظيم قيمت ها، مقدار و شرايط دسترسي 
كالا و خدماتي كه جنبه انحصاري دارند برعهده شوراي 
رقابت اس��ت و اين ش��ورا از مدت ها قبل بحث توليد و 
عرضه خودرو در ايران را انحصاري تلقي كرده است و بر 
اين اساس نبايد براي كالاي انحصاري، عرضه در بورس 
آغاز شود. »احمد اسديان« معاون نظارت و بازرسي امور 
توليدي سازمان بازرسي كل كشور درباره دليل ورود اين 
سازمان به عرضه خودرو در بورس، اعلام كرد: اين كار با 
دو هدف انجام شده است؛ نخست، اجراي صحيح قانون 
و پيشگيري از نقض آن و دوم، حمايت از مصرف كننده.

معاون سازمان بازرسي متذكر ش��ده بود: اگر كالايي 
به ميزان نياز جامعه وجود داشته باشد و انحصاري نباشد 
تا توليدكننده با قيمت ها بازي كند و به عنوان مثال هر 
زمان خواست قيمت را افزايش دهد، عرضه را كاهش 
دهد تا مشتري ناچار به خريد آن با قيمت بيشتري شود 
و از طرفي توليدكننده داراي رقبايي در عرضه آن كالا 
يا مشابه آن باشد طبيعتاً عرضه كالا در بورس هم به نفع 
مصرف كننده است و هم شفافيت ايجاد مي كند، اما زماني 
كه كالايي به ميزان نياز مردم توليد نمي شود و از طرفي 
توليدكننده منحصربه فرد باشد و رقبايي در عرضه كالا 
نداشته باشد عرضه اين كالا در بورس به نفع توليدكننده 
اس��ت، در واقع اين مشتري نيست كه قيمت را تعيين 
مي كند بلكه توليدكننده قيمت را مديريت مي كند زيرا با 
كاهش عرضه به راحتي مي تواند قيمت ها را افزايش دهد 

و در مورد خودرو چنين وضعيتي وجود دارد.
اس��ديان همچنين در ادامه گفته هاي خ��ود در مورد 
وجود انحصار در صنعت خودرو بيان داش��ت: »تعداد 
خودروسازهاي دولتي و خصوصي معدود هستند. به قدر 
نياز جامعه خودرو توليد نمي شود و از طرفي اجازه واردات 
خودرو به اندازه نياز مصرف داخلي هم داده نشده است، 
بر اين اساس شوراي رقابت به عنوان مرجع تشخيص 
انحصاري بودن كالا طي مصوبات متعدد عرضه خودرو 
را انحصاري تشخيص داده است و طبق بند 5 ماده 58 
قانون نحوه اجراي سياس��ت هاي كلي اصل 44 قانون 
اساسي سال هاست كه نسبت به تنظيم دستورالعمل 

قيمت گذاري اقدام مي كند«.
همچنين »مصطفي طاهري« رييس كميسيون صنايع 
و معادن مجلس در گفت وگويي اظهار داشت: هركس 
مي تواند كالاهايش را در بورس كالا بفروشد، اما خودرو 
كالايي انحصاري است، بر اين اساس با عرضه خودرو در 
بورس كالا مخالف هستم و اين روش خلاف قانون است.
برپايه اين گزارش، اطلاعيه عرضه ديگنيتي پرس��تيژ 
گروه بهمن در بورس كالا در روز ۲9 خرداد )دوش��نبه 
هفته آينده( در حالي صادر شده است كه اين خودروساز 
مونتاژكار هيچ محصولي در مرحله دوم طرح يكپارچه 
فروش خودرو عرضه نكرده بود و به عبارتي مدعي بود كه 
»خودرو براي عرضه ندارد«. بنابر جزييات طرح فروش 
ديگنيتي پرستيژ در بورس كالا، درصد پيش پرداخت 
سفارش خريد اين محصول 1۰۰ درصد اعلام و قيمت 
پايه اين محصول يك ميليارد و ۲96 ميليون تومان اعلام 
شده است. بهمن موتور اعلام كرده كه تاريخ تحويل اين 
خودروها 1۲ شهريور 14۰۲ خواهد بود و هر كد ملي نيز 
مجاز به ثبت سفارش براي يك دستگاه خودرو به شرط 
عدم خريد خودرو از شركت هاي خودروساز از ابتداي 
سال 1398 اس��ت.حال اين پرسش پيش مي آيد كه 
6۰۰ دستگاه ديگنيتي پرستيژ سفيد رنگ عرضه شده 
در بورس كالا از كجا تامين ش��ده اس��ت؟ چرا كه اين 
خودروساز خصوصي پيش از اين دليل عدم حضور در 
مرحله دوم طرح يكپارچه را تقاضاي بالا در دور نخست 
اين طرح و عدم عرضه محصول اع��لام كرده بود. بايد 
به اين موارد قيمت گذاري جديد ش��وراي رقابت براي 
17 محصول مونتاژكاران را نيز اضافه كرد كه مشخص 
شده اين خودروسازان گرانفروشي داشته اند و در ادامه 
منتظريم تا براي س��اير خودروهاي مونتاژي از جمله 
همين ديگنيتي پرستيژ نيز قيمت جديد اعلام شود. 
شفاف سازي و پاسخگويي شوراي رقابت درخصوص 
اينكه آيا مونتاژكاران از انحصاري بودن خارج شده اند 
كه مجدداً شاهد عرضه محصولاتشان در بورس هستيم 

نيز مورد انتظار است.

خريد نفت و ميعانات گازي
از بورس انرژي آسان تر شد

سنا| بر اساس درخواست كارگروه سبدگرداني كانون 
نهادهاي س��رمايه گذاري ايران و مصوبه هيات مديره 
بورس انرژي ايران، محدوديت ان��دازه معاملاتي ابزار 
گواهي سپرده نفت خام و ميعانات گازي كاهش يافت. 
از اين پس اشخاص حقيقي و حقوقي )هر دو از طريق 
PRX سبدگردان( امكان معامله گواهي سپرده نفت خام 
سنگين و ميعانات گازي را با خريد حداقل 1۰ گواهي 
)معادل 1۰ بشكه( خواهند داشت. پيش از اين حداقل 
تعداد خريد 1۰۰۰ گواهي )معادل 1۰۰۰ بشكه( بود. 
بيستم خرداد ماه كانون نهادهاي سرمايه گذاري ايران 
در نامه اي به بورس انرژي ايران خواستار كاهش حداقل 
اندازه معاملاتي گواهي سپرده نفت خام و ميعانات گازي 
شد. نامه اي كه در نهايت منجر به كاهش حداقل حجم 
خريد گواهي سپرده نفت خام سنگين و ميعانات گازي 
از 1۰۰۰ گواهي به 1۰ گواهي )معادل 1۰ بشكه( شد. 
متن كامل نامه كانون نهادهاي سرمايه گذاري ايران به 

شرح زيراست: 
جناب آقاي نقوي، مديرعامل محترم ش��ركت بورس 
انرژي ايران؛ به اس��تحضار مي رس��اند حسب بررسي 
كارگروه سبدگرداني كانون نهادهاي سرمايه گذاري ايران 
و آسيب شناسي صورت گرفته در مورد معاملات گواهي 
سپرده نفت خام و ميعانات به عنوان يك ابزار جديد بازار 
سرمايه و تنها ابزار ارزي موجود در بازار موارد ذيل جهت 

توجه آن شركت محترم ارسال مي شود.
1- تجربه اختصاص يك ابزار به سبدهاي سرمايه گذاري 
تجرب��ه اي جدي��د و مناس��ب جهت بس��ط فرهنگ 
سرمايه گذاري غيرمستقيم و هدايت سرمايه گذاران 
حقيقي به سمت س��رمايه گذاري غير مستقيم است. 
كارگروه سبدگرداني كانون با قدرداني از اين ابتكار بر اين 
نكته تاكيد دارد كه شركت هاي سبدگرداني از هر تلاشي 
براي توسعه اين ابزار و ابزارهاي بعدي در اين چارچوب 
دريغ نكرده و در اين مسير تمام تلاش خود را براي توسعه 

اين ابزار به كار خواهد گرفت.
۲- از ديدگاه كارگروه س��بدگرداني كانون با توجه به 
اينكه تخصيص ابزار گواهي سپرده نفت خام و ميعانات 
به سبد اشخاص حقيقي در حال حاضر با محدوديت قابل 
ملاحظه اي به لحاظ اندازه اين قراردادها مواجه است و 
اندازه معاملاتي هزار بشكه، ارزشي معادل 65 هزار دلار 
حدود ۲5 ميليارد ريال بوده و از ارزش متوسط سبدهاي 
اشخاص حقيقي بيشتر است؛ بنابراين جهت فراگير 
ش��دن اين ابزار و حضور آن در پرتفوي سرمايه گذاري 
سبدگردان ها پيشنهاد مي شود اندازه معاملاتي اين ابزار 

از 1۰۰۰ گواهي به يك گواهي كاهش يابد.
اميد است با لحاظ درخواس��ت كارگروه سبدگرداني 
كانون نهادهاي سرمايه گذاري ايران در كاهش حداقل 
اندازه معاملاتي گواهي نفت خام و ميعانات گازي، شاهد 
بسط و توسعه استفاده از اين ابزار در بازار سرمايه باشيم.

چه خبر از كدال؟
اكوايران| ش��ركت آلومينيوم ايران اعلام كرد كه در 
راستاي اعمال محدوديت برق مصرفي، چهار دستگاه 
از ديگ هاي توليدي خطوط كارگاه احياي قديم و چهار 
دس��تگاه از ديگ هاي توليدي خطوط كارگاه احياي 
جديد اين ش��ركت در تاريخ ۲۰ خرداد امسال از مدار 

توليد خارج شده اند.
شركت آلومينيوم ايران )فايرا( اعلام كرد كه در راستاي 
اعم��ال محدوديت ب��رق مصرفي، چهار دس��تگاه از 
ديگ هاي توليدي خطوط كارگاه احياي قديم و چهار 
دس��تگاه از ديگ هاي توليدي خطوط كارگاه احياي 
جديد اين ش��ركت در تاريخ ۲۰ خرداد امسال از مدار 

توليد خارج شده اند.
شركت توليدي مخازن گاز طبيعي آسيا ناما از فروش 
مخزن CNG جهت خودروي ساينا به شركت مگا موتور 
طي قرارداد 1۲ماهه خبر داد. شركت بهمن ديزل نيز از 
عرضه و فروش محصولات خود در بورس كالا خبر داد. 
اين ش��ركت عنوان كرد: در خصوص پذيرش كشنده 
ام پاور و انواع كاميونت فورس جهت عرضه در بورس كالا، 
ش��ركت بورس كالاي ايران مجوز عرضه را صادر كرده 
است. در اين مرحله از عرضه محصولات در بورس كالا 
قرار است ۲8 خرداد 14۰۲ تعداد 7۰ دستگاه كاميونت 
فورس 6 تن كابي��ن خواب دار ب��دون كاربري و تعداد 
5۰ دستگاه كاميون كش��نده ام پاور عرضه شود. بانك 
صادرات ايران اعلام كرد: بخشي از سهام شركت هاي 
پالايش نفت بندرعباس و پالايش نفت تبريز به صورت 
يكجا و نقد در تاريخ 3۰ خردادماه 14۰۲ عرضه خواهد 
كرد. شركت داروسازي توليددارو علت افزايش فروش 
و سود عملياتي سال مالي منتهي به ۲9 اسفند نسبت 
به دوره مشابه سال قبل را افزايش تقاضا و كشش بازار 
براي برخي از محصولات شركت و همچنين راه اندازي 
خط بتالاكتام از اواخر سال 14۰۰ و نيز افزايش قيمت 
برخي از محصولات بوده است. شركت عمران و توسعه 
فارس از انعقاد دو تفاهم نامه بين اس��تانداري فارس و 
شركت عمران و توس��عه فارس در خصوص راه اندازي 
دفاتر سرمايه گذاري استان فارس در شيراز و كشور عمان 
خبر داد. شركت ايران ارقام از معاملات خود با شركت 
سرمايه گذاري فرهنگيان بابت تأمين مالي قرض الحسنه 
خبر داد و از اين بابت يك فقره چك به مبلغ ۲۰ ميليارد 
تومان به سررسيد 31 شهريور 14۰۲ به شركت مذكور 
تحويل شد. شركت سرمايه گذاري گروه صنايع بهشهر 
ايران از مزايده 6.5 درصد از سهام شركت سرمايه گذاري 

ساختمان گروه صنايع بهشهر تهران خبر داده است.
شركت توسعه مولد نيروگاهي جهرم عنوان كرد در نظر 
دارد نسبت به ارزيابي كيفي و مالي و انتخاب اشخاص 
حقوق��ي واجد ش��رايط ش��ركت در مناقصه عمومي 
يك مرحله اي بازسازي پره هاي توربين واحدهاي گازي 

V 94.۲، نيروگاه سيكل تركيبي جهرم اقدام كند.
شركت س��رمايه گذاري كوه نور )ثنور( در نظر دارد كه 
سهام ش��ركت ايوان كوه نور را از طريق مزايده عمومي 
واگذار نماي��د. در خصوص آگهي دعوت به مجامع نيز 
نمادهاي سهام داران وملي، نوين، كروي و بشهاب خود 

را به مجمع عمومي و فوق العاده دعوت كردند.

»تعادل«بررسيميكند

بورس كم رمق ماند!

واريز سود سهام عدالت؛ شگرد جديد كلاهبرداران
بنابر اعلام بخش ه��اي مربوطه، س��هامداران از كليك 
كردن ب��ر روي لينك هاي ناش��ناس با موضوع س��هام 
عدالت و واريز سود آن جدا خودداري كنند تا گرفتار دام 
كلاهبرداران نشوند. سهام عدالت موضوعي كه با توجه به 
دامنه دربرگيري آن فرصت بيشتري جهت پهن كردن 
دام براي س��ود جويان در اين زمينه را فراهم كرده است؛ 
فرصت طلباني كه به شيوه هاي مختلف سعي در فريب 
س��هامداران دارند و گاهي پا را فرا تر گذاش��ته و تنها به 

سهامداران عدالت هم بسنده نمي كنند.
اگ��ر به فضاي مجازي س��ري بزنيد تقريب��ا غير ممكن 
است كه به اخبار و لينك هاي مربوط به واريز سود سهام 
عدالت برنخوريد. واريز سود سهام عدالت؛ كليد واژه اي 
وسوسه انگيز كه س��رهنگ كارآگاه علي حسيني پيش 
از اي��ن در خصوص كلاهبردار ها در اين زمينه گفته بود: 
مجرمان سايبري با ارسال پيامك هايي تحت عنوان سهام 
عدالت با سرقت اطلاعات حساب هاي بانكي شهروندان 
اقدام به برداشت از حساب يا سوءاستفاده از حساب هاي 

بانكي افراد مي كنند.
او مي گويد: با كليك كاربر روي لينك ارسال شده، دستگاه 
قرباني هك شده و كلاهبرداران مي توانند به پيامك هاي 
دريافتي و ليس��ت مخاطبين دسترس��ي پيدا كنند. در 
ادامه، علاوه بر دسترسي به رمز هاي پويا به منظور خالي 
كردن حساب بانكي، پيامك جعلي را به تمامي مخاطبان 
قرباني ارسال مي كنند.، پيامك هاي معتبر با سرشماره 
مخصوص ارسال مي ش��وند. پيامك هاي حاوي لينك 
با سرشماره هاي ش��خصي، بدون شك پيامك جعلي و 

كلاهبرداري است.
س��رهنگ محمود كلواني فرمانده انتظامي شهرستان 
گلوگاه گفت: شاكي كه پيگير اخبار اختصاص ثبت نام 
سهام عدالت به افراد بوده است، غافل از ماهيت مجرمانه 
لينك هاي ارس��الي به آدرس آلوده مراجعه كرده و پس 
از نصب بدافزار روي تلفن همراه ش��اكي، برداشت هاي 
اينترنتي غيرمجاز آغاز و جمعاً مبلغ 4۰ ميليون ريال از 

حساب وي برداشت شده است.
بناب��ر اين ب��ا توجه ب��ه افزايش دربرگي��ري اين نوع 
كلاهبرداري ها با نام س��هام عدالت و كليد واژه واريز 
سود، روز گذشته هم پليس فتا براي شهروندان پيامك 

هشدار ارس��ال كرد. باغس��تاني، مديرعامل شركت 
س��پرده گذاري مركزي هم در پاس��خ به اين پرسش 
باشگاه خبرنگاران كه آيا بناست تا قبل از زمان اعلامي 
سود سهام عدالت مربوط به عملكرد مالي شركت ها 
در سال 14۰1 س��ود ديگري براي سهامداراني واريز 
ش��ود، بيان كرد: س��ود عملكرد مالي شركت ها براي 
سال 14۰۰ به شكل عمده در دو مرحله سال گذشته 
واريز شد و اكنون عدد قابل توجهي از منابعي كه قابل 
واريز باشد باقي نمانده است و حقيقت صرفه به مقياس 
واريز هم وجود ندارد به همين سبب اشتباه است كه 
واريز جداگانه داشته باشيم و قطعا بازخورد خوبي هم 

از سوي مردم نخواهد داشت.
او افزود: به دلايل مطرح ش��ده به احتمال زياد سود هاي 
باقي مانده سال 14۰۰ با سود 14۰1 تجميع خواهد شد 
تا صرفه به مقياس بوده و در ذهن مردم نيز نقطه نظر منفي 

وجود نداشته باشد بنابر اين سود واريزي، فعلا نداريم.
نكته ديگ��ري هم ك��ه در فضاي مجازي ب��ه تازگي 
حسابي به چشم مي خورد بحث ثبت نام سهام عدالت 
براي جاماندگان اس��ت؛ موضوعي كه حتي در برخي 
از گروه ها افراد يكديگر را براي ثبت نام در لينك هاي 

اعلام��ي دعوت مي كنن��د و به يكديگر مش��اوره هم 
مي دهند در حالي كه هنوز اعطاي س��هام عدالت به 
جاماندگان منتظر تصويب آيين نامه هاي لازم است و 
به گفته مسوولان هيج دوره اي ثبت نام سهام عدالت 
وجود نداشته اس��ت.وزير امور اقتصاد و دارايي آقاي 
خاندوزي هم در خصوص آخري��ن جزييات اعطاي 
سهام عدالت به جاماندگان به تازگي گفته است: مساله 
تخصيص سهام عدالت به خانواده هاي تحت پوشش 
نهاد هاي حمايتي، كميته امداد و بهزيستي اواخر سال 
گذش��ته مصوب شد، اما به جهت اينكه سهام لازم در 

اختيار قرار نگرفت به امسال موكول شد.
او افزود: مجلس شوراي اسلامي مصوب كرد كه )اعطاي 
سهام عدالت( در قانون بودجه 14۰۲ همچنان ادامه پيدا 
كند، ما اميدوار هس��تيم كه آيين نامه اجرا شدن قانون 
بودجه 14۰۲ در خصوص افراد تحت پوشش نهاد هاي 
حمايتي نسبت به سهام عدالت به زودي مصوب شود و 
بعد از آن سهامي كه به هر خانواده اختصاص داده خواهد 

شد، اطلاع رساني مي شود.
در نهايت به گفته مسوولان، سهامداران بايد توجه داشته 
باشند كه واريز سود س��هام عدالت تنها از طريق سامانه 

سجام خواهد بود و در صورت داشتن مشكل يا ابهام افراد 
مي توانند با مركز پاس��خگويي س��پرده گذاري مركزي 
با ش��ماره 1569 تماس گيرند و براي اينكه سهامداران 
گرفتار تورهاي پهن شده سودجويان نشوند تنها اخبار را 
از مراجع رسمي دنبال كنند چرا كه قبل از هر نوع واريز 

سود اطلاع رساني كامل صورت مي گيرد.

   واريز دو مرحله اي سود سهام عدالت
محمد باغستاني مديرعامل ش��ركت سپرده گذاري 
مركزي گفت: واريز سود سهام عدالت در سال 14۰۲ 
دو مرحله است. باقي مانده سود سهام عدالت 14۰1 
هم در س��ال 14۰۲ پرداخت خواهد ش��د. باغستاني 
در مورد زمان واريز س��ود سهام عدالت امسال گفت: 
با توج��ه به الزامات 4 ماهه ش��دن مهل��ت پرداخت 
سود سهام اگر ش��ركت ها به اين الزامات عمل كنند 
اميدواريم كه بتوانيم امسال سود سهام عدالت را زودتر 

پرداخت كنيم.

   واگذاري سهام عدالت در هاله اي از ابهام
باغستاني گفت: در خصوص سامانه انتقال سهام عدالت 
متوفيان به وراث اگر ما بتوانيم يك س��ري س��رويس ها 
را مبتني بر احراز متوفيان سهام عدالت داشته باشيم و 
بتوانيم بحث پياده سازي آن را در سپرده گذاري مركزي و 
مجموعه بازار سرمايه انجام دهيم، به اميد خدا اين سامانه 

را هم تقديم مي كنيم.
اين مقام مسوول در خصوص زماني احتمالي عملياتي 
شدن سامانه انتقال سهام عدالت به وراث گفت: فكر 
مي كنم ظرف چند ماه آتي اين سامانه نيز تقديم مردم 
ش��ود.او در پاسخ به اين سوال كه مش��كل راه اندازي 
سامانه انتقال سهام عدالت متوفيان به وراث دقيقا كدام 
بخش است، گفت: جمعيت خيلي زيادي از متوفيان 
سهام عدالت هستند كه نفرات سيستم وراث آنها نيز 
 مش��خص نيس��ت اگر بتوانيم اين داده ها را به شكل
 بر خط داشته باشيم مي توانيم مراحل را انجام دهيم.

باغستاني در پاسخ به اين پرسش كه آيا كم كاري صورت 
گرفته،مي گويد: كم كاري مطرح نيست نياز به تعامل بين 
دستگاه هاي مختلف است و دستگاهي كوتاهي نمي كند



گروه راه و شهرسازي|
6 ماه از انتشار آخرين گزارش رسمي درباره تحولات بازار 
مسكن تهران مي گذرد، اما تاكنون هيچ يك از دو مرجع 
بانك مركزي و مركز آمار ايران نسبت به حبس آمار هيچ 
گونه توضيحي به افكار عمومي ارايه نكرده اند. اين در حالي 
است كه بررسي هاي ميداني بازار مسكن توسط رسانه ها و 
مردم طي اين مدت حاكي از رشد قيمت هاي پيشنهادي و 
طي روزهاي اخير كاهش قيمت هاي پيشنهادي بوده است. 
البته كاهش قيمت هاي پيشنهادي در برابر جهش هاي 
قيمتي مس��كن، اندك و جزيي بوده است. موتور و علت 
بلافصل اين افت و خيز قيمتي نيز نوس��ان نرخ دلار بوده 
اس��ت، به گونه كه با افزايش آن، قيمت مسكن هم رشد 
كرد و با كاهش آن طي روزهاي گذش��ته نيز قيمت هاي 
پيش��نهادي مالكان پول لازم براي فايل هاي عرضه شده 
كاهش يافته است.  اگر چه رصد قيمت هاي پيشنهادي تا 
حدودي جو بازار را به متقاضيان و بازيگران اين بازار نشان 
مي دهد، اما شاخص كليدي بازار مسكن يعني قيمت هاي 
معاملاتي و همچنين شاخص حجم معاملات ملكي صرفا 
در گزارش هاي رسمي ارايه مي شود. اين در حالي است كه 
اين گزارش ها بدون هيچ گونه ارايه علت قانوني در حبس 
مراجع آماري قرار گرفته اند. و از همين رو، حق شهروندان 
براي آگاهي از وضعيت بزرگ ترين بازار كالاي خصوصي 
يعني بازار مسكن از آنها سلب شده است و در چنين شرايطي 
است كه برخي رسانه هاي دولتي از كاهش »قيمت« مسكن 
خبر داده و مي دهند و در گزارش هاي خود براي مخاطب 
توضيح نمي دهند كه اين قيمت ها، »پيشنهادي« است يا 
»معاملاتي«! و به اين ترتيب، شهروندان و مخاطبان خود 
را بيش از پيش س��ردر گم مي كنند. البته اهل فن واقف 
هستند كه قيمت هاي ارايه شده در گزارش هاي رسانه اي، 
»پيشنهادي« است و اين گزارش ها در تبيين شرايط گفته 
شده از صراحت و صداقت لازم برخوردار نيستند.  با وجود 
همه اينها، به موجب »قانون دسترسي آزاد به اطلاعات« 

انتظار مي رود، بان��ك مركزي و مركز آم��ار ايران نه تنها 
توضيح قانع كننده اي براي حبس آمارها به افكار عمومي 
ارايه دهند، بلكه در اسرع وقت، آمارهاي يادشده را منتشر 
كنند. چه آنكه به موجب ماده2 اين قانون»هر شخص ايراني 
حق دسترسي به اطلاعات عمومي را دارد، مگر آنكه قانون 
منع كرده باش��د.« و بنا به ماده 5 آن »موسسات عمومي 
مكلفن��د اطلاعات موضوع اين قان��ون را در حداقل زمان 
ممكن و بدون تبعيض در دسترسي مردم قرار دهند.« اين 
در حالي است كه بر اساس ماده 7 قانون دسترسي آزاد به 
اطلاعات »موسسه عمومي نمي تواند از متقاضي دسترسي 
به اطلاعات هيچ گونه دليل يا توجيهي جهت تقاضايش 
مطالبه كند.« بلكه به موجب م��اده 8 اين قانون، »بايد به 
درخواس��ت دسترس��ي به اطلاعات در سريعترين زمان 
ممكن پاسخ دهد و در هر صورت مدت زمان پاسخ نمي تواند 

حداكثر بيش از ده روز از زمان دريافت درخواست باشد.«

    مدعيان كاهش قيمت مسكن
علم غيب دارند!

در شرايط ابهام آماري موجود، برخي رسانه ها مدعي كاهش 
قيمت مسكن شده اند. عضو هيات مديره اتحاديه مشاوران 
املاك تهران اما در واكنش به اين ادعاها اظهار كرد: مگر 
اينكه افراد با علم غيب اين كاهش قيمت مسكن را اعلام 

كرده باشند و بيشتر به دنبال جو رواني در بازار هستند.
س��عيد لطفي درباره ادعاهايي مبني بر كاهش قيمت ها 
در بازار مس��كن و مطرح ش��دن عدد20 درصد براي افت 
قيمت ها در اين بازار اظهار كرد: در حالي كه معاملات خريد 
و فروش مسكن به حداقل ممكن رسيده و بازار مسكن در 
عمق ركورد فرو رفته، عده اي با چه حساب و كتابي و بر چه 
اساسي مدعي هستند كه قيمت مسكن 20 درصد كاهش 
پيدا كرده اس��ت. وي در گفت وگو با ايلنا ادامه داد: در بازار 
مسكن معاملاتي انجام نمي شود كه كاهش جزيي نرخ ارز 
در آن مشهود باشد. مگر اينكه افراد با علم غيب اين كاهش 

قيمت مس��كن را اعلام كرده باشند و بيشتر به دنبال جو 
رواني در بازار هستند. عضو هيات مديره اتحاديه مشاوران 
املاك تهران گفت: البته در اين روزهاي ركود بازار مسكن، 
عده اي كه نياز فوري به پول دارند، دارايي خود از جمله ملك 
را با زير قيمت به فروش مي رسانند اما اين موارد نادر هستند. 
لطفي با تاكيد بر اينكه بازار مس��كن به شدت ترسو است، 
افزود: بازار مسكن، بازار ترسويي است. از اين رو به محض 
ريزش قيمت ها، معاملات متوقف مي شود اما بايد توجه 
داشت فرايند ساخت مسكن يك دوره حداقل دو ساله است 
و ريزش چند روزه و جزئي قيمت دلار نمي تواند در قيمت 
تمام شده ساخت مسكن و افزايش قيمت ها در اين مدت 

زمان اثر قابل توجهي بگذارد.

    همه مناطق تهران درگير ركود هستند
وي با بيان اينكه تمام مناطق 22گانه تهران درگير ركود 
هستند، گفت: در اين شرايط در منطقه 5 تهران بيشترين 
معاملات خريد و فروش مسكن انجام مي شود چراكه اين 
منطقه متراژ متفاوتي از واحدها را دارد و هم واحد 50 متري 
و هم واحد ب��الاي 150 متري در اين منطقه وجود دارد و 
منطقه جذابي محسوب مي شود اما نوع ركود در منطقه 
يك تهران متفاوت از ساير مناطق است. اين منطقه متعلق 
به لاكچري نشين ها اس��ت و خريداران براي خريد ملك 
معطل فروش دارايي براي افزايش قدرت خريد نمي مانند 
البته اين منطقه هم درگير ركود است اما جنس ركود آن 

متفاوت است. 

    افت ۵۰۰ ميليون توماني قيمت آپارتمان 
در پرديس!

با وجود اينكه هيچ گونه آمار رس��مي از قيمت ها و تعداد 
معاملات بازار مسكن در دسترس نيست، برخي رسانه ها 
از افت 500 ميليون توماني قيمت آپارتمان در شهر جديد 
پرديس خبر داده اند! به گفته اين رسانه ها، قيمت مسكن 

در يك ماه گذش��ته روند نزولي داشته كه اين كاهش در 
مناطق شمالي شهر تهران بيشتر از ساير مناطق بوده است، 
اما بررسي ها از قيمت آپارتمان در منطقه پرديس تهران 
حكايت از ريزش 500 ميليون توماني دارد. همانطور كه 
پيشتر توضيح داده شد، منظور اين رسانه ها »قيمت هاي 
پيشنهادي« است وگرنه به گفته عضو هيات مديره اتحاديه 
مشاوران املاك كسي درباره قيمت هاي معاملاتي علم غيب 
ندارد! بازديد ميداني ايرنا از تعدادي از بنگاه هاي معاملات 
املاك در منطقه پرديس نشان دهنده افت شديد قيمت 
مسكن در اين منطقه است، به طوري كه به گفته مشاوران 
املاك مجاز فعال در پرديس طي يك ماه گذشته به طور 
متوسط قيمت آپارتمان در اين منطقه حداقل 500 ميليون 
تومان افت داشته است. به عنوان مثال يك واحد آپارتمان 
با تمام امكانات به مس��احت 105 متر مربع در فاز هشت 
پرديس كه تا پيش از اين حدود سه ميليارد و ۳00 ميليون 

تومان خريد و فروش مي شد، امروز قيمت اين ملك به رقمي 
كمتر از سه ميليارد تومان كاهش يافته است. همچنين اگر 
در اواخر سال گذشته، ارزش واحدي براي پيش فروش و 
روي خاك حدود 2 ميليارد تومان بود، اين روزها با رقمي 
حدود يك ميليارد و ۳00 ميليون تومان تا يك ميليارد و 
۴00 ميليون تومان مي توان آن را خريداري كرد. به گفته 
اين مشاوران املاك در برخي از واحدهاي مسكن مهر تا رقم 
حدود يك ميليارد تومان نيز كاهش مشاهده مي شود. اين 
در حالي است كه به گفته مشاوران املاك فعال در منطقه 
پرديس، امروز عرضه بيشتر از تقاضا است و پيش بيني ها بر 
اين است كه روند افت قيمت مسكن در پرديس ادامه دار 
باشد. بازديد ميداني ايرنا از منطقه پرديس و بررسي وضعيت 
قيمت ملك در اين منطقه نش��انگر اين مساله است كه 
بيشترين افت ريزش قيمت در اين منطقه مربوط به فازهاي 

11، 5، 8 و ۹ پرديس بوده است.
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كاهش بهاي
بليت متروي تهران از امروز

مديرعامل ش��ركت بهره برداري مت��روي تهران و 
حومه از افزايش س��قف اعتبار كارت بليت منزلت 
و اقش��ار خاص خبر داد و گفت: كاهش بهاي بليت 
متروي تهران و حومه بر اس��اس مصوبه ش��وراي 

اسلامي شهر تهران از امروز اعمال خواهد شد.
به گزارش تسنيم، مسعود درس��تي با بيان اينكه 
ثبت ن��ام كارت بليت منزلت و اقش��ار خاص از روز 
چهارشنبه 2۴ خرداد، با توجه به هماهنگي سازمان 
فناوري اطلاع��ات و ارتباطات ش��هرداري تهران 
)فاوا( در دفاتر خدمات الكترونيك شهر تهران انجام 
مي ش��ود، گفت: اين كار باهدف افزايش رفاه حال 
مسافران و به خصوص سالمندان كه سرمايه هاي 
اجتماعي شهر هستند انجام شده است. وي تصريح 
كرد: مبلغ اعتبار كارت بليت هاي تخفيف دار اقشار 
خاص نيز از 150 هزار توم��ان به ۳00 هزار تومان 
افزايش ياف��ت و ثبت نام براي س��المندان )كارت 
بليت منزلت(، دانش��جويان، دانش آموزان و ساير 
اقشار خاص شامل ايثارگران، معلولان و افراد تحت 
پوشش كميته امداد و سازمان بهزيستي شهر تهران 
و تمديد كارت بليت اقشار مذكور در دفاتر خدمات 
الكترونيك شهر تهران انجام مي شود. مديرعامل 
ش��ركت بهره برداري متروي تهران و حومه افزود: 
با توجه به تصويب طرح دوفوريتي كاهش قيمت 
بليت مترو در يكصد و چهل و هش��تمين جلس��ه 
شوراي اسلامي ش��هر تهران، از امروز چهارشنبه 
2۴ خردادماه اين كاهش قيمت اعمال مي ش��ود. 
درس��تي گفت: قيم��ت بليت تك س��فره مترو در 
خطوط درون شهري به ۳267۴ ريال و در خط پنج 
به ۳7۴00 ريال كاهش خواهد يافت. وي اظهار كرد: 
در مصوبه قبلي متوسط افزايش بهاي بليت مترو 25 
درصد بود؛ ام��ا با توجه به اعمال نرخ جديد، ميزان 
افزايش قيمت بليت مترو نسبت به سال گذشته به 

15 درصد رسيد.

وعده تسريع در واردات
اتوبوس دست دوم براي پايتخت

عضو ش��وراي اس��لامي ش��هر تهران در خصوص 
اتوبوس هاي دس��ت دوم گفت: نمي توانيم مردم را 
منتظر نگه داري��م و مي خواهيم با همراهي دولت 

سريعتر اين اتوبوس ها را وارد كنيم.
پرويز سروري در حاشيه يكصد و پنجاه و چهارمين 
جلس��ه ش��وراي اس��لامي ش��هر تهران در جمع 
خبرنگاران اظهار كرد: آقاي چمران به بيماري مبتلا 
شدند و پزشكان فعلًا براي ايشان استراحت تجويز 
كرده اند. وي با تاكيد بر اينكه اتوبوس هاي دست دوم 
كه در مورد آن مي گوييم تقريباً در حد نو هستند، 
اعلام كرد: نمي توانيم م��ردم را منتظر نگه داريم و 
مي خواهيم با همراهي دولت سريعتر اين اتوبوس ها 
را وارد كنيم، در اين زمينه با كش��ورهاي اروپايي و 

آسيايي در حال مذاكره هستيم.

تداوم خيزش گرد و خاك 
در تهران تا ۲ ماه آينده 

مديركل اداره هواشناس��ي اس��تان تهران ضمن 
بيان اينكه بيشينه وزش باد در توفان هاي روزهاي 
گذشته 101 كيلومتر بر ساعت بود، گفت: با توجه 
به پيش بيني كم بارش��ي و افزايش دما طي دو ماه 
آينده، انتظار مي رود كه هم كانون هاي محلي گرد 
و خاك و هم كانون هاي با منشأ خارجي فعال و به 

تهران منتقل شود.
به گزارش ايسنا، چند روز گذشته به سبب فعاليت 
يك سامانه همرفتي، وزش باد شديد و توفان گرد 
و خاك در تهران رخ داد كه شدت آن 101 كيلومتر 
بر س��اعت بود. در حالي كه اين باد سرعت زيادي 
داش��ت ولي پايتخت تجربه توفان هاي ش��ديدتر 
را داشته اس��ت، به گونه اي كه 12 خردادماه سال 
1۳۹۳ تندبادي با سرعت بيش از 120 كيلومتر به 
همراه گرد و خاك غليظ و رگبار شديد باران رخ داد.

مازيار غلامي در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به پديده 
وزش باد شديد و خيزش گرد و خاك در تهران طي 
روزهاي گذشته اظهار كرد: بيشترين سرعت باد طي 
روزهاي گذشته در تهران مربوط به روز پنجشنبه 
)1۹ خردادماه( با سرعت 101 كيلومتر بر ساعت و 
ناشي از فعاليت سامانه همرفتي با ناپايداري شديد 
بود. وي با تاكيد بر اينكه در گذشته تهران سرعت 
باد بيش از 101 كيلومتر بر ساعت را نيز تجربه كرده 
است، گفت: اين سامانه منجر به شكل گيري توفان 
گردوخاك، كاهش ديد و كاهش كيفيت هوا ش��د 
كه پس از كاهش سرعت باد، غلظت گردوخاك نيز 
كاهش پيدا كرد. مديركل اداره هواشناسي استان 
تهران درباره تاثير خشكس��الي ها بر افزايش گرد و 
خاك اظهار كرد: خشكس��الي و كم بارشي موجب 
شده است تا خاك ديگر تثبيت شدگي لازم را نداشته 
باشد و اگر وزش باد شديد رخ دهد، كانون هاي تهران 
يا استان هاي اطراف آن فعال و شرايط براي افزايش 

غلظت آلاينده ها ايجاد مي شود.
وي تاكيد كرد: با توجه به پيش بيني كم بارش��ي و 
افزايش دما طي دو ماه آينده، انتظار مي رود كه هم 
كانون هاي محلي گرد و خاك بر اثر وزش باد فعال و 
هم گرد و خاك هايي كه همسايه غربي ايران شكل 
مي گيرد در اثر جريانات غربي به منطقه ما منتقل 
ش��وند. غلامي تصريح كرد: فراواني گردوخاك، به 
خصوص گردوخاك هاي غليظ و شديد نسبت به 
سال گذشته كمتر بوده است. اين وضعيت به دليل 
بارش هاي اواخر زمستان و اوايل بهار است كه چه 
در منطقه خاورميانه و عراق و چه در ايران تا حدود 
فراوان��ي و افزايش گرد و خاك را كاهش داده اند اما 
با تداوم خشكسالي و كم بارشي، پتانسيل افزايش 

فراواني گردوخاك نيز افزايش مي يابد.

بانكمركزيومركزآمارچرابهافكارعموميتوضيحنميدهند؟

سلب حق دسترسي آزاد به آمارهاي مسكن

زمينلرزههايتركيهبرايايرانچهدرسهاييدارد؟

وضعيت تهران در صورت وقوع زلزله بزرگ
گروه راه و شهرسازي |

آنگونه كه دانشيار پژوهشگاه بين المللي زلزله شناسي و 
مهندسي زلزله بر اساس نقشه پهنه بندي زمين لغزش اعلام 
كرده است، محله گلابدره، محله دارآباد، مجتمع باغ نرگس، 
محله فرحزاد و شهرك نفت و بيمارستان شريعتي از جمله 
مناطق داراي پتانسيل زمين لغزش در شهر تهران به شمار 
مي روند. دكتر ابراهيم حق ش��ناس، دانشيار پژوهشكده 
مهندسي ژئوتكنيك پژوهشگاه بين المللي زلزله شناسي 
و مهندسي زلزله در وبينار »زمين لرزه هاي 1۴01 قهرمان 
ماراش تركيه؛ درس آموخته ها براي ايران« با اشاره به اجراي 
تحقيقاتي با عنوان »بررسي و مقايسه زمين لرزه  17 بهمن 
1۴01 تركيه با زلزله هاي بزرگ ايران از جنبه مخاطرات 
زمين شناختي«، ناپايداري دامنه ها يا زمين لغزش ها را از 
جمله مخاطرات زمين شناسي زلزله هاي تركيه دانست و 
گفت: طبيعت كوهستاني و تناوب سنگ هاي »مارني« و 
ماسه سنگي همراه با پوشش خاك و واريزه هاي ضخيم، 
رطوبت بالاي خ��اك و همچنين وق��وع زمين لرزه هاي 
بزرگ 7.7 و 7.6 از دلايل وقوع زمينلغزش ها در اين كشور 
است. دانشيار پژوهشكده مهندسي ژئوتكنيك پژوهشگاه 
بين المللي زلزله شناسي تاكيد كرد: وقوع ناپايداري هاي 
گس��ترده در ارتفاعات شمالي تهران در صورت وقوع يك 
زمين لرزه بزرگ با بزرگاي مشابه زلزله تركيه پيش بيني 
مي شود. به گفته وي در صورت وقوع زلزله بزرگ در تهران 
احتمال ريزش س��نگي در مناطق ش��مالي شهر تهران، 
جريان هاي خاكي و لغزش هاي خاكي بر روي شيب دامنه ها 
و لغزش در حاشيه رودخانه ها و شيب هاي فاقد اصلاحات 
هندسي وجود دارد. به گزارش ايسنا، حق شناس از اجراي 
طرح تحقيقاتي در زمينه پهنه بندي زمين لغزش در تهران 
خبر داد و گفت: در اين مطالعات ۴۴ منطقه زمين لغزش 
شناسايي ش��د كه اين مناطق در صورت وقوع يك زلزله 
بزرگ دچار مشكلات ناپايداري دامنه اي خواهند شد. به 
گفته وي، محله گلابدره، محله دارآباد، مجتمع باغ نرگس، 
محله فرحزاد و شهرك نفت و بيمارستان شريعتي از جمله 
مناطق داراي پتانسيل زمين لغزش در شهر تهران به شمار 
مي روند. وي با بيان اينكه مش��ابهتي ميان ش��هر درود 
استان لرستان با شهر گلباشي استان آديامان تركيه به 
دليل مخاطرات چندگانه وجود دارد، در اين باره توضيح 
داد: اين مش��ابهت ها شامل عبور گسل فعال و لرزه زاي 
»سيلاخور« از حاش��يه جنوبي شهر، موقعيت شهر و 

گسترش آن در دشت ريزدانه سيلاخور و وجود پهنه هاي 
قديمي زمين لغزشي در ارتفاعات مشرف به شهر مي شود.

    مختصات زلزله تركيه 
وي تاكيد كرد: بررس��ي هاي تيم  تحقيقاتي پژوهش��گاه 
بين المللي زلزله شناسي و مهندسي زلزله حكايت از وقوع 
۹1۹ زمينلغزش در اثر زلزله هاي قهرمان ماراش و البيستان 
تركيه بوده اس��ت. حق شناس نمونه اين زمين لغزش ها را 
رخداد زمين لغزش روستاي »تپه هان« دانست كه بر اثر آن 
شكاف هاي بزرگي به طول 662 متر، عرض21 متر، عمق 
۳۹ متر و جابه جايي 70 متر ايجاد ش��د و ادامه داد: زمين  
لغزش غرب »اصلاحيه« كه منجر به تخريب خط انتقال برق 
و مسدود كردن جاده دسترسي شد، زمين لغزش كيلومتر 
17 جاده گلباسي-مالاتيا و زمينلغزش روستاي انجيرلي 
استان مالاتيا كه تخريب 15 خانه، يك باب مدرسه و تلف 
شدن 200 راس دام و خسارت به ادوات كشاورزي را به همراه 
داشت، از ديگر زمين لغزش هاي زلزله هاي دو گانه تركيه 
است. دانشيار پژوهشكده مهندسي ژئوتكنيك پژوهشگاه 
بين المللي زلزله شناسي و مهندسي زلزله، پديده روانگرايي 
را از ديگر پديده هاي بعد از زلزله تركيه دانست و گفت: در 
بخش هاي زيادي از مناطق زلزله زده و ساخته شده بسياري 
از شهرهاي مهم تركيه مانند »اسكندرون«، »انطاكيه«، 
»درتيول«، »سمن داغ« و »گلباشي« با پديده روانگرايي 
مواجه بودند، به گونه اي كه خس��ارات ناشي از روانگرايي 
به مناطق مسكوني بسيار قابل توجه بوده است. بر اساس 
بازديد ميداني، تصاوير ماهواره اي و گزارش هاي منتش��ر 
شده، موقعيت 101۴ محدوده دچار روانگرايي و گسترش 
جانبي آنها شناسايي شدند. وي با اشاره به وجود 1۴0 سد 
در مناطق زلزله زده تركيه ادامه داد: از اين تعداد 18 س��د 
آسيب هاي جزئي تا شديد را تجربه كردند، ولي هيچ كدام 
از سدهاي اين كشور دچار گسيختگي نشد. همچنين سد  

»سلطان سويو« اين كشور بالاترين آسيب را متحمل شد.

   مشابهت ايران و تركيه 
در وقوع پديده روانگرايي 

حق شناس با اش��اره به وجود پديده روانگرايي در ايران به 
نمونه هاي مشابه اين پديده در كشور اشاره كرد و گفت: آثار 
روانگرايي در اثر زمين لرزه در “شنبه “ استان بوشهر با بزرگاي 
6.1 در 20 فروردين ماه سال 1۳۹2 مشاهده شد كه بر اثر آن 

خسارات فراواني به روستاهاي شهرستان دشتي اين استان 
وارد شد. وي اضافه كرد: نمونه ديگر آن زمين لرزه 7 آذرماه 
سال 1۳۹2 با بزرگاي 5.۹ برازجان است كه در اثر روانگرايي 
در منطقه، به پل ارتباطي آن كه مورد بهره برداري قرار نگرفته 
بود، خساراتي وارد شد. علاوه بر آن زمين لرزه هاي سه گانه 
11 تير ماه س��ال 1۴01 در بندرخمير استان هرمزگان با 
بزرگاي 6.1 و 6.2 موجب خس��ارات زيادي به روستاهاي 
شهرس��تان هاي بندر لنگه ش��د و همچني��ن در اثر اين 
زمين لرزه ها، پديده روانگرايي و گسترش جانبي در ناحيه 
سايت پرورش ميگو »سايه خوش« و همچنين اسكله هاي 
س��نگي منطقه در سطح گس��ترده اي رخ داد كه موجب 
خسارات سنگيني شد. حق ش��ناس وقوع ناپايداري هاي 

دامنه اي در زمين لرزه 7.۳ آبان سال 1۳۹6 سر پل ذهاب 
به گس��ترده اي به طول 150 كيلومتر را نمونه ديگري از 
رخداده��اي پس از زلزله در ايران دانس��ت و گفت: پديده 
سنگ لغزش چناره با جابه جايي حدود 20 متر در دامنه اي 

كم شيب و با ارتفاع كم مشابه لغزش تپه هان تركيه است.

    وضعيت تهران 
در صورت وقوع زلزله بزرگ

دانشيار پژوهش��كده مهندس��ي ژئوتكنيك پژوهشگاه 
بين المللي زلزله شناسي تاكيد كرد: وقوع ناپايداري هاي 
گسترده در ارتفاعات ش��مالي تهران در صورت وقوع يك 
زمين لرزه بزرگ با بزرگاي مشابه زلزله تركيه پيش بيني 

مي شود. به گفته وي در صورت وقوع زلزله بزرگ در تهران 
احتمال ريزش س��نگي در مناطق ش��مالي شهر تهران، 
جريان هاي خاكي و لغزش هاي خاكي بر روي شيب دامنه ها 
و لغزش در حاشيه رودخانه ها و شيب هاي فاقد اصلاحات 
هندسي وجود دارد. حق شناس از اجراي طرح تحقيقاتي 
در زمينه پهنه بندي زمين لغزش در تهران خبر داد و گفت: 
در اين مطالعات ۴۴ منطقه زمين لغزش شناسايي شد كه 
اين مناطق در صورت وقوع يك زلزله بزرگ دچار مشكلات 
ناپايداري دامنه اي خواهند شد. به گفته وي، محله گلابدره، 
محله دارآباد، مجتمع باغ نرگس، محله فرحزاد و شهرك 
نفت و بيمارستان شريعتي از جمله مناطق داراي پتانسيل 

زمين لغزش در شهر تهران به شمار مي روند.

آگهی اختصاصی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه اجرائی قانون 
تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای ش�ماره ۱۴۰۲۶۰۳۱۲۰۰۸۰۰۰۶۴۱ تاریخ ۱۴۰۲/۲/۲۰ هیات موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی شهرستان آق قلا پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۱۲۰۰۸۰۰۰۳۷۲ تصرفات مالکانه و 
بلا معارض متقاضی آقای اراز محمد یلمه فرزند شیخ مراد به شماره شناسنامه ۱۱ کد 
ملی ۴۹۷۹۹۷۹5۳۱  صادره از آق قلا در ششد انگ یک قطعه زمین با بنای احداثی  
به مس�احت ۴5۹/۲۰ مترمربع، در قس�متی از باقیمانده شش�دانگ پلاک شماره 
۷۰_فرعی از ۳_ اصلی واقع در اراضی کسلخه بخش ۷_ حوزه ثبتی ملک شهرستان 
آق قلا از سهمی شیخ مراد یلمه تایید گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم کنند. بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد. م الف:۱5۷۴۰
تاریخ انتشار نوبت اول: روز سه شنبه ۱۴۰۲/۳/۹

تاریخ انتشار نوبت دوم: روز چهارشنبه ۱۴۰۲/۳/۲۴
علی برقی- سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک ملک آق قلا

آگهی اختصاصی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه اجرائی قانون 
تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای ش�ماره ۱۴۰۲۶۰۳۱۲۰۰۸۰۰۰۶۴۲ تاریخ ۱۴۰۲/۲/۲۰ هیات موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و س�اختمان های فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی شهرس�تان آق قلا پرونده کلاس�ه ۱۴۰۱۱۱۴۴۱۲۰۰۸۰۰۰۳۷۱ تصرفات 
مالکانه و بلا معارض متقاضی خانم جمال ایزدی فرزند نیاز محمد به شماره شناسنامه 
۴۹۷۰۱۰۷5۰5 کد ملی ۴۹۷۰۱۰۷5۰5 صادره از آق قلا در ششد انگ یک قطعه زمین 
با بنای احداثی  به مساحت ۷۰۳ مترمربع، در قسمتی از باقیمانده ششدانگ پلاک 
ش�ماره ۷۰_فرعی از ۳_ اصلی واقع در اراضی کسلخه بخش ۷_ حوزه ثبتی ملک 
شهرستان آق قلا از سهمی شیخ مراد یلمه تایید گردیده است.لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم کنند. 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد. م الف:۱5۷۴۲
تاریخ انتشار نوبت اول: روز سه شنبه ۱۴۰۲/۳/۹

تاریخ انتشار نوبت دوم: روز چهارشنبه ۱۴۰۲/۳/۲۴
علی برقی- سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک ملک آق قلا

آگهی فقدان سند مالکيت 
نظر به اینکه آقای مس�عود سلیمی با وکالتنامه ش�ماره ۲۹۳۹۷تنظیمی دفترخانه ۱۱۰ 
مشهد از خانم فاطمه السادات مدنی فر به استناد دو برگ استشهادیه گواهی امضاء شده 
منضم به تقاضای کتبی جهت دریافت سند مالکیت المثنی نوبت اول به این اداره مراجعه و 
مدعی است که سند ششدانگ از پلاک ۸۹۳۱۱ فرعی از ۴ اصلی بخش ۹ مشهد به نام خانم 
فاطمه السادات مدنی فر به علت سهل انگاری مفقود شده و لذا با بررسی سیستم جامع 
املاک معلوم گردید ششدانگ اعیان سند ذیل دفتر الکترونیکی ۱۳۹5۲5۳۰۶۰۰۳۰۱۱۲۰۹ 
به نام خانم فاطمه السادات مدنی فر ثبت و سند بشمار چاپی ۸۰۲۷۰۶ صادرو تسلیم شده 

است ، سیستم جامع املاک بیش از این حکایتی ندارد.
محدودیت: محدودیت دفتر املاک: رهنی شماره ۱۲5۶۸۶ مورخ ۱۳۹۶/۱۲/۲۲ دفترخانه 
اسناد رسمی شماره ۱۶ شهر مشهد استان خراسان رضوی که بنفع بانک سینا شعبه بولوار 
معلم ثبت شده، مازاد دارد رهنی شماره ۱۳۰۰۴5 دفترخانه اسناد رسمی شماره ۱۶ شهر 

مشهد استان خراسان رضوی که بنفع بانک سینا شعبه بلوار معلم به مدت ثبت شده 
لذا به استناد مفاده ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی و متذکر می گردد 
هرکس نسبت به ملک مورد آگهی معامله انجام داده یا مدعی وجود سند مالکیت نزد خود 
می باشد ، بایستی ظرف ده روز از تاریخ انتشار این آگهی اعتراض کتبی خود را به پیوست 
اصل سند مالکیت یا سند معامله رسمی به این اداره تسلیم نماید بدیهی است در صورت 
عدم اعتراض در مهلت مقرر و یا وصول اعتراض بدون ارائه س�ند مالکیت یا سند معامله 
رسمی نسبت به صدور مالکیت المثنی و تسلیم آن به متقاضی اقدام خواهد شد. م الف ۴۰۷

عباس جهانی فر- رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه دو مشهد

اداره كل آموزش و پرورش اس�تان بوش�هر در نظر دارد واگذاري شش فضاي )آموزشگاه هدف- علم و زندگي- استثنایي 
رازي- ابن یمین- زمین كریمي و سالن شهداء )تعاوني فعلي( را از طریق مزایده عمومي با بهره گیري از سامانه الكترونیكي 

دولت )ستاد( به صورت الكترونیكي به متقاضیان واجد شرایط اجاره دهد.
مهلت دریافت اسناد مزایده: مورخ ۱۴۰۲/۳/۲۷ ساعت: ۱۹:۰۰

مهلت ارایه پیشنهاد: تا تاریخ ۱۴۰۲/۴/۷ ساعت ۹:۰۰ صبح
زمان بازگشایي: مورخ ۱۴۰۲/۴/۷ ساعت ۱۰:۰۰

نشاني تحویل اسناد: بوشهر خیابان شهید عاشوري- خیابان شهید آویني اداره كل آموزش و پرورش استان بوشهر.
در ضمن متذكر مي گردد كلیه مراحل مزایده در بستر سامانه تداركات الكترونیكي دولت )ستاد( انجام مي گیرد.

هزینه درج آگهي و كارشناس رسمي دادگستري فراخوان به عهده برنده مزایده مي باشد.
در صورت هر گونه سوال به اداره كل آموزش و پرورش استان بوشهر)واحد خدمات( مراجعه فرمایید.
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هم زمان با تثبيت فيلترينگ اينس��تاگرام و واتس اپ و 
آغاز موج كوچ اجباري كارب��ران به پلتفرم هاي داخلي 
در آبان ماه سال گذشته، آيين نامه اي با عنوان »حمايت 
از سكوها و كسب وكارهاي اقتصاد ديجيتال« تدوين و 
معرفي ش��د. اين آيين نامه كه با تاكيد و دستور صريح 
رييس جمهور تدوين شده است، ۳۰ نوع حمايت مختلف 
را دربرمي گيرد؛ با اين حال اغلب اين پلتفرم ها مدعي اند 
حمايت هاي وعده داده ش��ده، عملي نشده اند؛ هرچند 
در اين ميان فعالان اكوسيس��تم اس��تارت آپي كشور 
مي گويند شرايط فعلي پايدار نيست و حاكميت مجبور 
مي شود سياست هايش در قبال اينترنت را تغيير دهد.

آيين نام��ه اي »حمايت از س��كوها و كس��ب وكارهاي 
اقتص��اد ديجيتال« ك��ه گفته مي ش��ود ماه ها پيش از 
آغاز فيلترينگ اينس��تاگرام و واتس اپ تدوين ش��ده 
بود، دستگاه هاي مختلف را بسيج كرد تا از پلتفرم هاي 
بومي حمايت كنند اما به سبب افزايش ناگهاني كاربران 
اين پلتفرم ها بعد از روزهاي پاياني شهريور سال ۱۴۰۱، 
تصميم گرفته ش��د تا آيين نامه در آب��ان ماه تصويب و 
ابلاغ شود. بر اساس آن چه در وب سايت ۱۶۴۹ كه براي 
اين آيين نامه راه اندازي شده اس��ت، آمده صداوسيما 
موظف است به مدت شش ماه ترجيحا به صورت رايگان 
پلتفرم هاي مشمول را تبليغ و معرفي كند كه به گفته 
مديران پلتفرم هاي داخلي، اين اقدام از سوي صداوسيما 
عملي نشده است. مواد ديگر اين آيين نامه به همكاري 
وزارت ارتباطات با نهادهاي��ي همچون بانك مركزي، 
سازمان پس��ت، س��ازمان امور مالياتي و وزارت ارشاد 
مربوط اس��ت كه براي سكوهاي مش��مول يا جذابيت 
آنچناني ندارد يا حمايت هايي را ارايه مي كند كه پيشتر 

برخي از پلتفرم ها از آن برخوردار بودند. 

    فراهم كردن امكان راه اندازي 
حساب اماني و خريد اعتباري

بر اساس ماده س��ه اين آيين نامه، سكوهاي مشمول 
موظفند براساس ضوابط و تسهيلات فراهم شده بانك 
مركزي نسبت به فراهم كردن امكان راه اندازي حساب 
اماني، خريد اعتباري و پس پرداخت و پرداخت مدت دار 
براي خريداران محصولات و خدمات در اين پلتفرم ها 
اقدام كنند. روئين صمدزاده، مشاور مديرعامل شيپور، 
پيشتر در گفت وگوييبا پيوست درباره هدف مديران 
اين پلتفرم از درخواس��ت براي تح��ت حمايت قرار 
گرفتن گفت: ما براي سرمايه گذاري بيشتر در شيپور 
دنبال راه هاي مختلف بوديم. س��رمايه گذار خارجي 

كه نيست، س��رمايه گذار داخلي هم در اين سال ها به 
خصوص در مقياس شيپور كم شده است، منابع بانكي 
هم براي تامين مالي با مشكلات خاصي مانند وثيقه 
روبرو هستند. بنابراين به پيش��نهاد يكي از دوستان 
در روز آخر، درخواست خود را براي بهره مندي از اين 
بسته ارسال كرديم و خيلي هم در جريان جزييات آن 
نبوديم. بعد پنج كس��ب وكار را دعوت كردند كه يكي 
از آنها ما بوديم. او گفته بود: »اخيراً در يكي از جلسات 
پرسيديم بحث تس��هيلات و حمايت ها چه مي شود 
كه به ما گفتند هنوز بودجه آن ابلاغ نش��ده است. ما 
دنبال تسهيلات و قبول كردن وثيقه و اين طور چيزها 
بوديم اما هيچ اتفاق خاصي نيفتاده و صرفاً يكس��ري 
جلسه برگزار شده است كه خروجي خاصي نداشتند. 
حتي مدلي هم كه مي گفتند كسب وكارهاي كوچك 
بيايند ب��ه پلتفرم ها و از آنها حمايت ش��ود به مرحله 
اجرا نرسيده است و صرفاً يكسري ايده بوده كه ظاهراً 
به خاطر اختلاف س��ازمان ها و نهاده��اي مختلف و 
مش��غوليت هاي اين نهادها در دو سه ماه پاياني سال 
عملًا اتفاق خاصي نيفتاده است.« مشاور مديرعامل 
شيپور به تازگي نيز تاكيد كرد كه تغييري در وضعيت 
قبلي حاصل نشده اس��ت صرفا همان تعداد محدود 
جلساتي كه پيشتر برگزار مي شد هم برگزار نمي شود. 
او در پاسخ به سوالي درباره ابلاغ معافيت هاي مالياتي 
به كسب وكارهاي فعال در پلتفرم هاي داخلي مشمول 
اين آيين نامه گفت: بحث معافيت كس��ب وكارهايي 
كه روي اين پلتفرم ها فعال هس��تند ابلاغ شده اما ما 

پيگيري اي نكرديم.

   سياست هاي حاكميت 
در خصوص اينترنت تغيير خواهد كرد

در اين ميان اما فعالان اكوسيستم استارت آپي كشور 
مي گويند شرايط فعلي پايدار نيست و حاكميت مجبور 
مي شود سياست هايش در قبال اينترنت را تغيير دهد. 
نيما نامداري، فعال حوزه اس��تارت آپي كشور در پنل 
با موضوع »س��رمايه گذاري در آينده ديجيتال ايران« 
با اشاره به ريس��ك بالايي كه براي سرمايه گذاري در 
حوزه اقتصاد ديجيتال نس��بت به بازارهاي فيزيكي و 
سنتي وجود دارد، گفت: »حوزه هايي مثل حوزه املاك 
و حتي حوزه هايي مثل كسب وكارهاي سوپرماركتي 
در سال هاي اخير س��ودآوري زيادي داشته است. در 
ش��رايط حاضر من نمي توانم به كسي توصيه كنم كه 
وارد حوزه س��رمايه گذاري در عرصه ديجيتال شود.« 

نامداري اعتق��اد دارد در حال حاضر ب��ه جاي اينكه 
س��رمايه گذاري جديدي انجام شود، منطقي تر است 
كه سرمايه ها و كس��ب وكارهاي فعلي حفظ شوند. او 
اظهاركرد: »به باور م��ن در بهترين حالت اگر بتوانيم 
همين تيم هاي فعل��ي را با چنگ و دندان حفظ كنيم 
هم خيلي هنر كرديم. در ح��وزه اقتصاد ديجيتال، ما 
در مورد س��رمايه اي صحبت مي كنيم كه بايد در برابر 
رگولاتورهاي بي احس��اس و ن��ادان از آنها محافظت 
كنيم.« او با بيان اينكه در حال حاضر اتصال به اينترنت 
و انجام س��اده ترين كارها، مثل كد زدن، براي افراد و 
اعضاي حاضر در استارت آپ ها تبديل به يك عمليات 
پارتيزاني شده و به س��ختي انجام مي شود، اشاره كرد 
كه جذب سرمايه جديد براي كسب وكارهاي اين حوزه 
يك امر فانتزي است. او مشكلات فعلي در اكوسيستم 
استارت آپي كش��ور را بنيادي دانس��ته و اعتقاد دارد 
عناصر تداوم حيات اين اكوسيس��تم در حال نابودي 
است. او در اين خصوص گفت: »مشكل ما اين است كه 
دانشجوهاي نخبه مان هيچ دليلي ندارند كه در ايران 
بمانند. شايد در حال حاضر تيم هاي بزرگ يا اپراتورها 
در اكوسيستم س��رمايه هاي بزرگي هم تزريق كرده 
باش��ند اما هيچ يك از اين سرمايه گذاري ها، خروجي 
خاصي نداش��ته اس��ت.« اين فعال حوزه استارت آپي 
در نهايت نتيجه گيري كرد كه در چنين شرايطي هر 
س��رمايه گذاري، هر اندازه كه باهوش باشد هم در اين 

اكوسيستم با مشكل مواجه خواهد شد.

   مشكل از نگاه حاكميت 
به حوزه اقتصاد ديجيتال است

نيما نامداري يكي از مش��كلات اصلي در اكوسيستم 
استارت آپي كش��ور را نگاهي دانست كه حاكميت به 
حوزه اقتصاد ديجيتال دارد و اظهار كرد: »نگاه حاكميت 
به اين حوزه انتخابي )selective( اس��ت اما چنين 
تصوري كه بخش��ي از اقتصاد ديجيتال را بپذيريم و 
بخش��ي را كنار بگذاريم تصور غلطي است. اين فضا 
يكپارچه اس��ت و نمي توان در چنين فضايي انتخابي 
عمل كرد، يك كس��ب وكار حوزه اقتصاد ديجيتال را 
پذيرفت و كسب وكار ديگري را كنار گذاشت. نسلي كه 
به استفاده از اينترنت عادت كرده همه چيز را مي خواهد 
نگاه انتخابي ندارد.« نامداري اعتقاد دارد همانطور كه 
در خصوص ورود ويديو و ماهواره به كشور حاكميت 
و سياست گذاران ناچار به پذيرش فناوري شدند، در 
خصوص اينترنت هم دير يا زود اين اتفاق رخ خواهد داد. 

او در زمينه بيان كرد: »نهايت ظرفيت محدودسازي 
سياس��تمدار با نهايت مقاومت مردم روبرو مي شود و 
حاكميت با موج تحول ديجيتال مواجه خواهد ش��د. 
در نهايت موج اقتصاد ديجيت��ال حاكميت را با خود 
خواهد برد و مجبور مي شود به حرف مردم گوش دهد 
و سياست هاي خود درباره اينترنت را تغيير دهد.« او 
همچنين خاطرنش��ان كرد: »به اعتقاد من وضعيت 
فعلي پايدار نيس��ت و تغيير خواهد كرد. اينترنت به 
زندگي تك تك اين ۸۵ ميليون ايراني مربوط است و 
سياست هاي حاكميت در خصوص اينترنت تا دو، سه 

سال آينده تغيير خواهد كرد.«

   استراتژي اكوسيستم
تاب آوري سرمايه هاي موجود است

كيوان جامه بزرگ، عضو س��ازمان نص��ر تهران، نيز 
به تش��ريح وضعيت اقتصاد ديجيتال و اكوسيس��تم 
استارت آپي كشور پس از فيلترينگ و محدوديت هاي 
گسترده تر اينترنت پرداخت و گفت: »با اتفاقاتي كه 
به واسطه محدوديت ها رخ داد استراتژي اكوسيستم 
به تاب آوري همان س��رمايه ها و استارت آپ هايي كه 
داش��تيم تغيير كرد و ۸۰ درصد تمرك��ز ما بر حفظ 
س��رمايه گذاري هاي موج��ود معطوف ش��د.« او هم 
مانند نامداري به مس��اله مهاجرت ب��ه عنوان يكي از 
مش��كلات جدي در شرايط فعلي اشاره كرده و گفت: 
» ش��رايط اصلًا مناسب نيس��ت. در سال گذشته ۷۵ 
درصد از نيروه��اي فناپ كه از تيم ما خارج ش��دند، 

مهاجرت كردند. آنها نه به تيم هاي رقيب بلكه از ايران 
رفتند.« البته او اعتقاد دارد كه در شرايط فعلي نگاه به 
كسب وكارها و اكوسيستم استارت آپي واقع بينانه تر از 
پيش شده است: »به اعتقاد من با اتفاقاتي كه رخ داد 
نگاهمان به اكوسيستم اس��تارت آپي كشور در حال 
واقعي تر شدن اس��ت. قبلًا اين نگاه وجود داشت كه 
اكوسيستم استارت آپي ايران مي تواند اقتصاد كشور 
را نجات دهد و ش��رايط را متحول كند اما حالا نگاه به 
اين اكوسيستم دارد واقع بينانه مي شود.« جامه بزرگ 
با بيان اينكه نبايد توقع عجيبي از استارت آپ ها داشته 
باشيم، گفت: »كل سرمايه اي كه وارد استارت آپ هاي 
ايراني ش��ده به اندازه چهار برج در تهران نيس��ت اما 
رشد بسيار بالايي دارند. اين استارت آپ ها در شرايط 
فعلي به همين اندازه مي توانند رشد كنند و نمي توان 
بيشتر از اين انتظار داش��ت. در واقع، در فضايي كه به 
اس��تارت آپ ها به جاي فرصت، به عنوان تهديد نگاه 
مي شود و به جاي ديدگاه توسعه اي به آنها نگاه امنيتي 
وجود دارد نمي توانيم انتظار بيشتري از اين اكوسيستم 
داش��ته باش��يم.« كيوان جامه بزرگ نسبت به آينده 
حوزه اقتصاد ديجيتال اب��راز اميدواري كرده و گفت: 
»دنيا به سمت اقتصاد ديجيتال پيش رفته و كشور ما 
هم با تقاضايي كه در جامعه آن وجود دارد، مشكلات 
را ح��ل خواهد ك��رد. اقتصاد ديجيت��ال را نمي توان 
متوقف كرد. جامعه ايران يك جامعه توده اي نيست، 
بلكه جامعه شبكه اي است به همين دليل مي تواند از 

محدوديت هاي اينترنتي عبور كند.«

دريچه

ويژه

دانش و فن6   Wed. Jun 14. 2023    2513   چهارشنبه 24 خرداد 1402     25 ذی القعده 1444    سال دهم      شماره

اروپا به دنبال تجزيه
كسب وكار تبليغاتي گوگل

به گفته اف��راد مطل��ع رگولاتوري هاي ض��د انحصار 
اتحاديه اروپا در يك شكايت جديد ضد انحصار تجزيه 
كسب وكار تبليغاتي گوگل را بررسي مي كنند. مقامات 
قاره س��بز به دنبال كاهش سلطه اين غول امريكايي بر 
تبليغات ديجيتال هستند. به گزارش پيوست به نقل از 
وال استريت ژورنال، كميسيون اروپا، رگولاتوري ارشد 
اتحاديه اروپا، قرار است در روز چهارشنبه يك شكايت 
رسمي را عليه گوگل مطرح كند كه در آن به سوءاستفاده 
اين ش��ركت از نقش��ش به عنوان يك��ي از بزرگ ترين 
كارگزاري ها، عرضه كنن��ده و مراكز مناقصه تبليغات 
ديجيتال براي وبسايت ها و اپليكيشن هاي شخص ثالث 
اشاره شده است. پيش از اين هم بلومبرگ در گزارشي به 
احتمال شكايت اتحاديه اروپا از گوگل اشاره كرده بود. به 
گفته افراد مطلع، در حالي كه اين كميسيون در صورت 
اثبات اتهامات مي تواند دستور پرداخت غرامت بدهد اما 
رگولاتور ها باور دارند كه هيچ تغيير رفتاري نمي تواند 

نگراني هاي فعلي را رفع كند. 

برگزاري مجامع همراه اول 
در 28 خردادماه

مجامع عمومي عادي سالانه و عمومي فوق العاده شركت 
ارتباطات سيار ايران، روز يكش��نبه 2۸ خرداد ۱۴۰2 
برگزار مي ش��ود. به گزارش اداره كل ارتباطات شركت 
ارتباطات سيار ايران، مجامع »عمومي عادي سالانه« و 
»عمومي فوق العاده« صاحبان سهام شركت ارتباطات 
س��يار ايران از س��اعت ۹ صبح روز يكشنبه 2۸ خرداد 
۱۴۰2، در سالن اجتماعات ساختمان ستاره ونك تهران 
برگزار مي شود. براساس اين گزارش، استماع گزارش 
هيات مديره و بازرس قانوني، تصويب صورت هاي مالي 
سال مالي منتهي به ۱۴۰۱/۱2/2۹، انتخاب حسابرس 
و بازرس قانوني شركت، انتخاب روزنامه كثيرالانتشار، 
تعيين حق حضور اعضاي غيرموظ��ف هيات مديره، 
تعيين پاداش هيات مديره و همچنين س��اير مواردي 
كه در صلاحيت »مجمع عمومي عادي سالانه« باشد، 
از موارد دستور جلسه ذكر شده است. »مجمع عمومي 
فوق الع��اده« هم��راه اول نيز از س��اعت ۱۱ به تطابق 
اساسنامه شركت با نمونه اساس��نامه سازمان بورس 
و همچنين س��اير مواردي ك��ه در صلاحيت »مجمع 
عمومي فوق العاده« است، خواهد پرداخت. بنا بر اعلام 
اين شركت و در راس��تاي رفاه حال سهامداران همراه 
اول، امكان مش��اهده همزمان مجم��ع در روز مقرر، از 
طريق live.mci.ir فراهم است كه مشتركان همراه 
اول مي توانند به صورت رايگان اقدام به تماشاي آن كنند.

ششماهازتدوينآييننامه»حمايتازسكوهاوكسبوكارهاياقتصادديجيتال«گذشت

چشم انتظار روزنه  اميد در فضاي اينترنتي كشور

اداره کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی مازندران در نظر دارد انجام امور حمل و نقل جهت انجام مأموریتهای اداره اعم از بازرسی از کلیه واحد ها )درون 
شهری و برون شهری( در اداره کل)ستاد( و کلیه ادارات تابعه شهرستانها بصورت مناقصه عمومی یک مرحله ای را به شرکت واجد شرایط دارای 

مجوز ذیصلاح به شرح ذیل واگذار نماید.
مناقصه گزار : اداره کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی مازندران

ش�رح خدمات :  انجام امور حمل و نقل جهت مأموريتهای س��ازمان اعم از بازرسی از کليه واحد ها )درون ش��هری و برون شهری( در سازمان و کليه ادارات تابعه 
شهرستانها-  خودروهای درخواستی اداره سمند ، پژو و ... ترجيحاً مدل ۹2 و بالاتر باشد.

مدت قرارداد :  ۱2 ماه شمسی
شرایط متقاضی :  گواهی صلاحيت از اداره کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی مازندران ، تصوير آگهی تأسيس و تغييرات در روزنامه رسمی با تاريخ مجاز و معتبر ، پروانه 

کار برای انجام فعاليت های حمل و نقل ، شناسه حافظه يکتای مالياتی
میزان سپرده : 2/۶۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ريال 

   www.setadiran.ir : محل دریافت اسناد مناقصه و ارسال پاکتهای پیشنهادی : سامانه تدارکات الکترونيکی دولت)ستاد( به نشانی
مهلت دریافت اسناد مناقصه :  تا ساعت  ۱2:۰۰ روز پنجشنبه مورخ ۱۴۰2/۰۳/2۵  از طريق سامانه فوق 

مهلت ارسال پاکت های مناقصه :  تا ساعت ۱۰:۰۰ صبح روز دوشنبه  ۱۴۰2/۰۴/۰۵  از طريق سامانه فوق 
تاریخ و محل بازگشایی پاکت های پیشنهادی :  ساعت ۱۰:۰۰ صبح روز سه شنبه  ۱۴۰2/۰۴/۰۶  در اداره کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی مازندران به نشانی : 

ساری خ امير مازندرانی خ رودکی روبروی پارک کوشا سنگ ساختمان شهيد نوری 
» صرفا اسناد پاکت های پيشنهاد)ب( و )ج( دارای امضای الکترونيکی مورد پذيرش است. در جلسه بازگشايی پاکت های )ب( و )ج(، اسناد فيزيکی)کاغذی( و اسناد 
فاقد امضای الکترونيکی)دارای مهر گرم( به هيچ وجه مورد پذيرش نيست.«  توضيح اينکه برای امضاء الکترونيکی از طريق برنامه ديجيتال)مهر و موم( ، علاوه بر 
امضای مهرسازمانی شرکت ، امضای تمامی صاحبان مجاز )مدير عامل ، رئيس و ...( نيز الزامی می باشد. همچنين با توجه به تجديد مناقصه ، با شرکت يک مناقصه گر 

هم بازگشايی انجام و برنده اعلام می گردد.
ضمنا شماره تماس پشتيبانی  سامانه   ۰2۱۴۱۹۳۴  يا شماره ۱۴۵۶ آماده پاسخگويی به شما عزيزان می باشد. 

مدیر پشتیبانی اداره کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی مازندران

آگهی فراخوان مناقصه عمومی
شماره  2002003265000003

شناسه آگهي : 1510745
جمهوری اسلامی ایران

وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی
اداره کل تعاون ، کار و رفاه اجتماعی مازندران

اداره كل راه و شهرسازي استان البرز در نظر دارد مناقصه ذیل را از طریق سامانه تداركات الكترونیكي دولت برگزار نماید. لذا 
با توجه به اینكه كلیه مراحل برگزاري مناقصه اعم از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایي پاكات 
از طریق درگاه سامانه تداركات الكترونیكي دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  صورت خواهد پذیرفت، لازم 
است كلیه مناقصه گران واجد صلاحیت در صورت عدم عضویت قبلي، مراحل ثبت نام در سایت مذكور و دریافت گواهي 
امضاي الكترونیكي را جهت شركت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه تاریخ 1402/03/24 مي باشد.

فراخوان تجديد مناقصه عمومي يك مرحله اي  با ارزيابی کيفی 

نوبت اول
شناسه آگهي : 1511507

مهلت زماني دریافت اسناد مناقصه از سایت: از ساعت 09/00 صبح روز چهارشنبه مورخ 1402/03/24 لغایت ساعت 14/30 
روز دوشنبه مورخ 1402/03/29 

مهلت زماني ارائه پیشنهاد قیمت: تا ساعت 14/30 روز دوشنبه مورخ 1402/04/12
زمان بازگشایي پاكتها: ساعت 09/00 صبح روز سه شنبه مورخ 1402/04/13

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاكتها ))الف((:
آدرس: كرج- رجایي شهر )گوهردشت(-بلوار جمهوري اسلامي)رستاخیز(- خ سوم غربي- اداره كل راه و شهرسازي 

استان البرز - كد پستي: 3148715634 تلفن: 35830000-026 اطلاعات تماس سامانه ستاد: 1456

رتبه مورد نیازمبلغ برآورد )ریال(شماره فراخوان شرح پروژهردیف

تکمیل ساختمان و محوطه مرکز بهداشت محله خط 1
5 و بالاتر ابنیه4200200355900000756769149282 حصار کرج

وزارت راه و شهرسازي
شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر در نظر دارد به استناد ماده 82 قانون محاسبات عمومي و ماده 10 آیین نامه معاملات شركت اراضي تحت مالكیت خود را واقع در شبكه آبیاري و زهكشي آبپخش )اراضي بند اداره كل راه و شهرسازي استان البرز

محمد عبداله( به مساحت تقریبي 333 هكتار مطابق قوانین و مقررات موجود جهت سه دوره كشت از تیر 1402 لغایت خرداد 1405 به صورت آبي )آب مازاد دو نوبت آبیاري تكمیلي( و با مشخصات ذیل را از 
طریق مزایده عمومي و با جزییات مندرج در اسناد مزایده، با بهره گیري از سامانه تداركات الكترونیكي دولت )www.setadiran.ir (و با شماره مزایده 5002001431000003 به صورت الكترونیكي واگذار نماید. 
-تبصره: آب بهاي مصرفي مربوط به دو نوبت آبیاري تكمیلي مطابق با تعرفه آب بهاي كش�اورزي سال هاي زراعي 1403-1402، 1403-1404 و 1404-1405 محاسبه و در زمان آبیاري به صورت جداگانه 

وصول مي گردد.
- تضمین شركت در مزایده باید به صورت ضمانتنامه معتبر بانكي سه ماهه یا واریز وجه نقد به شماره حساب IR 040100004001103406375983 و شناسه حساب 941295010100000000000000000000 به 
نام تمركز سپرده جاري شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ایران ارایه گردد به پیشنهادهاي فاقد سپرده، سپرده هاي مخدوش، سپرده هاي كمتر از میزان مقرر، چك شخصي 

و نظایر آن مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد.
-هزینه خرید اسناد مزایده مبلغ 2/500/000 ریال مي باشد كه مي بایس���ت ب�ه حس�����اب ش��م��اره IR 630100004001103403018818به نام تمركز وجوه درآمد شركت آب منطقه اي بوشهر نزد 

بانك مركزي جمهوري اسلامي ایران و شناسه حساب 370103473295010000000000000001 واریز و فیش واریزي آن همراه با درخواست شركت در مزایده تحویل گردد.
-هزینه آگهي روزنامه در دو نوبت و تنظیم تعهدنامه محضري به عهده برنده مي باشد.

-زمان انتشار در سایت 1402/03/23 ساعت 9 صبح
- آخرین مهلت دریافت اسناد مزایده: 1402/03/29 ساعت 15

-تاریخ بازدید: از تاریخ 1402/03/23 ساعت 9 صبح تا تاریخ 1402/04/11 ساعت 14 
- آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت: 1402/04/12 ساعت 9 صبح 

-زمان بازگشایي: 1402/04/12 ساعت 10 صبح 
-زمان اعلام به برنده: 1402/04/13 ساعت 10 صبح

ضمنا رعایت موارد ذیل الزامي است.
1- برگزاري مزایده صرفا از طریق سامانه تداركات الكترونیكي دولت مي باشد و كلیه مراحل فرآیند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده )در صورت وجود هزینه مربوطه( پرداخت تضمین شركت 

در مزایده )ودیعه( ارسال صورت و پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن مزایده گران محترم از این طریق امكان پذیر مي باشد.
2- كلیه اطلاعات موارد اجاره شامل مشخصات، شرایط و نحوه اجاره در برد اعلان عمومي سامانه مزایده، قابل مشاهده و بررسي و انتخاب مي باشد.

3- علاقه مندان به شركت در مزایده مي بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهي الكترونیكي )توكن( با شماره هاي ذیل تماس حاصل نمایند.
4- همه قطعات به صورت یكجا و براي مدت سه سال اجاره داده مي شود و مزایده گران مي بایست پیشنهاد قیمت خود را براي كل قطعات به صورت یكجا ارایه نمایند.

مركز پشتیباني و راهبري سامانه: 1456
اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام استان ها در سایت سامانه www.setadiran.ir بخش »ثبت نام پروفایل مزایده گر« موجود است.

آدرس: استان بوشهر، شهرستان دشتستان شهر آبپخش نرسیده به روستاي بند محمد عبداله، جنوب راه روستایي

تجديد آگهي مزايده
 اجاره شماره 500200۱۴3۱000003     شماره مرجع 3

نوبت دوم

شركت آب منطقه  ای بوشهر

مورد اجاره: اجاره اراضي كشاورزي بند محمد عبداله
سال زراعي: 1402-1405

نوع كشت: آبي
میزان حق الاجاره یك قطعه زمین زراعي به مساحت 333/25 هكتار موسوم به بند عبداله واقع در آبپخش

مشخصات زمین مورد مزایده )اجاره(

مبلغ تضمین )ریال(حق اجاره )ریال(سال زراعيردیف
1140217/500/000/0001/375/000/000
2140321/500/000/0001/575/000/000
3140428/000/000/0001/840/000/000
67/000/000/0004/790/000/000جمع كل4

آگهی فقدان سند مالکيت 
نظر به اینک�ه رامتین آرمات اح�دی از ورثه مرحوم یدال�ه آرمات )به موجب 
انحصار وراثت 9709977503400686 تنظیمی شورای حل اختلاف مشهد( 
به استناد دو برگ استشهادیه گواهی امضاء شده منضم به تقاضای کتبی جهت 
دریافت س�ند مالکیت المثنی نوبت اول به این اداره مراجعه و مدعی است که 
896 فرعی از 4 اصلی بخش 09 مش�هد به علت سهل انگاری مفقود شده و لذا 
با بررسی سیس�تم جامع املاک و پرونده الکترونیک معلوم گردید سه دانگ 
مشاع از ششدانگ سند ذیل دفتر 334 و صفحه 550 ثبت و سند به نام یداله 
آرمات به شماره 819280 صادر و تسلیم شده است ، سیستم جامع املاک بیش 

از این حکایتی ندارد.
لذا به استناد مفاد ماده 120 آئین نامه قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی و متذکر 
می گردد هر کس نسبت به ملك مورد آگهی معامله انجام داده یا مدعی وجود 
سند مالکیت نزد خود می باشد، بایستی ظرف ده روز از تاریخ انتشاراین آگهی 
اعتراض کتبی خود را پیوست اصل سند مالکیت یا سند معامله رسمی به این 
اداره تسلیم نماید. بدیهی است در صورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و یا وصول 
اعتراض بدون ارائه س�ند مالکیت یا سند معامله رسمی نسبت به صدور سند 

مالكیت المثنی و تسلیم آن به متقاضی اقدام خواهد شد. م الف 406
عباس جهانی فر- رئیس ثبت اسناد واملاک منطقه دو مشهد

آگهی فقدان سند مالکيت 
نظ�ر به اینکه علی اصغر غیور حلاج به وکالت از آقای محمد صالح غیور حلاج 
)وکالتنامه شماره 17568 مورخ 1389/12/01 تنظیمی دفترخانه 111 مشهد( به 
استناد دو برگ استشهادیه گواهی امضاء شده منضم به تقاضای کتبی جهت 
دریافت س�ند مالکیت المثنی نوبت اول به این اداره مراجعه و مدعی است که 
سند پلاک 68494 فرعی از 4 اصلی بخش بخش 09 مشهد به علت سهل انگاری 
مفقود شده ولذا با بررسی سیس�تم جامع املاک و پرونده الکترونیک معلوم 
گردید ششدانگ س�ند ذیل دفتر 2179 صفحه 157 ثبت و سند به نام محمد 
صالح غیور حلاج بشماره چاپی 824934 صادر و تسلیم شده است ، سیستم 

جامع املاک بیش از این حکایتی ندارد.
لذا به استناد مفاد ماده 120 آئین نامه قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی و متذکر 
می گردد هر کس نسبت به ملک مورد آگهی معامله انجام داده یا مدعی وجود 
سند مالکیت نزد خود میباشد، بایستی ظرف ده روز از تاریخ انتشار این آگهی 
اعتراض کتبی خود را به پیوست اصل سند مالکیت یا سند معامله رسمی به این 
اداره تسلیم نماید بدیهی است در صورت عدم اعتراض بدون ارائه سند مالکیت 
یا سند معامله رسمی نسبت به صدور مالکیت المثنی و تسلیم آن به متقاضی 

اقدام خواهد شد. م الف 408
عباس جهانی فر- رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه دو مشهد



تعادل |  فرشته فريادرس |
جلسه راي اعتماد به وزير پيشنهادي صمت برگزار شد. 
اما روز قبل از جلس��ه، ح��رف وحديث هايي در فضاي 
مجازي دس��ت به دست مي ش��د، كه حكايت از ابهام 
وجعلي بودن مدارك دانشگاهي »علي آبادي« داشت. 
هرچند اين موضوع تكذيب شد، اما نمايندگان مخالف، 
از گزينه پيشنهادي صمت خواس��تار توضيح شدند. 
حاشيه ديگرش، اما دريافت حقوق 600 يورويي، معادل 
600 ميليون توماني - بخوانيد حقوق نجومي- او در ماه 
بود كه از سوي يكي از نمايندگان مطرح شد. انتقادات 
از گزينه پيشنهادي صمت به همين جا ختم نشد؛ يكي 
از نمايندگان مخالف هم با بيان اينكه مشابه برنامه هاي 
علي آبادي را مي ش��ود، از مي��دان انقلاب كپي گرفت 
و آورد، بيان كرد كه پزش��ك اطفال وزير امور خارجه 
مي شود، كسي علوم سياسي خوانده وزير كار! همين 
باعث ش��ده كشور به روز سياه بش��يند. ديگر نماينده 
مخالف هم گفت كه علي آبادي، در دوره اي كه در كشور 
سمتي داشته، مانع واردات لكوموتيو شده، حالا چطور 
مي تواند با واردات خودرو موافق باشد؟! آوردن نيروي 
اتوبوسي در صمت از سوي او نيز مورد انتقاد قرار گرفت 
و آن را براي كش��ور زهر مهلك دانستند. با همه اينها، 
وزير صمت با دفاع از خ��ود وارايه وعده هاي چندگانه 
توانست از مجموع 255 نماينده 187 نماينده را با خود 
همراه كند. بنابراين تص��دي وزارتخانه صمت، پس از 
بركناري پرحاشيه فاطمي امين وزير پيشين صمت، 
اين بار به علي آبادي سپرده شد. حال، با توجه به اينكه 
نمايندگان لايحه تشكيل وزارت بازرگاني را در دستور 
كار قرار دارند، پس از تفكيك وزارت صمت، علي آبادي 

آخرين وزير صمت دولت خواهد بود.

    جسله راي اعتماد به وزير پيشنهادي 
با توجه ب��ه اينك��ه »ابراهيم رييس��ي« رييس دولت 
سيزدهم سفر خود را به چند كشور امريكاي لاتين آغاز 
كرده، جلسه بررس��ي صلاحيت »عباس علي آبادي« 
وزير پيشنهادي صمت بنا به درخواست معاون پارلماني 
رييس جمهور و با تصميم هيات رييس��ه مجلس روز 
گذشته بدون حضور رييس جمهور و با حضور معاون اول 
دولت و رياست محمدباقر قاليباف تشكيل شد. مطابق 
آيين نامه داخلي مجلس رييس جمهور يك س��اعت 
فرصت داش��ت تا در مورد برنامه هاي وزير پيشنهادي 
صحبت كند اما با توجه به سفر خارجي، مجلس از اين 
بخش عبور كرد. سپس سخنگوي كميسيون صنايع 
و معادن و س��خنگوي كميس��يون اقتصادي گزارش 
كميسيون را ارايه دادند. سپس دو مخالف و دو موافق با 
حفظ ترتيب يك مخالف و يك موافق هر كدام 15 دقيقه 
فرصت داشتند تا مطالب خود را ارايه كنند يا زماني از 
وقت خود را به نماينده ديگري بدهند و در انتها نيز وزير 
پيش��نهادي به مدت ۳0 دقيقه به دفاع از برنامه هاي 

خود پرداخت.

   مخالفان چه گفتند؟
سيدغني نظري عضو كميس��يون اقتصادي مجلس 
جريان بررسي صلاحيت علي آبادي به عنوان مخالف 
گفت كه وزير پيشنهادي صمت برنامه اي براي توجه 
ب��ه مناطق محروم ن��دارد، س��وال اين اس��ت آيا قرار 
است همچنان ش��ركت هاي بزرگ در مناطق محروم 
سرمايه گذاري نكنند؟ او با طرح اين پرسش كه برنامه 
وزير پيش��نهادي صمت براي افزايش رايزن فرهنگي 
چيست، گفت: آيا شما با واردات خودرو مقابله مي كنيد؟ 
برنامه شما براي واردات خودروهاي كاركرده چيست؟ 
ش��ما براي تامين كالاهاي داخل��ي و توليد داخل چه 
برنامه اي داريد؟ مردم ب��ه خصوص زوج هاي جوان در 

تامين كالاهاي خانگي با مشكل مواجه هستند.

مهدي عس��گري نماينده مردم كرج در مجلس نيز به 
عنوان مخالف گفت: »وزير پيشنهادي، مديري موفق در 
يك بنگاه بزرگ صنعتي است اما در كليد واژه هايي كه 
در برنامه هاي خود تاكيد داشته است نشان مي دهد كه 
تفكر ايشان شباهت زيادي با تفكر اقتصاد سرمايه داري 
دارد. انتظار مي رود وزير پيش��نهادي نسبت خود را با 
تفكر اقتصاد نئوليبرال مشخص كند. آيا براي مديريت 
خود از صاحبان اين تفكر و حلقه نياوران بهره  خواهند 
برد؟ بنده راجع به ارز از ايش��ان س��وال كردم و ايشان 
تاكيد داشتند كه نرخ ارز را به نرخ بازار آزاد تك نرخي 
خواهند كرد. سوال اين است كه با كدام بازار قرار است 
تك نرخي شود؟ تجربه رييس كل سابق بانك مركزي 

را فراموش نكنيد.« 
جليل رحيمي جهان آبادي، هم با اش��اره به ممانعت 
علي آبادي از واردات لكوموتيو در دوره اي كه در كشور 
سمتي داشت، گفت: چطور وي مي تواند با واردات خودرو 
در حال حاضر موافق باشد. او در مخالفت با برنامه هاي 
وي، با بيان اينكه ش��ما در ح��ال تصميم گيري براي 
وزارتخانه اي هستيد كه سرنوشت مردم را رقم مي زند، 
گفت: ۴0 درص��د توليد ناخالص داخل��ي، ۳۳ درصد 
اشتغال كشور، 75 درصد صادرات غيرنفتي، واحدهاي 
صنعتي نيمه كاره، ارز تأمين نشده، خودروهاي لگن و 
بي كيفيت با برنامه هايي كه از ميدان انقلاب هم مي توان 

آنها را پرينت گرفت و ارايه كرد، قابل حل نيست.
اين نماينده خطاب به علي آبادي گفت: شما خودرو را 
8 برابر قيمت در خارج از نظم به ملت مي فروش��يد. در 
حال حاضر مصوب شده كه 176 درصد سود بازرگاني 
از خودرو گرفته مي شود و شما مي گوييد موافق واردات 
خودرو هستيد اما سابقه شما نشان مي دهد زماني كه 
سمتي داشتيد مانع واردات لكوموتيو به كشور شديد 
پس چه برنامه اي ب��راي واردات خودرو با عوارض 176 
درصد داريد. جهان آبادي رحيمي جهان آبادي در ادامه 
برنامه هاي وزير پيش��نهادي صمت را يك انشاي كلي 
دانس��ت و افزود: توليد حداكثري در معدن و سيمان 
يك انشا است. شما نمايندگان امين مردم هستيد و در 
حال رأي دادن به يك انشا به جاي برنامه براي وزارتخانه 
صمت هس��تيد و ممكن اس��ت 6 ماه ديگر همين جا 

بايستيد و بگوييد وزير بايد استيضاح شويد.

   از مدرك جعلي 
تا حقوق 600 ميليون توماني!

جلال محمودزاده نماينده مردم مهاباد هم كه به عنوان 
مخالف، صحبت مي ك��رد، اين پرس��ش را مطرح كرد 
كه ما از كجا مطمئن باش��يم وزير صمت در دام مافياي 
خودروسازي نخواهد افتاد؟ او گفت: انتظار مي رود وزير 
پيش��نهادي برنامه هاي خود را براي ساماندهي صنعت 
خودروس��ازي اعلام كند. او با بيان اينكه در فراكسيون 
انقلاب از 1۴0 نماينده حاضر تنها ۹1 نماينده راي مثبت 
به شما دادند اين پرسش را مطرح كرد كه علت مخالفت 
اين تعداد از همفكران شما چيست؟ اين نماينده در ادامه 
اين راهم گفت كه افش��اگري در رسانه ها از شما صورت 
گرفته ك��ه انتظار مي رود درباره آنه��ا توضيح دهيد؛ آيا 
درست است كه در مپنا و در مسووليت قبلي كه داشتيد با 
يورو معادل 600 ميليون تومان ماهانه حقوق مي گرفتيد؟ 
اين يعن��ي حقوق نجومي. او همچني��ن افزود: در بحث 
مدرك تحصيلي ش��ما نيز ابهاماتي مطرح است. تاريخ 
پذيرش شما در مقطع ليسانس س��ال 58 بوده و تاريخ 
اخذ ليسانس شما از دانشگاه شريف سال 68 است يعني 
10 سال طول كشيده تا ش��ما ليسانس خود را دريافت 
كنيد. ابهاماتي در بحث تاريخ اخذ مدرك تحصيلي شما 
با تاريخ استخدام شما وجود دارد. شما در سال 65 عضو 
هيات علمي دانشگاه امام حسين شديد يعني در تاريخي 

كه ليسانس خود را دريافت نكرده بوديد؟ 

    موافقان چه گفتند؟ 
اما مهرداد گودرزوند نماينده رودبار كه به عنوان موافق 
صحبت مي كرد، گفت: آقاي علي آبادي فردي توانمند 
در بعد اجرايي و عملكردي است اما برخي بدون آنكه يك 
صفحه از برنامه هاي او را خوانده باشند با او مخالفت كرده 
و حتي مجلس را متهم مي كنند. نبايد منافع شخصي را 
بر منافع مردم ترجيح دهيم كه اين ظلم به مردم است. 
حبيب الله دهمرده نماين��ده مردم زابل در مجلس هم 
به عنوان موافق با بيان اينكه وزير پيش��نهادي، برنامه 
علمي و كارشناسي دارد، گفت: علي آبادي شجاع است 
و مي تواند »نه« بگويد و اهل رانت و باج دادن نيس��ت 
و عمليات��ي كار مي كند. محمدمه��دي زاهدي عضو 
كميسيون آموزش، تحقيقات و فناوري مجلس هم به 

عنوان موافق تاكيد كرد كه وزير پيشنهادي، آشنايي 
خوبي با بخش خصوصي دارد. محمدرضا پورابراهيمي 
رييس كميس��يون اقتص��ادي مجلس ني��ز به عنوان 
مواف��ق گفت: رويكردهاي وزير پيش��نهادي صمت با 

ماموريت هاي كميسيون اقتصادي انطباق دارد. 

   وعده هاي علي آبادي 
پس از اس��تماع نظ��ر موافق��ان و مخالف��ان، »عباس 
علي آب��ادي« وزي��ر پيش��نهادي صم��ت در دف��اع از 
برنامه هايش در جلسه علني روز گذشته مجلس به ايراد 
سخنراني پرداخت. او در خلال صحبت هايش گفت كه 
بايد از سرمايه هاي خرد مردم و بازار سرمايه براي تامين 
مالي پروژه ها استفاده كنيم. علي آبادي افزود: به عنوان 
كس��ي كه از كف صنعت آمده ام، راهبردهاي ارايه شده 
در برنامه خود را راهبردهاي باارزشي مي دانم. »حمايت 
از توليد مش��ترك با برندهاي معتبر بين المللي« يكي 
از اي��ن راهبردهاس��ت. برنامه راهبردي دوم »توس��عه 
زيرساخت هاي تجاري با استفاده از ديپلماسي تجاري 
اقتصادي» است. »بازآفريني و اصلاح حكمراني بخش 
صنعت و معدن« با تاكيد بر تنظيم گري، تسهيل گري و 
نظارت و كاهش تصدي گري و عدم قطعيت محيط هاي 
كلان، ديگر استراتژي ما است. او تاكيد كرد كه دولت بايد 
تصدي گري را كاهش دهد، به طور مثال در حوزه خودرو 
يكي چالش ها تصدي گري است، كه بايد تا جاي ممكن 
تصدي گ��ري را كاهش دهيم. »ايج��اد زنجيره ارزش، 
حمايت از نوآوري و قابليت ارتقاي فناورانه را با تمركز بر 
تحول ديجيتال، استفاده از ابزارهاي تامين مالي بنگاه هاي 
توليدي و توسعه سرمايه گذاري داخلي و خارجي، تجميع 
مجموعه شركت هاي كوچك در شهرك هاي صنعتي و 

نظارت بر قيمت گذاري و... « از ديگر برنامه هاي او بود. 
در ادامه و با درخواست رييس مجلس اعضاي دولت كه 
در صحن حضور داشتند، جلسه را ترك كردند و روند 
راي گيري براي صلاحيت وزير پيشنهادي صمت آغاز 
و تعرفه هاي راي گيري بين نمايندگان پخش شد. پس از 
اتمام راي گيري، نمايندگان مجلس با 187 رأي موافق، 
58 رأي مخالف، 8 رأي ممتنع و 2 رأي باطله از مجموع 
255 نماينده حاضر در صحن، تصدي وزارتخانه صمت 

را به علي آبادي سپردند.
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زمان برگزاري انتخابات
هيات رييسه اتاق ايران 

رييس انجمن نظارت بر انتخابات اتاق ايران مي گويد: 
انتخابات هيات رييس��ه ات��اق ايران، طب��ق برنامه از 
پيش تعيين ش��ده و در زمان مقرر يعني يكشنبه 28 
خرداد برگزار خواهد ش��د. حسين ميرمحمدصادقي، 
رييس انجمن نظارت بر انتخابات در واكنش به برخي 
گمانه زني ها مبني بر تغيير زمان برگزاري انتخابات هيات 
رييسه اتاق ايران، اعلام كرد كه انتخابات در همان زمان 
تعيين شده يعني يكشنبه 28 خرداد برگزار مي شود. 
او خاطرنش��ان كرد: تا اين ساعت نامه رسمي از وزارت 
اطلاعات درب��اره تاييد صلاحيت كانديداي انتخاباتي 
دريافت نكرديم، با اين وجود انتخابات را بدون تغيير و بر 

اساس زمان بندي قبل برگزار مي كنيم. 

احتمال خروج »تن ماهي و رب« 
از شمول قيمت گذاري پيشيني

در پي درخواست سنديكاي صنايع كنسرو ايران، معاون 
اول رييس جمهوري اخيرا در نامه اي به سرپرست سابق 
وزارت صمت خواس��ته بود كه اقدام لازم براي تسريع 
در خروج كنس��روهاي ماهي تن و رب گوجه فرنگي از 
شمول قيمت گذاري پيشيني انجام شود. اوايل خرداد 
ماه، س��يد محمد ميررضوي - دبير سنديكاي صنايع 
كنسرو ايران - طي نامه اي به معاون اول رييس جمهوري 
و رييس ستاد تنظيم بازار، گفته بود كه ستاد تنظيم بازار 
كش��ور در پايان سال 1۴00 بدون در نظر گرفتن همه 
جوانب كارشناسي، كنسرو ماهي تن و كنسرو رب گوجه 
فرنگي را مشمول قيمت گذاري پيشيني كرد. ميررضوي 
در اين نامه درخواست كرده بود كه در كوتاه ترين زمان 
ممكن كنسرو ماهي تن و كنس��رو رب گوجه فرنگي 
از شمول قيمت گذاري پيش��يني خارج شود. معاون 
اول رييس جمهوري نيز اخيرا در نامه اي به سرپرست 
سابق وزارت صمت خواست كه اقدام لازم براي تسريع 
در خروج كنس��روهاي ماهي تن و رب گوجه فرنگي از 
شمول قيمت گذاري پيشيني انجام شود. گفتني است؛ 
در نيمه اول سال گذشته قيمت تن ماهي ۳۹ هزار تومان 
و رب گوجه 800 گرمي ۴5 هزار تومان تعيين ش��ده و 
تاكنون نرخ مصوب تغيير نكرده است. توليدكنندگان 
خواستار اين هستند كه به جاي قيمت گذاري پيشيني، 
يعني لزوم دريافت مجوز براي تغيير قيمت محصولات، 
مشمول قيمت گذاري پسيني باشند. يعني دستگاه هاي 
ناظر بر قيمت محصولات جديد آنها نظارت كنند و در 
صورت تخلف و گران فروش��ي با آنها برخورد كنند، اما 

مجبور به اخذ مجوز افزايش قيمت نباشند.

تقدير رييس سازمان بنياد شهيد 
و امور ايثارگران از مديرعامل 

شركت شهرك هاي صنعتي فارس
در مراسمي از مديرعامل شركت شهرك هاي صنعتي 
فارس به عنوان برگزيده بخش خادمين ايثارگران در 
»سومين همايش تجليل از خادمين ايثارگران و مروجين 
فرهنگ ايثار، جهاد و شهادت« تجليل شد. در اين مراسم 
كه با حضور مشاور وزير صنعت، معدن و تجارت در امور 
ايثارگران و رييس سازمان صمت فارس برگزار شد، لوح 
تقدير معاون رييس جمهور و رييس سازمان بنياد شهيد 
و امور ايثارگران به سيد مصطفي هاشمي مديرعامل 
شركت شهركهاي صنعتي فارس اهداشد. مشاور وزير 
صمت در امور ايثارگران در اين مراسم با اشاره به بررسي 
و ارزيابي هاي انجام شده درسطح وزارت صمت از عملكرد 
مديران در حوزه اجراي قوانين مرتبط با ايثارگران گفت: 
مديرعامل شركت شهرك هاي صنعتي فارس از مديراني 
اس��ت كه در اين ارزيابي ها انتخاب شده است. حسن 
ممتحن خدمت رساني برگرفته از از فرهنگ ايثارگري 
در امورات محوله را راهگشا دانست و گفت: بسياري از 
مشكلات كشور به شكل جهادي حل خواهد شد . وي با 
مثبت ارزيابي كردن فعاليت ها، اقدامات و خدمات انجام 
شده در حوزه ايثارگران در شركت شهرك هاي صنعتي 
فارس گفت: ترويج فرهنگ ايثار و ش��هادت در جامعه 
وظيفه اي همگاني است. مش��اور وزير صنعت، معدن 
و تجارت در امور ايثارگران تكري��م ايثارگران و ترويج 
فرهنگ ايثار را يك ضرورت در جامعه امروز دانست و 
ادامه داد: اشاعه اين فرهنگ، موجب گسترش فرهنگ 

كار مخلصانه و نيز پيشرفت امور در جامعه خواهد شد.

اخطار وزارت صمت
به سكه فروشان

مدي��ركل صنايع خ��لاق و ورزش��ي وزارت صمت در 
گفت وگو با تس��نيم، پيرامون همكاري اصناف طلا و 
جواهر در فرآيند ثبت معاملات سكه و طلا، گفت: بحث 
آموزش ضوابط اجرايي تبصره ۴ ماده 18 و آموزش كار 
با سامانه جامع تجارت از چند ماه گذشته شروع شده 
است و در شهرهاي مختلف در حال پيگيري و اجراست، 
طبيعتاً در فرآيند اجراي هر قانون جديدي ممكن است 
به علت ناآگاه��ي برخي اعضاي صنفي، مقاومت هايي 
صورت بگيرد. محمدرضا زارع برزش��ي در ادامه افزود: 
در رابطه با الزام قانوني ثبت معاملات س��كه در سامانه 
جامع تجارت به نظر نمي رس��د كه اعضاي اصناف در 
مخالفت با قانون بحثي داشته باشند؛ بلكه برخي اعضا 
نسبت به ابهامات طرح، برخي ديگر از نكات اجرايي دچار 
اشكال هستند كه برگزاري جلسات آموزشي مستمر و 
اطلاع  رساني  هاي صورت گرفته در جهت كاهش اين 
ابهامات بوده اس��ت. زارع در ادامه گفت: برخي اعتقاد 
دارند حركت صنف طلا به سمت مكانيزه كردن فرآيندها 
به دليل سنتي بودن برخي از آنها زمان بر است و به همين 
دليل با اجراي سريع طرح مخالف اند و آن را به ضرر صنف 

طلا و جواهر مي دانند.

شركت گاز استان زنجان
به 393 هزار مشترك گاز طبيعي 

خدمات ارايه مي كند
مديرعامل ش��ركت گاز اس��تان زنجان اعلام كرد: گاز 
زنجان تاكنون ۳۹2 هزار و ۹6 مشترك گاز طبيعي را 
در بخش هاي مختلف خانگي، تجاري و صنعتي جذب 
كرده است. به گزارش روابط عمومي شركت گاز استان 
زنجان، رحيم س��ليماني نژاد گفت: با جذب 12 هزار و 
۳52 مشترك جديد در سال 1۴01؛ مجموع مشتركين 
گاز در استان زنجان به ۳۹2 هزار و ۹6 مشترك افزايش 
يافته است. وي اظهار كرد: از اين تعداد؛ 27۴ هزار و 8۹۳ 
مشترك در شهرها و 117 هزار و 20۳ مشترك نيز در 
روستاهاي استان به شبكه سراسري گاز متصل شده اند. 
مديرعامل شركت گاز استان زنجان افزود: به لحاظ نوع 
مصرف؛ هم اكنون ۳57 هزار و 620 مشترك به بخش 
خانگي، ۳2 هزار و ۴۳ مش��ترك به بخش مشتركين 
عمومي و 2 هزار و ۴۳۳ مشترك نيز به بخش صنعتي 
اختصاص دارد. سليماني نژاد ادامه داد: اقدامات انجام 
شده نشان دهنده عزم گاز زنجان در زمينه گازرساني براي 
بهره مندي مناطق دور افتاده و محروم استان از اين نعمت 
الهي براي ايجاد آسايش، رفاه اجتماعي، اشتغال زايي، 
ايمني بيشتر و توسعه پايدار است. اين امر در حالي است 
كه شركت گاز براي نصب هر علمك براي خانه يا مجتمع، 
چندين برابر هزينه مي كند و نصب آن كاملا رايگان بوده و 

مشتركين عزيزهزينه اي پرداخت نمي كنند. 

مديرعامل ذوب آهن از پروژه هاي 
مهم اين شركت خبر داد

ذوب آهن اصفهان ب��ه عنوان بنيانگذار توليد فولاد در 
ايران با تلاش و كوشش شبانه روزي كاركنان خود طي 
سال هاي اخير و در شرايط سخت تحريم، دستاوردهاي 
قابل توجهي در راستاي برآورده ساختن نيازهاي كشور 
در عرصه هاي گوناگون به ثبت رس��انده است. يكي از 
موفقيت هاي اين شركت بهبود عملكرد مالي در طول 
سنوات گذشته و همچنين انعكاس آن بر روي تارنماي 
كدال مي باشد كه مورد توجه قرار گرفته است. با اين حال 
آنچه كه در ماه هاي اخير توانسته نگاه فعالان بازار سهام 
را به خود جلب كند، روند صعودي حاكم شده بر بازار 
سهام بود كه طبيعتاً به دليل پتانسيل هاي موجود در 
ذوب آهن اصفهان، شامل حال نماد اين شركت در بازار 
سهام نيز شده است.  بررسي ها نشان مي دهد قيمت هر 
سهم ذوب آهن اصفهان در ميانه آبان ماه سال گذشته 
پس از طي يك مسير نزولي، در ريل صعود قرار گرفت 
و روند مثب��ت آن در روزهاي اوج بازار س��ال جاري به 
محدوده 567 توماني رسيده است. از اين رو هم اكنون 
به واسطه اين صعود 18۹ درصدي، اين سوال جدي در 
ذهن سرمايه گذاران شكل گرفته است كه آيا »ذوب« بر 
روي تابلوي معاملات باز به رشد بيشتري دست مي يايد؟ 
مهدي كوه��ي مديرعامل ذوب آه��ن اصفهان طي 
مصاحبه خود نشان داد كه پاسخ اين سوال، مثبت است.  
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سكاندار جديد ساختمان سميه 

رييساتاقتهرانتشريحكرد

 6  عامل عدم تحقق سند چشم انداز ۲0 ساله 
رييس اتاق تهران عوامل عدم دستيابي به اهداف سند 
چشم انداز 20 ساله را تشريح كرد. محمود نجفي عرب 
در دومين نشست هيات نمايندگان اتاق تهران با اشاره 
به تدوين برنامه هفتم توسعه اظهار داشت: دولت در 
ارديبهشت 1۴02 از برنامه توسعه هفتم كه دو سال 
نيز تدوين آن به تعويق افتاده بود، رونمايي كرد. در اين 
سند رشد اقتصادي در برنامه سالانه 8 درصد در نظر 
گرفته شده و رشد تشكيل ناخالص سرمايه گذاري نيز 

22.6 درصد پيش بيني شده است.
رييس ات��اق بازرگاني تهران اف��زود: در برنامه هفتم 
همچنين رشد موجودي س��رمايه 6.5 درصد، رشد 
اش��تغال معادل يك ميليون در س��ال يا ۳.5 درصد، 
متوس��ط نرخ تورم در پايان برنامه هفتم ۹.5 درصد، 
رشد بهره وري كل در واحد توليد كه ۳5 درصد سهم 
رشد اقتصادي را تشكيل مي دهد 2.8 درصد و متوسط 
رشد نقدينگي در هر سال 20.۴ درصد و در پايان برنامه 

نيز 1۳.8 درصد در نظر گرفته شده است.
وي ادامه داد: متوس��ط رشد صادرات نفتي در برنامه 
هفته توسعه 12.۴ و غيرنفتي 22.6 درصد و متوسط 
رشد واردات كالا 16.2 و همچنين رشد اعتبارات تملك 
دارايي هاي سرمايه اي ۴۴ و متوسط نسبت درآمدهاي 
عموم��ي به هزينه اي ۹۴ درصد و متوس��ط نس��بت 
درآمدهاي هزينه هاي عمومي به هزينه اي در س��ال 
پايان برنامه توسعه هفتم 100 درصد تعيين شده است.

    جزييات رشد اقتصادي در برنامه هفتم
نجف��ي عرب اظهار داش��ت: براي رش��د اقتصادي 8 

درصدي در برنامه هفتم توسعه برنامه ريزي شده است 
تا اين رشد از 5.5 درصد رشد بخش كشاورزي و 1۳.۳ 
درصد رشد حوزه نفت و همچنين رشد 11.8 درصد 

معدن و 8.5 درصدي صنعت محقق شود.
وي افزود: براي دستيابي به رشد اقتصادي 8 درصدي 
در برنامه هفتم توسعه همچنين تحقق طرح هاي آب ، 
برق و گاز بايد به صورت متوس��ط 8.1 درصد و حمل 
و نقل انبارداري ۹.7 درصد و متوس��ط رش��د تحقق 
ارتباطات 10.۹ باشد كه در مجموع براي تحقق رشد 
در اين بخش ها به طور متوسط به ميزان 60 هزار همت 

سرمايه گذاري نياز است.

نجفي عرب همچنين به برنامه سند چشم انداز 20 ساله 
اشاره كرد و گفت: برنامه هفتم توسعه، چهارمين برنامه 
از سند چشم انداز 20 ساله است كه بر اساس آن مقرر 
شد كه رشد اقتصادي سالانه 8 درصد باشد و اقتصاد 
كشور در مقايسه با ساير كشورها منطقه رتبه اول را به 
دست آورد كه در برنامه سند چشم انداز مقرر شده بود 
با رفع موانع توليد و بهبود بهره وري ۳ درصد از 8 درصد 

رشد اقتصادي را از بهره وري حاصل كنيم.
وي اظهار داش��ت: بنابراين دول��ت در ابتداي برنامه 
هفتم توسعه، نتايج حاصل از سه برنامه قبلي در سند 
چشم انداز 20 ساله را عنوان كرده كه بر اساس اعلام 

دولت رشد اقتصادي در طول ۳ برنامه گذشته سالانه 
حدود 1.8 درصد بوده است و بهره وري عوامل توليد در 

طول دو دهه گذشته رشد منفي داشته است.
ريي��س ات��اق بازرگاني ته��ران با بي��ان اينكه مركز 
پژوهش هاي مجلس عوامل داخلي و بين المللي عدم 
دستيابي به اهداف برنامه چشم انداز 20 ساله را اعلام 
كرده است، گفت: حدود 1۴.6 درصد دليل عدم اجراي 
برنامه مربوط به عدم تس��هيل امور مربوط به بخش 
خصوصي اس��ت، همچنين حمايت ناكافي از بخش 
خصوصي، طولاني ب��ودن فرآيند اخذ مجوزها و نبود 
يا كمبود نيروي متخصص، مشكلات اخذ تسهيلات 
از بانك ها و صندوق توسعه ملي، شرايط بين المللي و 
موانع خارجي و عدم وجود زير ساخت در جهت ارايه 
خدمات الكترونيكي مناسب از جمله عوامل داخلي 
عدم دسترس��ي به اهداف سند چش��م انداز 20 ساله 

عنوان شده است.
وي افزود: شرايط بين المللي و موانع خارجي 7.8 درصد 
و مشكلات اداري سهم 2۹.5 درصدي در رسيدن به 
سه برنامه قبلي سند چشم انداز 20 ساله داشته است.

نجفي عرب با بيان اينكه برنامه هفتم توسعه به زودي 
توس��ط دولت تقديم مي ش��ود، گفت: لازم اس��ت تا 
عواملي كه به عنوان عوامل عدم موفقيت و دستيابي 
در برنامه هاي گذشته توسط مركز پژوهش ها عنوان 
شده است مورد توجه قرار گيرد و اين موانع رفع شود 
تا در برنامه هفتم توسعه كه در واقع چهارمين برش از 
سند چشم انداز 20 ساله كشور است با عدم دستيابي 

با اهداف مواجه نشويم.

خبرهاي خوش از تلاش دولت 
براي تحقق شعار سال رهبري

واكنش بازارهاي مالي و ارزي و كنترل تورم طي هفته 
گذشته گوياي تلاش مضاعف مسوولان كشور در سال 
جديد است. همت مضاعف براي فتح قله هاي ديپلماسي 
از سوي دولت در حوزه هاي مختلف، تاكنون نتايج خوبي 
به همراه داشته است. افت تلاطم بازارهاي ارزي، مالي، 
معيشتي و... ملموس است. تاكيدات رهبري در ابتداي 
سال جديد انرژي مضاعفي به مس��وولان براي درك 
وضعيت معيشتي مردم وارد كرد كه در همين راستا تنها 
بخشي از تلاش مسوولان در حوزه سياست خارجي كه 

قابل رصد و پايش است، مرور مي شود.
1- تلاش براي خروج امارات از ائتلاف دريايي ضد ايراني 

است و اعلام رسمي آن توسط اين كشور 
2- تلاش براي انتخاب ايران به عنوان يكي از نواب رييس 
مجمع عمومي سازمان ملل متحد كه اين امر خود نتيجه 

تعاملات جديد ميان ايران و عربستان است.
۳- تلاش براي انتخاب ايران به عنوان گزارشگر كميته 
خلع سلاح سازمان ملل كه با واكنش منفي و ناراحتي 

شديد رژيم صهيونيستي مواجه شده است.
۴- تلاش براي رياست ايران بر كميته اجتماعي شوراي 

حقوق بشر سازمان ملل 
5- تلاش براي حل و فصل اختلافات چندساله ايران و 
تركمنستان در حوزه انرژي، پرداخت بدهي ايران به اين 

كشور و قرارداد جديد واردات گاز 
6- تلاش براي حضور رسمي ايران در نشست بريكس 
كه به زودي زمينه آغاز مراحل عضويت را در اين اتحاديه 

فراهم خواهد ساخت.
7- تلاش براي انعقاد قراردادهاي بسيار مهم اقتصادي 

با كشور اندونزي 
8- تلاش براي انعق��اد قراردادهاي مهم اقتصادي و.. با 

كشور سوريه 
۹- تلاش براي فرآين��د دلارزدايي از ارتباطات تجاري 

ايران با چندين كشور طي دو ماه گذشته 
10- تلاش براي تكميل شدن فرآيند عضويت ايران در 

پيمان شانگهاي و فرصت هاي بزرگ اقتصادي 
خبر هاي خوش از دولت تلاشگر كه در حوزه هاي مختلف 
كشور به زودي رونمايي مي شود در راستاي رفع دغدغه 
رهبر معظم انقلاب اسلامي با اعلام شعار سال جديد براي 

آحاد مردم است.
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خبرروز

تهران۵روزآيندهتندبادراتجربهميكند
وضعيت جوي استان تهران طي ۵ روز آينده پديده غالب در سطح استان وزش باد در بعضي ساعات وزش باد شديد در نقاط 
مستعد همراه با خيزش موقت گردوخاك و در ارتفاعات گاهي رگبار پراكنده و رعدوبرق پيش بيني مي شود. از روز چهارشنبه 
در ادامه تناوب فعاليت س��امانه بارشي آسمان قس��متي ابري به تدريج افزايش ابر و در بيشتر نقاط استان بارش پراكنده با 
احتمال رعدوبرق و در ارتفاعات گاهي رگبار و رعدوبرق مورد انتظار است. همچنين لازم به ذكر است با توجه به شرايط جوي، 
در بعضي ساعات افزايش موقتي غبار ناشي از گردوخاك انتقالي و پايداري نسبي، در نواحي مركز و جنوبي استان دور از انتظار 

نيست. بنا به اعلام سازمان هواشناسي، بهتر است افراد از حضور در كنار رودخانه ها يا رفتن به ارتفاعات خودداري كنند. 

جمعیتهلالاحمراستانکهگیلويهوبويراحمددرنظرداردپروژهایبامشخصاتبهشرحذيلراازطريقمناقصه
عمومیيکمرحلهایباارزيابیکیفیهمزمانبهپیمانکارانواجدازطريقدرگاهسامانهتدارکاتالکترونیکی
دولتبهآدرسwww.setadiran.irواگذارنمايد.تاريخانتش�ارفراخوانمناقصهدرسامانه1402/03/24

میباشد.
٭٭٭محلدريافتاسنادمناقصهازدريافتتاتحويلازطريقدرگاهمذکورخواهدبود.

آدرس:ياسوج-جمعیتهلالاحمراستان-دبیرخانهجمعیتانجاممیپذيرد.07433228121

آگهیدعوتبهمناقصهعمومیيکمرحلهای

1-سايراطلاعاتوجزئیاتمربوطدراسنادوشرايطمناقصهمندرجدرسامانهستادايرانذکرشدهاست.
٭٭آگهیمناقصهدرسايتس�امانهتدارکاتالکترونیکیدولت)س�تاد(بهآدرسwww.setadiran.irو

همچنیندرسايتپايگاهملیمناقصاتبهآدرسhttp://iets.mporgقابلرويتمیباشد.
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رويخطخبر

هزينهماهانه۱۰ميليونتومانيبيماراناوتيسمدركشور
مديرعامل انجمن اوتيسم ايران از هزينه ماهانه ۱۰ 
ميليون تومان براي بيماران طيف متوسط و شديد 
اوتيس��م در كشور خبر داد. س��عيده صالح غفاري 
گفت: بلوغ شنيدن و رس��يدگي به اين موضوع را 
در اين دوره ش��ورا شاهد هستيم. از بين هر يكصد 
نفر كودك متولد شده يك كودك مبتلا به اوتيسم 
در كشور وجود دارد كه جامعه را تحت الشعاع قرار 
مي دهد. در حال حاضر بي��ش از ۴۰ هزار خانواده 
شناسايي ش��ده داريم اما به نظر مي رسد حداقل 
۱۰۰ هزار خانواده اوتيس��مي داش��ته باشيم. او با 
تاكيد ب��ر اينكه خانواده هايي ك��ه داراي كودكان 
زير شش سال هستند بايد به مراكز مراجعه كنند، 
افزود: اوتيس��م درمان ندارد و بايد متخصصاني از 
بخش هاي مختلف حضور داشته باشند تا به افراد 
مبتلا به اوتيس��م كمك كنند. مديرعامل انجمن 
اوتيسم ايران با اشاره به شناسايي ۲۳ سازمان براي 
رسيدگي به مشكلات اوتيسم افزود: اگر رسيدگي 
به كودكان مبتلا به اوتيس��م انجام ش��ود قابليت 
بهبود دارد و اف��راد مبتلا مي توانن��د در آينده در 

جامعه حضور داش��ته باشند كه نيازمند همكاري 
اين ۲۳ سازمان اس��ت. از اين ميان وزارت آموزش 
و پرورش، بهزيستي و وزارت بهداشت سه سازمان 
اصلي هس��تند. او ادامه داد: از س��وي ديگر برخي 
اقدامات ديگر نيز قابليت تحقق دارد از جمله اينكه 
فروش��گاه هاي ش��هروند مي توانند فروشگاه هاي 
دوستدار اوتيسم باشند. مراكز درماني شركت شهر 
س��الم مي توانند مراكز دوس��تدار اوتيسم باشند. 
مديرعامل انجمن اوتيس��م ايران با اشاره به اينكه 
در كش��ور هيچ كلينيك تخصصي مناسبي براي 

رسيدگي به كودكان مبتلا به اوتيسم وجود ندارد، 
افزود: امروز با مصوبه شوراي قبلي در آخرين روزي 
كه از شورا خارج مي شدند توفيق حمايت به شوراي 
شش��م رس��يد؛ به طوري كه گودبرداري مجتمع 
مرتبط با اين موضوع در عي��د غدير انجام خواهد 
ش��د كه خيرين داخل و خارج از اي��ران در اين امر 
مشاركت دارند و حمايت شورا نيز مي تواند اثرگذار 
باشد. او با اشاره به اينكه شهر دوستدار اوتيسم نياز 
به حمايت شورا دارد، افزود: حداقل در چهار پهنه 
مي توان يك خان��ه را براي خانواده هاي اوتيس��م 
ايجاد كرد كه ناچار نش��وند مس��ير طولاني را طي 
كنند. در حال حاضر خانه اوتيس��م ۱۱۰۰ كودك 
تحت پوشش دارد. صالح غفاري از شهرداري تهران 
براي ارايه طرح ترافيك به خانواده هاي داراي فرزند 
مبتلا به اوتيس��م تقدير كرد و افزود: اين كودكان 
نمي توانند با اتوبوس و مترو در س��طح شهر تردد 
كنند. هزينه هاي بيماران مبتلا به اوتيسم بالاست به 
شكلي كه خانواده ها ماهيانه بايد ۱۰ ميليون تومان 

براي طيف متوسط و شديد اوتيسم هزينه كنند.

رويداد

»منهستم؛چونتوخوناهداميكني«
ماجراي تاسيس سازمان ملي انتقال خون، روند توسعه و 
روزآمد شدن آن در كشور، اهداي خون كاملا داوطلبانه، 
سهم گروه هاي سني و جنسي در اهداي خون، سلامت 
خون هاي اهدايي ايرانيان و ... از جمله مباحثي اس��ت 
كه مديركل انتقال خون اس��تان تهران در آستانه روز 
جهاني اهداي خون به تش��ريح آن پرداخت و در عين 
حال در پاسخ به برخي شبهات تاكيد كرد كه خون هاي 
اهدايي مردم قابل انتقال به خارج از كشور نيست؛ چراكه 
شاخص هايي كه براي سلامت اهداي خون در نظر گرفته 
مي شود، كشور به كشور متفاوت است. دكتر سيد منتظر 
شبّر با اشاره به شعار روز جهاني اهداي خون مبني بر »من 
هستم؛ چون تو خون اهدا مي كني«، گفت: شعار همه 
ساله با مش��اركت و نظرات كشورهاي مختلف توسط 

سازمان بهداشت جهاني انتخاب مي شود.

از»خونفروشي«
تاتاسيسسازمانمليانتقالخون

او با اشاره به اينكه سابقه اولين تزريق خون در كشور ما به 
سال هاي ابتدايي دهه ۲۰ خورشيدي باز مي گردد، اظهار 
كرد: در واقع در اين سال ها با توجه به نوپا بودن طب انتقال 
خون و ناآشنا بودن اذهان عمومي با اين مقوله، دريافت 
خون از داوطلبان براي تزريق به بيماران به سختي انجام 
مي ش��د و راضي كردن افراد براي اهداي خون عمدتا به 
ابتكار عمل پزشك بستگي داشت. بيمارستان هاي ارتش و 
مراكز جمعيت شير و خورشيد سرخ ايران از اولين مراكزي 
بودند كه به صورت سيستماتيك اقدام به جمع آوري خون 
از ميان اعضا و داوطلبان خود كردند. س��يد منتظر شبّر 
تاكيد كرد: با توجه به مشكلات و عوارض ناشي از تعدد 
متوليان امر انتقال خون، فعاليت سودجويانه بنگاه هاي 
خصوصي، طرح اوليه تاسيس يك سازمان مستقل براي 
ساماندهي سيستم تامين خون و فراورده هاي خوني شكل 
گرفت تا اينكه در نهايت سازمان ملي انتقال خون ايران در 

نهم مرداد ماه ۱۳۵۳ تاسيس شد.

مردان؛بيشتريناهداكنندگانخون
درايرانوجهان

وي با بيان اينكه در تمام دنيا جمعيت بيش��تري از 

اهدا كنندگان خون را مردان تشكيل مي دهند، اظهار 
كرد: تقريبا ت��ا ۹۰ درصد اهدا كنندگان خون آقايان 
هستند و اين شرايط به دلايل مختلفي از جمله شرايط 
جسمي خانم ها اس��ت كه نگرانند كم خوني داشته 

باشند و خون اهدا نمي كنند.

چالشاهدايخوندربانوان
مديركل انتقال خون استان تهران با اشاره به اينكه اين 
يك باور غلط در ميان بانوان است، تصريح كرد: ما مدت ها 
است دستگاه سنجش فقر خون و آنمي در اختيار داريم و 
هر خانمي كه به ما مراجعه كند مي توانيم با يك آزمايش 
ساده از نوك انگشت فرد به او اعلام كنيم كه آيا كم خوني 
دارد يا خير؟ در اين رابطه بانوان نبايد نگراني داشته باشند؛ 
چراكه پزشكان مجرب ما در مصاحبه اوليه اگر كمترين 
ش��كي به كم  خوني فرد كنند از او تس��ت هموگلوبين 

مي گيرند تا اهداي خون بدون نگراني انجام شود.

جمعيت۵درصديزنان
اهداكنندهخون

وي افزود: اين آمار اه��داي خون پايين بانوان يك نوع 
چالش است. ما س��لامت و كم خوني افراد را به شكل 
بسيار تخصصي بررسي مي كنيم و در صورتي كه فرد 
شرايط اهداي خون نداشته باش��د به هيچ عنوان از او 
خون نمي گيريم؛ چرا كه سلامت اهدا كنندگان مهم 
اس��ت. تقاضاي ما مراجعه همه افراد است؛ در نهايت 
ممكن اس��ت اين مراجعه به يك كشف رايگان تبديل 
شود و فرد متوجه كم خوني خود شده و به دنبال درمان 
برود. در زمان دفاع مقدس خانم ها نيمي )۵۰ درصد( 

از نياز به خون را در كش��ور تامين مي كردند اما اكنون 
شايد جمعيت زنان هدا كننده خون به ۵ درصد برسد.

فواصلزمانيمجازبراياهدايخون
وي درباره فواصل زماني مج��از اهداي خون، بيان كرد: 
آقايان در يك سال ۴ مرتبه و خانم ها در يك سال ۳ مرتبه 
مي توانند خون اهدا كنند. در هر بار اهداي خون نيز ۴۵۰ 
سي سي خون گرفته مي شود و بدن هم به راحتي توانايي 
جبران اين ميزان خون گرفته شده را دارد و بعد از ۴ هفته 

اين مقدار خون در بدن بازسازي مي شود.

عمرسهروزهپلاكت
او با تاكيد ب��ر اهميت اهداي پلاكت خ��ون، بيان كرد: 
گلبول قرمز يك ماه و پلاسما مدت زمان بيشتري قابليت 
نگهداري دارند؛ در حالي كه عمر پلاكت ها سه روز است 
و در بيمارستان ها بسيار مورد نياز است؛ به همين دليل 
مردم تنها به ذخاير خوب خوني توجه نكنند و بدانند در 
مورد پلاكت هاي خوني نياز م��داوم وجود دارد. پلاكت 
براي مبتلايان به سرطان خون، كساني كه تحت شيمي 
درماني هستند يا بيماران پيوندي استفاده مي شود اما 
توانايي بهبود بيماري آنه��ا را ندارد ولي تا زمان تكميل 
درمان جلوي خونريزي و م��رگ افراد را مي گيرد. براي 
پلاكت هيچ جايگزيني وجود ندارد و اهميت بسيار بالايي 

در انعقاد خون دارد.

گروهخونيOمثبتبيشتريننسبتنياز
واهدايخون

وي درباره سهم گروه هاي خوني در كشور، تصريح كرد: 
گروه خوني O مثبت بيشترين نس��بت را در بُعد نياز و 
اهداكنندگان دارد چنانچه در حال حاضر يك سوم ذخاير 
خوني ما در تهران گروه خوني O مثبت است. به طور كلي 
گروه هاي خوني مثبت فقط مي توانند به گروه هاي مثبت 
خون اهدا كنند اما در مورد گروه هاي خوني منفي چنين 
نيست و اين سبب مي شود نيازمان به گروه هاي خوني 
منفي بيشتر باشد؛ اما اين موضوع نبايد سبب عدم اهداي 
خون در گروه خاصي شود و همواره از مردم مي خواهيم 
فارغ از گروه خوني خود براي اهداي خون مراجعه كنند.

ادامهازصفحهاول

چراعدالتچراآزادي؟
بر اس��اس روايت ديگري، دو نوع زيس��ت اروپايي 
و امريكاي��ي در جهان وجود دارد. يك نوع زيس��ت 
عمل گرايان��ه امريكايي اس��ت و نوع ديگر زيس��ت 
اروپايي اس��ت كه موضوع��ات را بنيادين مي بيند. 
روشنفكران قرن اخير ايران عمدتا تحت تاثير نگاه 
اروپايي بوده اند. اين نگاه در كش��ور وارد ش��ده و در 
كنار ش��اخص هاي فكري دروني جامعه ايران، هر 
مساله اي را در خاس��تگاه هاي انديشه اي مي بيند. 
از منظر خاستگاه هاي انديش��ه اي دو جريان چپ 
)كمونيست ها، سوسياليست ها، چپ هاي اسلامي 
و...( و جريان راس��ت و ليبرتارين ها )معادل اصالت 
آزادي( وجود دارند. برداشت من از جوامعي در اروپا 
وضعيت معيشتي بهتري داشته اند، آن است كه عموما 
افراد جامعه به دنبال جريان اصلي اقتصادي هستند 

و جرياناتي كه خيلي چپ و راس��ت مي انديشند در 
اقليت هستند. در ايران اما دو سر اين طيف ها بسيار 

قوي هستند و وسط ماجرا، ضعيف مي شوند. 
به همي��ن دليل اس��ت ك��ه در جامع��ه ايراني در 
س��طح اقتصاد سياسي يك مش��كل جدي داريم، 
سياس��تمداران هيچ ك��دام اقتص��اد نخوانده اند و 
نمي توانند از دانش اقتصادي استفاده كنند. وقتي 
تصميم به سياستگذاري مي گيرد با جرياناتي مواجه 
اس��ت كه هر كدام مطالبات خاص��ي دارند. در يك 
چنين شرايطي سياستمدار نمي داند به مطالبه كدام 

جريان بايد توجه كند. 
بنابراين سياس��تمدار دچار حيرت مي ش��ود و اين 
حيرت سياس��تمداران به شكل زيگزال در نظامات 
اقتصادي متبلور مي ش��ود. از دولت س��يدمحمد 

خاتمي كه وزير اقتصادش را اقتصاد اسلامي گذاشت 
و ساير افراد در بخش هاي اقتصادي را با ديدگاه هاي 
مختلفي چيد تا احمدي نژاد و روحاني و... با يك چنين 
شرايطي مواجهيم. امروز هم بحران هاي بالا گرفته، 
نارضايتي ها بيشتر شده و ش��وري ها افزون تر شده 
است. وقتي به خاستگاه ها بازگرديم، يكي از افرادي 
كه ساده ترين قلم را دارد و با مخاطب ارتباط نزديكي 
برقرار مي كند، هايك است. ساير انديشمندان راست، 
ديدگاه هاي خوبي دارند، اما هايك راحت تر خوانده 
مي شود. برجسته تر مي شود و نقدها بيشتري از طرف 
مخالفان دريافت مي كند. اين گونه مي ش��ود كه در 
جامعه ايراني هايك برجسته مي شود و توجه هاي 

بيشتري را جلب مي كند. 
)ادامه دارد(   

تعادل|
 همين چند روز پيش بود كه وزير جديد 
وزارت آم��وزش و پ��رورش اع��لام كرد 
مدارس ب��راي ارايه كارنامه به والدي��ن دانش آموزان 
نبايد هيچ مبلغي دريافت كنند. اما هنوز جوهر حكم 
وزير خش��ك نش��ده و ابلاغيه اش به مقصد نرسيده 
بس��ياري از مدارس در تماسي با اولياي دانش آموزان 
از ارايه كارنامه در روز ش��نبه خب��ر داده اند و البته اين 
مطلب هم عنوان شده كه يك ميليون تومان بايد براي 
دريافت كارنامه پرداخت كنند. مساله اي كه بسياري از 
خانواده ها را در اين شرايط بد اقتصادي مستأصل كرده 
اس��ت. آنها نمي توانند كارنامه فرزندانشان را دريافت 
نكنند اما پرداخت يك ميليون تومان هم براي بسياري 
از خانواده ها چندان راحت نيس��ت. مساله اينجاست 
كه وزارت آموزش و پرورش جز ابلاغ دستورالعمل به 
مدارس چه كار ديگري براي جلوگيري از اين تخلفات 
انجام مي دهد. مگر مي شود هرس��اله وزير آموزش و 
پرورش اعلام كند براي ارايه كارنامه هيچ پولي نبايد 
دريافت ش��ود، مدارس دولتي حق ندارند براي ثبت 
نام از اوليا پول بگيرند، اما هر سال هم اين خبرها فقط 
جنبه تزييني داشته باش��د و آنچه در واقعيت اتفاق 
مي افتد سرگرداني مردم براي تهيه مبالغي باشد كه 
مدارس طلب مي كنند. وقتي بسياري از كارشناسان 
حوزه آموزش بر اين باورند كه سال هاس��ت اصل ۳۰ 
قانون اساسي در كشور ما ناديده گرفته شده و تحصيل 
رايگان براي دانش آموزان بيش��تر شبيه يك شوخي 
است تا واقعيتي كه در قانون به طور صريح به آن اشاره 
شده است، برخي مسوولان درصدد تكذيب بر مي آيند. 
در حالي ك��ه آنچه در بطن جامعه در ح��ال رخ دادن 
است با آنچه كه مسوولان در مدينه فاضله اي كه براي 
خود ساخته اند به دنبال آن مي گردند، كاملا متفاوت 
است. سال هاس��ت كه فرزندان اين سرزمين ديگر از 
حق تحصيل رايگان برخوردار نيس��تند، تحصيل در 
ايران تبديل ش��ده به هر چه پول بدهي همانقدر  آش 
مي خوري، در واقع اگر دانش آموزي فرزند يك خانواده 
متمول باشد، قطعا مي تواند از بهترين امكانات تحصيلي 
در مدارس غير انتفاعي اس��تفاده كن��د و اگر در يك 

خانواده كارگر به دنيا آمده باشد بايد در مدارس دولتي 
با كلاس هاي ۴۰ تا ۵۰ نفره از حداقل امكانات برخوردار 
باشد. قطعا يك كارگر با حقوق ماهي 8 ميليون و ۲۰۰ 
هزار تومان نمي تواند، براي يك سال تحصيل فرزندش 
مبلغي بين ۱۰۰ ت��ا ۱۵۰ ميليون تومان هزينه كند، 
او حتي ت��وان پرداخت همان يك ميليون توماني كه 
مدرسه هنگام تحويل كارنامه از او طلب مي كند را هم 
ندارد و به اين ترتيب بسياري از دانش آموزان هر روز به 
دليل نداشتن تمكن مالي به نوعي در مدارس سرخورده 
و تحقير مي شوند و تنها كاري هم كه مسوولان در اين 
زمينه انجام مي دهند، ابلاغ دستورهايي است كه هيچ 

كس به آن وقعي نمي نهد.

تاشنبهبايديكميليونتومانفراهمكنم
كنار خيابان دستفروشي مي كند، او پدر يك دانش آموز 
مقطع ابتدايي است كه مي گويد از مدرسه دخترش 
به او زنگ زده اند و گفته اند شنبه براي گرفتن كارنامه 
به مدرسه برود و همراهش يك ميليون تومان وجه 
رايج مملكت هم باشد. اما براي كسي كه خرج روزانه 
زندگي اش را از دستفروشي به دست مي آورد فراهم 
كردن يك ميليون تومان تا چند روز ديگر كار ساده اي 
نيست. از طرفي هم دلش نمي خواهد دخترش نااميد 
شود. مي گويد: ش��ده اين پول را نزول بگيرم فراهم 
مي كنم. اما مس��اله اينجاس��ت كه چن��د روز ديگر 
براي ثبت نام هم باز پول مي خواهند، اينكه همه جا 
مي گويند آموزش و پرورش گفته مدارس نبايد پول 
بگيرن��د چقدر صحت دارد؟ اصلا چرا كس��ي به اين 
وضعيت رسيدگي نمي كند، شايد براي خيلي ها يك 
ميليون تومان هزينه يك ساعت باشد، اما براي من كه 
با دستفروشي هزينه خانواده ۴ نفره را مي دهم، فراهم 

كردن اين پول كار راحتي نيست. 

هرسالبرايتحولكارنامه
پولميگيرند

الهه حسيني مادر يكي از دانش آموزاني كه در كلاس 
دوازدهم تحصيل مي كند، او به »تعادل« مي گويد: هر 
سال براي دريافت كارنامه از خانواده ها پول مي گيرند، 
البته هر سال هم آموزش و پرورش اعلام مي كند اين 
كار خلاف قانون است اما كسي گوشش به اين حرف ها 
بدهكار نيست. س��ال گذش��ته يك ميليون تومان 
پرداخت كرديم و امسال زمزمه يك ميليون و پانصد 
تا ۲ ميليون تومان است. او مي افزايد: وقتي آموزش و 
پرورش مدارس را مكلف مي كند كه هزينه هاي جاري 
خود را تامين كنند، مسوولان مدارس هم چاره اي جز 
پول گرفتن از اولي��اي دانش آموزان ندارند. اگر براي 
م��دارس دولتي اين رقم ه��ا را مي گيرند در مدارس 
ديگر بايد دي��د چه وجه هايي دريافت مي ش��ود. به 

هر حال مس��اله اينجاس��ت كه متهم اصلي آموزش 
و پرورش اس��ت. اين وزارتخانه بايد بر روي عملكرد 
مدارس نظارت داش��ته باش��د و از اين بي قانوني ها 
جلوگيري كند، اما ب��ا اعلام اخباري كه اصلا صحت 

ندارد مي خواهد از زير بار مسووليت شانه خالي كند.

خيليازمدارس
ازابتدايامتحاناتوجهدريافتميكنند

خس��رو زالي، پدر يكي از دانش آموزاني اس��ت كه روز 
دوم امتحانات نامه اي از مدرس��ه به خانه آورده اس��ت، 
در نامه نوش��ته ش��ده بايد مبلغ ۵۰۰ هزار تومان وجه 
نقد به مدرسه اهدا ش��ود، در غير اين صورت مبلغ يك 
ميليون تومان در روز تحوي��ل كارنامه دريافت خواهد 
شد. او مي گويد: پسرم استرس گرفته بود و فكر مي كرد 
اگر پول را نبرد نمي گذارند در امتحانات شركت كند. به 

مدرسه مراجعه كردم و معاون مدرسه با خونسردي تمام 
گفت كه به خاطر اينكه زمان دريافت كارنامه به ما فشار 
وارد نشود و يك ميليون تومان را يكجا پرداخت نكنيم 
اين فرصت را داده اند كه در دو قس��ط پرداخت شود به 
همين راحتي. او مي افزايد: وقتي اعتراض كردم گفتند 
اين قانون مدرس��ه است، مدرس��ه هم خرج دارد و بايد 
درآمدزايي داشته باشد، هزينه يك ميليون توماني براي 
يك سال تحصيل در مدرسه چيزي نيست كه بخواهيد 
به آن اعتراض كنيد، مدارس غيرانتفاعي ده ها ميليون 
تومان مي گيرند.  اين پدر در بخش ديگري از سخنانش 
گفت: وقتي از دوست و آشنا سوال كردم ديدم مدارس 
دولتي ديگر هم همين كار را كرده اند و بسياري از اوليا با 
اين مساله مشكل دارند، اما براي اينكه آبروي فرزندشان 
حفظ شود در بين هم شاگردي هايش سرخورده نشود 

مجبور به پرداخت شده اند.

دريافتپولهنگامتحويل
كارنامهدانشآموزانتخلفاست

وزي��ر آم��وزش و پ��رورش گف��ت: اراي��ه كارنام��ه 
دانش آموزان به ش��رط پرداخت كمك هاي مردمي 
خلاف قانون اس��ت. رضامراد صحرايي در خصوص 
اين مطلب كه بعضي از مديران از خانواده ها مبالغي را 
تحت عنوان كمك هاي مردمي براي دريافت كارنامه 
دانش آموزان طلب مي كنند، اظهارداشت: اين كار خطا 
و قطعاً خلاف است. او با بيان اينكه اين اقدام مديران 
قطعاً تخلف است؛ گفت: من از خانواده ها مي خواهم اگر 
مي توانند و برايشان ممكن است به مدرسه فرزندشان 
كمك كنند اما هيچ مديري حق ندارد اجباري براي 
دريافت كمك هاي مردمي داشته باشد. وزير آموزش و 
پرورش تاكيد كرد دادن كارنامه دانش آموزان به شرط 
پرداخت كمك هاي مردمي قطعاً خلاف قانون است.

چهكسيپيگيرشكاياتمردميميشود
فاطمه دانش��يار، كارش��ناس آموزش درباره چگونگي 
ش��كايت اوليا از مدارس براي درياف كمك هاي نقدي 
به تعادل مي گويد: وقتي به خانواده ها اعلام مي ش��ود 
كه براي دريافت كارنام��ه بايد وجه نقد پرداخت كنند 
يا زمان امتحانات خواهان دريافت وجه از دانش آموزان 
مي ش��وند، درواقع راه ه��ر گونه اعتراض و ش��كايت را 
مي بندند، مساله اينجاست كه در اين شرايط خانواده ها 
چاره اي جز پذيرش خواست مدرسه ندارند.  او مي افزايد: 
اينكه مسوولان از خانواده ها مي خواهند در اين زمينه 
از مس��وولان مدرسه شكايت كنند و اعتراض خود را به 
آموزش و پرورش منطقه اظهار كنند، انداختن توپ به 
زمين خانواده هايي اس��ت كه براي حفظ آبرو و امنيت 
رواني فرزندشان قطعا به دنبال شكايت و... نمي روند. اين 
اتفاق هر س��اله در حال رخ دادن است، هر سال مديران 
مدارس مبالغ��ي را تعيين مي كنن��د و آن را در هنگام 
ثبت نام، در هنگام امتحان و در هنگام تحويل كارنامه از 
اوليا دانش آموزان طلب مي كنند، در واقع سالي سه نوبت 
پول به عنوان كمك هاي مردمي از اوليا دانش آموزان به 
صورت اجباري گرفته مي شود. اين كارشناس آموزش 
مي گويد: مساله اينجاست كه اين رفتار نه تنها امنيت 
رواني دانش آموزان را به خطر مي ان��دازد، چرا كه اكثر 
دانش آموزاني كه در مدارس دولتي تحصيل مي كنند در 
خانواده هايي كم برخوردار هستند و مي دانند پرداخت 
پول هايي كه از سوي مدرسه طلب مي شود براي خانواده 
ش��ان چندان راحت نيس��ت و از س��وي ديگر عدالت 
آموزشي كه در قانون اساسي به آن تاكيد شده است هم 
زير سوال مي رود و در اين ميان تنها با ارسال ابلاغيه به 
مدارس و اعلام اين خبر كه دريافت وجه غيرقانوني است 
نمي توان با اين پديده مبارزه كرد.  دانش��يار مي افزايد: 
اگر آموزش و پرورش هزينه هاي ج��اري مدارس را به 
موقع پرداخ��ت كند و مدارس دولت��ي را به تامين اين 
هزينه هاي از راه هاي ديگر وادار نكند، چنين مشكلاتي 
هم پيش نمي آيد، ولي وقتي مدير مدرسه مجبور است 
هزينه هاي جاري را تامين كند، راهي جز دريافت كمك 
از اوليا دانش آموزان برايش نمي ماند و به اين ترتيب اين 

سيكل معيوب تا سال هاي سال ادامه خواهد داشت.

گزارش
دريافتپولهنگامتحويلكارنامهدانشآموزانتخلفاستاما...

پرداخت حداقل يك ميليون تومان براي دريافت كارنامه
سيكلمعيوبدريافتكمكهايمردميدرمدارسدولتيازبيننميرود


